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PAPERS LAID 

The Prime Minister: Madam Speaker, the Papers have been laid on the Table. 

A. Ministry of Health and Quality of Life 

  

The Medical Council (Medical Institutions) (Amendment No. 2) Regulations 

2018. (Government Notice No. 76 of 2018) 

 

B. Ministry of Industry, Commerce and Consumer Protection 

 

 

(a) The Consumer Protection (Control of Price of Taxable and Non-taxable 

Goods) (Amendment No. 2) Regulations 2018. 

 (Government Notice No. 71 of 2018) 

 

(b) The Consumer Protection (Control of Price of Taxable and Non-taxable 

Goods) (Amendment No. 3) Regulations 2018.  

(Government Notice No. 72 of 2018) 

 

(c) The Rodrigues Consumer Protection (Control of Price of Taxable and 

Non-taxable Goods) (Amendment No. 20) Regulations 2018.  

(Government Notice No. 73 of 2018) 

 

(d) The Rodrigues Consumer Protection (Control of Price of Taxable and 

Non-taxable Goods) (Amendment No. 21) Regulations 2018.  

(Government Notice No. 74 of 2018) 

 

(e) The Rodrigues Consumer Protection (Control of Price of Taxable and 

Non-taxable Goods) (Amendment No. 22) Regulations 2018.  

(Government Notice No. 75 of 2018) 

 

ORAL ANSWER TO QUESTION 

UNIVERSITY OF TECHNOLOGY, MAURITIUS - SECOND CYCLE QUALITY 

AUDIT REPORT 

The Leader of the Opposition (Mr X. L. Duval) (by Private Notice) asked the 

Minister of Education and Human Resources, Tertiary Education and Scientific Research 

whether she will state if she has taken cognizance of the Report of the Second Cycle Quality 

Audit of the University of Technology, Mauritius, dated November 2017, effected by an 

Audit Panel appointed by the Tertiary Education Commission and, if so, indicate –  



8 

 

(a) if she has sought and obtained the views of the Board of the University of 

Technology, Mauritius in relation thereto, and  

(b) the measures, if any, her Ministry has taken and proposes to take in relation 

thereto. 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, indeed, I have taken cognizance of the 

Report of the Second Cycle of Quality Audit conducted by an independent panel appointed 

by the TEC in November 2017.  

I would like, right from the start, to enlighten the House on the importance of quality 

audits. Quality audits are an international practice which is generally put in place to test the 

functionality of key core processes at the institution and to ensure that accountability 

mechanisms are in place for continuous improvement of standards and practices. 

Hence, the audit panel probes through an audit trail on the various criteria as given in 

the Audit Manual or handbook and triangulate with various interviewees to reach consensus 

on commendations and recommendations. 

The general rule is that prior to the setting up of the audit exercise, TEC consults the 

concerned university to agree on a date for the conduct of the exercise and the themes are 

discussed and agreed upon at the Quality Assurance Committee of the Tertiary Education 

Commission or through consultative forums. 

In this present case, UTM was apprised by the TEC in May 2017 that the audit 

exercise would be carried out in November 2017. It was requested to submit its self-

evaluation report in the first week of August 2017 in line with practices. 

In August 2017, UTM submitted its self-evaluation report and in October 2017, UTM 

was informed of the constitution of the Quality Audit Panel and it officially confirmed that no 

individual conflict of interest has been identified with respect to the panel composition which 

comprises –  

¶ Professor Mark Hay, from Tshwane University of Technology of South Africa 

as Chairperson; 

¶ Associate Professor Mahsood Shah, University of Australia; 

¶ Associate Professor Dr. Rosidah Kuwah, University of North Carolina, 

Charlotte; 

¶ Associate Professor Dr. Dinesh Hurreeram, University of Mauritius, and  
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¶ Mr Sen Ramsamy, Managing Director, Tourism Business Intelligence. 

The draft audit report was submitted by the panel members on 24 January 2018 and 

contrary to what was reported in some newspapers the draft report was, as per international 

practices, submitted to the Director General of the UTM for comments relating strictly to 

factual inaccuracies and typographical errors. 

She forwarded her comments back to the Tertiary Education Commission on 20 

March 2018. The final audit report was submitted to the Tertiary Education Board for 

approval on 31 May 2018 and was placed on the Tertiary Education Commission’s website 

on 01 June 2018. 

The House will recall that in reply to the PNQ put to me in May 2017 with regard to 

areas for improvement at the UTM, I provided the Members with a significant amount of 

information relating to academic performance, physical infrastructure, financial situation and 

governance structures amongst others at the UTM. I am pleased to announce here that since 

then there has been progress in those areas.  

Madam Speaker, the House may recall that in my previous reply last year, I had said 

that there will be a quality audit conducted at the UTM and this was done as mentioned 

earlier in my answer. The recommendations submitted in the report are now being acted 

upon. The report highlighted three major challenges currently being faced by the UTM. The 

first relates to the legacy of underfunding which has over the years impacted negatively on 

the infrastructure and resources of the institution. The second one has more to do with the 

attraction and retention of staff and the third is the growth of the institution as a university 

with a focus on technology.  

This is the second time, Madam Speaker, that the TEC is conducting a quality audit 

for the UTM. The first one was conducted in 2008 and, in fact, in 2008, the Tertiary 

Education Commission appointed a quality audit panel to undertake a quality audit. At the 

end of the 2008 exercise the panel members were of the view that although the UTM meets 

the general criteria of fitness to purpose, it must consider ways and means of addressing 

several areas of concern.  

The report gave 15 recommendations to address in those areas…. 

(Interruptions) 

The same recommendations came back. 
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Madam Speaker: Hon. Leader of the Opposition, you will have ample time to ask 

your question! 

Mrs Dookun-Luchoomun: When this Government came to power, Madam Speaker, 

and the current management and the Board of UTM took it up from the recommendations 

contained in that audit report and started putting in place measures to address those areas, I 

must emphasise that since then the UTM has been actively working on those 

recommendations. An audit was, in fact, scheduled even in 2013 but it was not carried out. 

So, Madam Speaker, I am informed that the report is now available on the TEC 

website and is in the public domain. I am also informed that the report has not yet been 

submitted to the UTM Board given that the management is already working on the 

commendations and recommendations as well as on the strategies to be carried out to 

improve based on the recommendations received.  

Madam Speaker, the said Audit Report contains six commendations and 29 

recommendations. Briefly, Madam Speaker, the commendations relate to – 

¶ affirmation of the University as the University of Technology; 

¶ commitment of academic staff; 

¶ quality of teaching and support; 

¶ close working relationships with industry; 

¶ international professional accreditation, and  

¶ work based learning. 

Madam Speaker, the auditors have in the recent 2017 Report commended the UTM 

for the serious efforts made to address the chronic mismatch between academic qualifications 

of graduates and the specific requirements of the world of work as well as the integration of 

work-based learning in the programme. 

Madam Speaker, quality audits cannot be looked in isolation as it is a continuous 

process. These audits are a learning tool for universities to improve their procedures and 

processes. For this reason, we need to look at what the 2008 Quality Audit Report have found 

and how such improvements have been put in place by the UTM. In terms of process, when a 

quality audit report is released universities then draw up an action with their Boards and these 

are presented to the Tertiary Education Commission.  

The Tertiary Education Commission then monitors the actions through its sector-

wide quality assurance committee where the quality assurance representative of the 
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University reports on the progress achieved by the institution on the recommendations made 

by the Audit Report. Moreover, the Audit Panel in the next audit also reviews these actions to 

see if they have been addressed fully. 

Madam Speaker, the 2008 Audit Report recommended that UTM should have greater 

visibility among its stakeholders. Since 2015… 

(Interruptions) 

… a number of strategic decisions have been taken by the UTM in that direction… 

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Leader of the Opposition, can I kindly request you not to 

make comments while… 

(Interruptions) 

Please sit down!  You have got a point of order on what the hon. Minister is saying.  

Mr X. L. Duval: The hon. Minister deliberately addresses the 2017 Report. We have 

half an hour and the Minister is going on and on about a 2008 Report, which has nothing to 

do with the 2017 Report. I will kindly request you to ask her to stick to the point. 

Madam Speaker: I will ask the hon. Minister to be brief on the 2008 Report and then 

to go lengthily on this one. But should the Minister take more time than required, I will give 

the hon. Leader of the Opposition additional time for his PNQ. 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I have just explained that the Audit is a 

continuous process and relates to the other previous Audits. That is why I was giving some 

information. But if it is not required, I will try to avoid giving the information. 

Madam Speaker: Because of time limit. 

Mrs Dookun-Luchoomun: That could have been helpful to the hon. Leader of the 

Opposition. It was specifically highlighted in the 2017 Report that the linkages formed by 

UTM with specific industry players have enabled the employability of its graduates in sectors 

related to technology and hospitality management. 

The 2017 Report equally mentions the positive reaction of both staff and students who 

were interviewed on that issue and who confirmed that the early contact of students with 

employers as part of the work based learning, has resulted in students securing jobs prior to 

graduation. Compulsory work placement to improve employability of graduates is now part 
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of all new and revised courses. Work placement is overseen by the Student Affairs 

Department through the Work Placement Committee and the School Work Placement 

Committee. 

Madam Speaker, as regards academic leadership and administrative leadership, the 

panel recommended that the Board considers ways and means to strengthen the human 

resource aspects of the University to build consistency, continuity and stability. 

Madam Speaker, I am informed that the University is making progress for the 

recruitment of staff to fill vacancies at various senior positions, which include Registrar, 

Head of Finance, Head of Information Services and Assistant Registrar. 

Madam Speaker, with regard to good governance, after the issue of the 2017 Audit 

Report, I had a meeting with the Director General and the Chairman of the UTM Board to 

ensure a complete review of the corporate and academic governance structures, with a view 

to identifying the lacunae and the shortcomings of those structures. 

This exercise will assist in coming up with clear demarcation of responsibilities and 

will, for accountability purposes, ensure that appropriate lines of reporting be established 

with the organisation. 

I wish to highlight here, Madam Speaker, that Audited Certified Financial Statements 

for years 2000-2009 have now been incorporated in the Annual Reports and have been tabled 

at the National Assembly in May last. As regards Audited Certified Financial Statements for 

period July 2009 to December 2010, these have been received in … 

(Interruptions) 

Madam Speaker: I am really sorry. I have to once more draw the attention of the 

hon. Leader of the Opposition not to interrupt the hon. Minister. I told you that you would 

have ample time to ask your questions. I said, and I am going to repeat it, that should the hon. 

Minister take more time than required, I will give you additional time for your questions. So, 

be patient, because I think you should be in good temper and you should be moderate in what 

you are doing. Please! 

Mrs Dookun-Luchoomun: Thank you, Madam Speaker. So, Madam Speaker, I was 

saying that as regards the Audited Certified Financial Statements for period July 2009 to 

December 2010, these have been received in 2017 and will be tabled in the National 

Assembly soon. The Annual Report for 2010 is being finalised and will be submitted for 
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printing next week. The House will appreciate that the current management is now catching 

up on more than a decade of backlog. 

Financial situation - in terms of funding, the Audit Report of 2008 noted a heavy 

reliance on student fees and recommended that the UTM considers alternative sources of 

funding. The 2017 Audit Panel does acknowledge… 

Mr X. L. Duval: Madam Speaker, on a point of order again, if I may. The TEC 

Report does not deal at all with financial figures.  Not at all! And so, again, the hon. Minister 

is wasting our time dealing this time with Audit Report dating back 10 years ago. So, I will 

ask you to call her to order so that we can stick to the question that is being asked; otherwise, 

it makes a mockery of the PNQ. 

Madam Speaker: Can I give a ruling on this? I have studied, in fact, the question that 

the hon. Leader of the Opposition has asked, and I see in (b) that he has asked ‘the measures, 

if any, her Ministry has taken and proposes to take in relation thereto.’ So, I understand it is 

in relation to this report. So, if ever there has to be any reference to previous reports, I will  

ask the hon. Minister - because sometimes she has to make reference to previous reports to 

say what is being done now; this is what I understand from her reply - to be very brief 

because of the time limit that we have for the PNQ. 

Mr X. L. Duval: Madam Speaker, if I may insist, this is a second quality audit on the 

academic and management. Nothing to do at all with financial performance! 

Mrs Dookun-Luchoomun: Having taken cognizance of this significant funding 

issue, this Government has gone the extra mile to gradually increase the grant allocated to 

UTM over the past few years. It is interesting to note, Madam Speaker, that the recurrent 

grant provided by the previous Government for the period January to December 2012 was 

only Rs1 m. compared to the grants of Rs11 m. and Rs20 m. provided by this Government for 

the past and current financial years, while a grant of Rs28 m. has been earmarked for the next 

Budget. As for capital grants, the amount provided in 2012 by the previous Government was 

of Rs4 m. only, compared to the figure of Rs7 m. and Rs32 m. provided for the last and 

current financial years respectively. For the coming financial year, the amount of Rs32 m. 

will be maintained. This is a clear indication, Madam Speaker, of the commitment, this 

Government has, to meet the tertiary education mandate and assist the public tertiary 

educational institutions to provide quality education and research in line with the national 

2030 economic, social and educational objective. 
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In terms of revenue generated by UTM, the amount stood on an average of Rs167 m. 

for years 2012-2014 compared to an average of Rs173 m. for the past three financial years. 

This includes revenue from sources other than student fees, which stands at Rs20 m. for 

2017-2018 compared to a figure of only Rs7.2 m. for 2012. This increase in revenue has been 

possible because of new collaborations with private institutions. 

As regards Quality Assurance, a Board’s decision taken in August 2015 now enables 

the Quality Assurance Officer to sit on the Academic Council as a co-opted member.  Other 

committees such as the Research Degrees Committee and Disciplinary Committee already 

make provision for Quality Assurance Officers to be a full-fledged member of these 

committees. All new and revised programmes are now mandatorily vetted by the Quality 

Assurance Officer prior to submission to the Academic Council for consideration. 

I am informed, Madam Speaker, that the Quality Assurance Framework, including 

benchmarking is being enhanced in respect of both academic and infrastructural support, as 

recommended by the Panel members in their 2017 Report. The UTM is actively working on 

this recommendation. 

Madam Speaker, the aim of Government is to position Mauritius as a quality 

education hub in the region and, for that matter, measures have recently been taken by my 

Ministry to raise the admission requirement for students willing to join public universities. As 

such, the Ministry took the decision in March 2017 to enrol students with a minimum 

requirement of three ‘A’ Levels, one subsidiary or two ‘A’ Levels and two subsidiaries for 

undergraduate degree programmes. 

To do away with the ‘nivellement par le bas’, this Government has, in addition, taken 

the decision to phase out Foundation Courses run by public institutions.  In spite of the fact 

that the decision has been endorsed and is now fully implemented, the number of students 

enrolled at the UTM has not decreased. We have increased the entry requirements and still 

there has been no decrease in the students’ intake. This is a clear indication of the sustained 

interest of students to enrol for studies at the UTM.  

Taking into account the worldwide concept of late developers and the official 

mandate of the University to recognise prior learning and experience, the University has also 

formalised the requirements for stepwise entry through the APL/APEL route into 

undergraduate programmes. Students are now required to clear Certificate and Diploma 
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levels, prior to progressing through the undergraduate programme, in order to ensure the 

suitability for the programmes of study. 

It is worth noting here, Madam Speaker, that in the 2008 Audit Report, the TEC noted 

with concern a decision of the Academic Council taken under the previous regime, allowing 

applicants with three “O” levels at School Certificate to join a Foundation Course for 

undergraduate programmes. 

Madam Speaker: Hon. Minister, can I know for how long you have for your reply 

because we have already taken 20 minutes from Question Time and I would have wished to 

know? I can give a certain leeway, additional time for additional questions, but then, 

according to the Standing Orders, Question Time is limited to 30 minutes. Can I just ask you 

to try to be very brief and wrap up your reply, so that we can respect the time limit? 

Mrs Dookun-Luchoomun: It is worth noting, Madam Speaker, that TEC noted with 

concern a decision of the Academic Council, as I have just said, where students were allowed 

into the University with only “O” levels.  Now, this is the past; we are no longer accepting 

this. 

Regarding the review of Regulations related to plagiarism, supervision of 

dissertations and responsibilities of Supervisors, the report recommended that these 

Relegations be reviewed and mention has been made of such a review in the recent audit 

report. So, the review has already been made.  

The House may wish to note, Madam Speaker, that the review of Regulations with 

regard to plagiarism was initiated in 2017 and have been reviewed in February 2018. The 

approval of the Academic Council was thereafter obtained for the renewal of the Turn-It-in 

and anti-plagiarism software. With regard to the duties and responsibilities of Supervisors, 

this falls under the regulations for MPhil/PhD studies which have been under review at the 

level of the Research & Development Committee since 2017 and the revised version is now 

under consideration at the level of the Academic Council. With respect to the supervision of 

undergraduate and postgraduate dissertations, administrative supervisors have been 

introduced since 2016 to improve quality of supervision by part-time staff. 

 Since 2015, the UTM has been taking measures to constantly review the examination 

regulations and policies to improve security measures. The oath of confidentiality and non-

disclosure agreement as well as declaration of interest forms are now in full use. Examination 

booklets will now be stamped with the date, upon issue to students for examinations. 
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Regulations regarding cheating cases have been reinforced and the penalties are strictly 

implemented. The number of cheating cases have decreased from 63 in 2012 to 36 in 2016. 

Madam Speaker, I now come to the aspect of Research, which is not only critical to 

the economic and social development of our society, but is also critical to the mission of our 

University. If we aim at positioning our Universities... 

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Minister, I am really sorry, and here I will make an appeal, 

once again, to those who draft replies also. PNQs are limited to 30 minutes. I give certain 

leeway to Ministers to reply to their questions, but then, I cannot give more than that. Now, 

we have already taken almost 30 minutes.  The whole time devoted to the PNQ has been in 

the reply of the Minister. 

(Interruptions) 

 I will have to give you additional time. 

  I am sorry, hon. Minister, I asked you to wrap up, but then, I will have to ask the hon. 

Leader of the Opposition to ask his questions now. 

Mr X. L. Duval: I do hope that you will give adequate additional time otherwise I 

will go home because this makes a mess, a complete mockery of the PNQ system.  

Madam Speaker, I am very, very disappointed at the reply of the hon. Minister. Very 

disappointed! Un gouvernement nivelé par le bas, Madam Speaker, nothing more than that. 

The hon. Minister has told us apparently that the report has been addressed in some 

way. This is the worst report I have seen in my career on any public institution. I will ask the 

Minister first, whether the Board of Governors has not got a right to discuss this report - now 

you know, it’s November 2017, seven months later. Is she aware that the Board of Governors 

has not been allowed to discuss this report? 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I have just explained that the panel was 

set up in November 2017, but the final report was submitted only on 31 May and we received 

it on 31 May. Now, it is the usual procedure for the institution to work under 

recommendations made and then to present it to its Board. So, the work is on. They will have 

to discuss with the Board, but now the management is working on the recommendations and 

are coming with strategies, which will be presented to the Board and it is obvious that it has 

to be discussed with the Board. 
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Mr X. L. Duval: Madam Speaker, the draft report was submitted in February and 

good governance would have dictated that it was shown to the Board. Is the hon. Minister 

aware that the Acting Registrar of UTM refused to call a Board meeting at the request of the 

President of the Board? And this is the email here asking the Acting Registrar who is the 

Secretary to the Board of Governors, and he did not convene the meeting for Tuesday 19 

June as requested. And, in fact, only this morning, Madam Speaker, the email sent from the 

President to one Mr Aukbur who is the Chairman of the Staff Committee, and it says here – 

“Several emails were sent to him and he elected not to communicate with me 

on this issue. Subsequently, the Board could not take place. The Acting 

Registrar is Secretary to the Board and his failure to convene an official Board 

following firm instructions by the President has impeded upon the business of 

the Board.” 

And he is asking for immediate disciplinary action to be taken against the Acting Registrar.  

Are you aware, therefore, that the Board has been prevented all along from looking at this 

damning report by the Tertiary Education Commission? 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, the Chairman of the Board did talk to 

me and told me that he wanted to have a meeting which was not scheduled. When we went 

for the information, I was told that the Chairman was informed that the work was still on and 

that the Management wanted to complete the work being done on the recommendations 

before presenting it to the Board. So, they wanted time and they had asked to postpone the 

meeting and they did not refuse to have a meeting, as far as I understand. 

Mr X. L. Duval: Madam Speaker, is it that the Chairman has gone bonkers or what, 

has he gone mad, he would write a letter asking for immediate disciplinary action, when it is 

up, apparently, to the Director General to decide when there will be a Board meeting? 

Madam Speaker, the truth is …  

(Interruptions) 

The hon. Minister has spoken enough. Let me ask the question now! 

Madam Speaker: Don’t make a statement, Leader of the Opposition! 

Mr X. L. Duval: The truth is that there is a trio infernal at the UTM qui fait la pluie 

et le beau temps, Madam Speaker. Therefore, I would ask the hon. Minister what is it that this 

trio infernal has, that they have so much power on you, as a Minister, on everyone... 
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Madam Speaker: Don’t make allegations, please! 

Mr X. L. Duval: ... at the UTM, so that, in fact, the hon. Minister fails to see that 

whatever actions she is taking are against the interest of 3,000 poor, and relatively poor, low-

income children, despite what  the Budget has put and everything? These children, their 

whole future is being denied - good future - because of the actions of herself and the trio 

infernal! 

Madam Speaker: Hon. Leader of the Opposition, I want to draw your attention to the 

fact that you should try to see how you frame your question in such a way as not to make 

allegations on the hon. Minister.  

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I would like to stress on one point. If a 

Board is not held and the date is postponed, we cannot say that there has been refusal for 

setting up a Board. Secondly, if ever a Chairperson has any problem with the Registrar, it is 

to the Board that he has to refer the matter. I don’t understand that too.  The Registrar cannot 

decide upon the date without talking to the Administration.  So, one thing is clear, that there 

has never been any refusal. 

 As far as having control on me or any other person is concerned, I am happy to note 

that if the Director General has control over her staff, I think it would be a positive point in 

her favour. 

 Mr X. L. Duval: Madam Speaker, I would like to ask the hon. Minister whether she 

has taken cognizance of page 19 of the report, all over actually, where it says that the 

Director General has attempted to interfere with the audit process through her actions to 

manipulate, to audit process, to derail the audit process and to intimidate staff. 

Did she read that part of the report? 

 Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I must state that in the same report it is 

noted down that the panel thanks the Director General for having been extremely cooperative 

during the whole session. So, I would like the hon. Leader of the Opposition to let me know 

which part of the paragraph of the Audit Report, he finds correct and which part he does not 

find correct. 

Mr X. L. Duval: I am referring to page 19. Madam Speaker, the hon. Minister 

mentioned the commendations.  Did she read the commendations and to see that all the 
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commendations are for the academic staff? And all through the report, the management staff, 

the senior management, are severely blamed by this report.  

And, Madam Speaker, that even in her last reply she made to this House to hon. 

Patrice Armance, she was misled into telling us that so much work has been done, in 

particular, that the toilet blocks have been renovated.  This is taken this morning.  Maybe the 

MBC can take it.  Toilet block renovated, that the football pitch had been renovated, it had 

been upgraded. This is the football pitch, Madam Speaker.  So, even she is being misled into 

misleading this House as to what has been done. It is a very serious thing when you mislead 

the House, Madam Speaker.  

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I would like to stress upon the point that 

when we take photographs and pictures, I can also submit photographs and pictures.  We 

have a whole set of photographs and pictures taken at the UTM upon the request of the hon. 

Leader of the Opposition and I would like, Madam Speaker, to go back on what the hon. 

Leader of the Opposition has just mentioned. He is stating that the panel had been terribly 

against the administration there. I would like to take page 10 of the report which states that – 

¶ “the Panel commends UTM for the imagination and aspiration in its Strategic 

Plan 2016-2020; 

¶ the Panel commends the commitment, passion and enthusiasm of the academic 

staff, full-time and part-time, in facilitating quality education; 

¶ the Panel commends the academic community for quality teaching; 

¶ the Panel commends the efforts of the UTM academic staff to build close 

working relationships; 

¶ the Panel commends UTM for receiving international professional 

accreditation.” 

So, if you are getting professional international accreditation for the programmes, you 

cannot say that the UTM is not working for the good of the students. 

Mr X. L. Duval: Madam Speaker, the Minister has confirmed exactly what I said, 

thank you, that the TEC is commending very much the academic staff, but has been damning 

against senior management. Madam Speaker, I would like to ask one thing. Everyone in 

Government, including every staff, including the Permanent Secretary, when they come in to 

work, they clock in and they clock out. 
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Even the Vice-Chancellor of the University of Mauritius when he goes to work, he 

clocks in and he clocks out. Can I ask the hon. Minister why the Director General of the 

UTM does not clock in, does not clock out and comes to work about 11 a.m. in the morning 

and often leaves at 2.00 p.m. in the afternoon? Can you ask her why she is one of the only 

persons who does not clock in in the Civil Service and the Public Service? 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I would like to know if such a question 

could be asked to the Minister.  Does the Leader of the Opposition think that I will go and 

check the clocking in and the clocking out list of the UTM staff? I think there is a Director 

for that over there. 

Mr X. L. Duval: She is the Director. Madam Speaker, I asked this question a year 

ago. A year ago, I told her this and it is still the same and still not clocking in. So, the hon. 

Minister is responsible, she has been made aware.  

Mrs Dookun-Luchoomun: No question? 

Mr X. L. Duval: What did you do about it? 

Mrs Dookun-Luchoomun: No question, Madam Speaker? 

Madam Speaker: Next question! 

Mr X. L. Duval: Madam Speaker, the question is, she was told a year ago that the 

Director General comes in at 11.00 a.m. and leaves at 2.00 p.m. What has she done about it in 

the interest of the students? 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I think we have already informed the 

UTM, the management, that they have to go according to procedures set by the UTM itself 

and I expect the Director to be doing the same. 

Mr X. L. Duval: Les bonnes intentions ! Madam Speaker, the University is getting 

worse. Is she aware that the ranking of the University, as from international websites, Madam 

Speaker, has deteriorated from 7,000 in rank under her guidance, her control, her supervision 

- 7,000 a year ago - to 10,000 today? 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, I would like to stress on one point. 

When we take a particular ranking, we have to know for what purpose the ranking was done. 

The particular ranking being mentioned by the hon. Leader of the Opposition is on the 

amount of visibility you have of its website. I do agree UTM still has to improve on its 

website visibility, but this does not mean that we take one particular element regarding the 

visibility of an institution and we say that it has come down on the ranking list. 

I think this is not serious and we need to be very careful while talking about ranking 

of universities.  There is a wide range of ranking criteria that we have to take into account. 
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The one that is being used by the hon. Leader of the Opposition refers to visibility on 

websites. 

Mr X. L. Duval: Give us a better one, she is the Minister! Madam Speaker, we have 

been told about this University, the School of Health Sciences.  Is the Minister aware that out 

of 15 courses offered in intake 2018, 12 courses found nobody to take and only 3 courses 

found 6 persons only, the other one, 11 persons, the other one, 18 persons? Is she aware that 

this is the case and the intake has fallen from 81 in 2017 to only 35 this year? 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker, when we talk about new courses being 

launched, it is quite normal that you start and you start getting students coming in. When we 

talk about health sciences, they are not huge courses, they are small modular courses and 

short courses. So, obviously. it will take some time, they have just been launched.  We need 

to give time. Now, we are talking of a university which is only 18 years old and by all 

standards across the world for Universities it is considered to be a very young University.   

We have to give time to UTM and we must not keep on pointing a finger at our public 

tertiary institutions because they are doing a good job. I am not saying that everything is 

right.  We need to keep on improving.  This is the very idea of having quality audit, what is 

the importance of quality audit.  And I think, Madam Speaker, we have to be careful. 

When we are talking about a University, we are talking about Tertiary Education, we 

have hopes to make of Mauritius a knowledge hub.  Now, if we keep on personalising attacks 

against an individual and trying to bring down an institution because we have a grudge 

against one person, I think it is totally irresponsible of the Leader of the Opposition! 

Mr X. L. Duval: Let me remind the Minister, Madam Speaker, that she is denying 

her own tertiary education report. Madam Speaker, the situation at the University is getting 

worse and this is confirmed by the Tertiary Education Report. At page 16 it talks of ‘erosion 

of quality culture’, it talks of the Board of University being dysfunctional. It talks about 

usage of outdated software and pirated software. 

Madam Speaker: Yes, so your question is asking the Minister… 

Mr X. L. Duval: I am going to have to, Madam Speaker, unfortunately, because she 

cannot read. I have to read it for her. Madam Speaker, it talks about… 

Madam Speaker: You should not be… 

(Interruptions) 

Mrs Dookun-Luchoomun: Madam Speaker,… 

(Interruptions) 
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On a point of order, Madam Speaker! I want the Leader of the Opposition to 

withdraw. I have read my report. 

Madam Speaker:  Leader of the Opposition! 

Mrs Dookun-Luchoomun: I want him to withdraw this. 

Madam Speaker: Hon. Mrs Dookun-Luchoomun, please sit down. At the beginning 

of this question time, I have told you that you have as the Leader of the Opposition to keep 

your temper, to be moderate in what you ask and not to be insolent, please.  

Mr X. L. Duval: Madam Speaker, usually I am very good, but today I am shocked at 

the reply that the Minister has given.  It has shocked me, Madam Speaker. I am disgusted, 

Madam Speaker, by the way that the reply has been given, but I withdraw, I do not have to be 

personal.  

Madam Speaker, the Tertiary Education Report talks about infrastructure, teaching, 

research, being allowed to deteriorate on page 22. It talks about low staff morale. It talks 

about no promotion from 2013 or 2008 for non-academic staff.  It talks about falling number 

of students, Madam Speaker. This is the situation at the University. And the least that the 

poor children could have expected is not for the Minister to protect political cronies. 

Madam Speaker:  Don’t make statements, hon. Leader of the Opposition! 

(Interruptions) 

Mr X. L. Duval:  I am maintaining this! 

(Interruptions) 

Madam Speaker:  Hon. Leader of the Opposition, don’t make statements.  Ask your 

question!  

Mr X. L. Duval:  It is not for her to protect political cronies, but to take actions to 

protect these 3,000 poor children who are there and who are paying money and are being 

served… 

Madam Speaker:  So, this is your question! 

Mr X. L. Duval:  …with at least a third class management of University. 

Mrs Dookun-Luchoomun:  Madam Speaker, I would like to draw the attention of the 

hon. Leader of the Opposition on page 8 of the report which states that the TEC expresses its 

appreciation to the UTM for the cooperative manner in which it has participated in the audit 

process. TEC also thanks the UTM for providing additional information and access to key 
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documents to the Audit panel during the course of the Audit.  The Audit panel would like to 

thank Dr. Seetulsigh Goorah, Director General, Dr Venethethan, Head of Quality Assurance 

and other staff of UTM for their cooperation in the audit process.  This is for what he had 

stated earlier.  Now, talking about research, I would like to draw the attention of House, 

Madam Speaker, that research is an aspect which is extremely important. It is not only critical 

to the economic and the social development of the society, but it is also critical to the mission 

of a University. If we aim at positioning our universities in the region and attract foreign 

students, we have got to promote research. And I would like to say, Madam Speaker, that 

UTM has made a lot of efforts in this line. The UTM has come up with its research strategy 

approved by the Board in 2015. And I understand that since 2015, fresh areas for research 

have been developed for various schools at the UTM and UTM has successfully attracted 

more than 15 research grants worth more than Rs7.7 m. over the last three years.   

Mr X. L. Duval: Madam Speaker, I would like to remind the hon. Minister, at least, 

she has not read it, that is the only thing that I can say, maybe someone has read it for her 

because … 

(Interruptions) 

Madam Speaker:  Don’t make statements! 

Mrs Dookun-Luchoomun:  Madam Speaker, I would like the hon. Leader of the 

Opposition to withdraw this.   

(Interruptions) 

I would like him to withdraw this! He cannot keep on … 

Madam Speaker:  Hon. Leader of the Opposition, please!  I think you will have to 

withdraw this because you cannot say whether she has read or she has not read it.  It is not for 

you to say.  Please, withdraw!  Withdraw what you have said! 

Mr X. L. Duval: It is for her to say whether she has read it or not, Madam Speaker.  I 

am not withdrawing anything. 

Madam Speaker:  You cannot say this!  You have to withdraw that! 

Mr X. L. Duval:  I am not withdrawing.  It is obvious that she has not read it.   

Madam Speaker:  No, but you are saying, you are making… 

(Interruptions) 
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This is not for you to decide whether she has read or not! 

(Interruptions) 

Please!  Just withdraw this! 

Mr X. L. Duval:  On what Standing Order, Madam Speaker, are you asking me to 

withdraw? 

Madam Speaker:  There is nothing wrong in withdrawing something which you have 

said. 

Mr X. L. Duval:  You are asking me kindly to withdraw.  I will withdraw it kindly.  I 

have no problem.  But it is my choice to withdraw it. 

(Interruptions) 

Madam Speaker:  Good! 

Mr X. L. Duval:  …and not anyone telling me.  Madam Speaker, it is damning 

against this Director General.  I don’t want to mention her, but it is there, that she has tried to 

derail the audit process.  Whether at the end, they have thanked UTM, that is another issue, 

Madam Speaker.   Madam Speaker, I want to finish on this.   

(Interruptions) 

Yes, derail!  The Minister wants me to show her where! 

Madam Speaker:  Don’t crosstalk, please! Ask your question! 

Mr X. L. Duval:  Because otherwise I will say she has not read it if she has not seen 

that bit.   

Madam Speaker:  Ask your question! 

Mr X. L. Duval:  I am sure she has seen it!  Now, Madam Speaker, the hon. Minister 

is saying the 2008 Report, now 10 years later, some of it has been done, some has not been 

done.  But, unfortunately, for her and for the senior management, the report does talk about 

urgent action being required.  If the hon. Minister has not read it, it is in there. It talks about 

infrastructure.  It talks about urgent action on climate of trust, transparency, conflict 

resolution, human capital issues – urgent all this - filling vacant positions, staff promotions. 

And it also, Madam Speaker – I will finish on that one – talks about serious lapse in effective 
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and efficient administration.  It talks about disciplinary action should be taken in case of 

inaction, non-responsiveness of staff and management, Madam Speaker. 

Madam Speaker:  Okay!  Allow the hon. Minister to reply, please! 

Mr X. L. Duval:  And it urgently asks to improve administrative system.  So, this is, 

Madam Speaker, the urgent situation of the UTM.  I am sorry if I have been disgusted about 

this because I am truly disgusted about that how the Ministry is treating this issue. 

Madam Speaker:  That is your question!  Whether you are disgusted or not it is 

another question. 

Mrs Dookun-Luchoomun:  Madam Speaker, while talking about being disgusted, I 

think we have got a very short memory.   

(Interruptions) 

Madam Speaker:  Hon. Rutnah! 

Mrs Dookun-Luchoomun:  It is this very UTM that has saved about 22 doctors who 

had gone, during the previous regime, to the DY Patil. 

(Interruptions) 

And they have just completed their work.  

(Interruptions) 

Secondly, I think talking about disgust, we should have felt disgusted for EIILM University. 

(Interruptions) 

Let me now come, Madam Speaker, to what has been mentioned by the hon. Leader of the 

Opposition to which I totally agree.  Whenever there is inaction, there should be disciplinary 

action.  And this is what the UTM is doing right now.  There are certain officers at the 

University who have been blocking processes to slow down the rate of progress at the 

University and a Disciplinary Committee is being set up to tackle this.  And I agree with him.  

These are actions that we need to take urgently. 

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Leader of the Opposition, this is it!  Okay.  Time is over!  
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MOTION 

SUSPENSION OF S.O. 10(2) 

The Prime Minister: Madam Speaker, I beg to move that all the business on today’s 

Order Paper be exempted from the provisions of paragraph (2) of Standing Order 10. 

Mr Hurreram rose and seconded. 

Question put and agreed to. 

PUBLIC BILL 

Second Reading 

THE APPROPRIATION (2018-2019) BILL 

(No VII of 2018) 

Order read for resuming adjourned debate on the Appropriation (2018-2019) Bill (No 

VII of 2018). 

Question again proposed. 

Madam Speaker:  Hon. Members may I just remind you that it has already been 

agreed that the House will devote 45 hours for the debates on the Budget.  I make an appeal 

to both Whips to ensure that the agreed time allocation be complied with, please! Yes, hon. 

Callichurn! 

(12.19 p.m.) 

The Minister of Labour, Industrial Relations, Employment and Training (Mr S. 

Callichurn): Madam Speaker, I stand as a proud Member of this Government addressing the 

House today. Proud because I know for a fact that after the announcement of the budgetary 

measures, a climate of feel good factor reigns over the country.  One has just to listen to the 

positive reactions from all spheres of the society to understand that this Budget has been well 

acclaimed. 

The hon. Prime Minister and Minister of Finance and Economic Development has 

once again risen to the expectations of the population.  This Budget has sparked thorough 

consultations amongst the citizen, the business community, the trade unionists and other 

stakeholders.  Mauritians were given the opportunity to share their perspectives on measures 

that would benefit them.  I am sure that the proposals received have helped the hon. Prime 
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Minister in the formulation of the budgetary measures in the quest of addressing the needs of 

the nation and paving the way for the economic development of our beloved country.  This is 

important because when devising strategic and integrated plan for the future, the voice of the 

people is of paramount importance.  This Budget is about how we devised measures and 

allocated resources in order to meet their aspirations. 

We have, Madam Speaker, since 2015 paved the way for a vibrant, innovative, smart, green 

Mauritius, caring and cohesive society and a sound fiscal system for the Mauritian’s need in a 

fair and sustainable manner.  With this Budget we shall continue to drive Mauritius to the 

next level of development in order to join the league of high income economies despite the 

daunting challenges on the international front. 

The centrepiece of the Budget is youth and technology.  We are investing heavily on 

both.  We have been consistent on our journey since December 2014.  This Budget is another 

building block.  

The early fruits are already here.  We have dared where others feared to tread.  The 

implementation of a national minimum wage and its non-impact on jobs would not have been 

possible without a resilient economy.  And resilience takes place only if it is planned, 

monitored and implemented. 

Madam Speaker, transforming the economy entails overcoming exclusion and 

inequality coupled with restructuring the economy with technology, market access and 

investment opportunities. It means investing in the people and creating responsive 

institutions. The hon. Prime Minister has clearly demarcated his battlefield and has provided 

ample resources to achieve this goal. 

On the social front, we have introduced new social relief measures such as reviewing 

the income tax regime so as to relieve the low and middle income earners. Furthermore, we 

have, as a gesture of solidarity with consumers, revised downwards the price of cooking gas, 

diesel and gasoil. 

The improvement of the quality of life rests also on accessibility to a decent house for 

every Mauritian. The increase in the grant provided for casting of slabs to families goes in 

this direction. 

Madam Speaker, weeks in and out, the population wakes up to tragic news.  Death 

and serious injuries on the roads have become a common feature in this country.  The life of 

so many families were shattered because of road accidents. 
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Madam Speaker, this daunting episode of road accidents has not left this Government 

senseless.  Today, with the measures that have been announced in this Budget, we, on this 

side of the House, sincerely hope that road accidents will drastically decrease, and we are 

confident that our bold decisions will improve the situation on our roads and save lives. 

Madam Speaker, I shall not delve into all the measures enunciated in the Budget as 

many of my colleagues have already brushed over them.  I will focus on the measures that are 

of direct relevance to my Ministry. 

When I took office as Minister of Labour, Industrial Relations, Employment and 

Training, I had several challenges to address in order to fulfil the vision of this Government.  

I had, among others, the following objectives - 

• introduction of a national minimum wage; 

• extension of maternity leave to 14 weeks;  

• setting up of a National Employment Agency; 

• review of the Labour legislation, and 

• review of legislation regarding work permit. 

Madam Speaker, the House will concur with me that a decent living wage is a sine 

qua non to addressing the problem of relative poverty arising essentially from increasing 

income inequality and lagging shared prosperity.  An important segment of the working class 

of this country was locked in the poverty trap for so many years. 

For too long, workers of this country have been subject to poor working conditions 

and, in many sectors, the pay level has consistently failed to match the actual inputs of 

workers.  For too long, successive governments have turned a deaf ear and a blind eye to the 

plight of our fellow citizens.  For too long, rhetoric has not been followed by concrete 

actions.  It was time to act, and we acted fast. For years to come, the country will remember 

that it is this Government which has dared to tread on this burning issue. Minimum wage is 

now a reality and we are proud of it, Madam Speaker. 

In terms of impact, Madam Speaker, with the introduction of the minimum wage, we 

have been able to uplift some 120,000 workers from the scourge of poverty, with no adverse 

effect on employment. What is more comforting is that, as to date, some 91% of employers 

are implementing the national minimum wage. However, that should not make us wallow in 
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complacency.  My objective is 100% compliance. A comprehensive report on the impact of 

the minimum wage is currently being formulated by the National Wage Consultative Council. 

It will be recalled that in 2015, we introduced an amendment to the Employment 

Rights Act to increase maternity leave from 12 to 14 weeks.  Maternity leave is a 

fundamental right for women and we, on this side of the House, strongly believe that length 

of service of a worker should not be a deterrent for discrimination in terms of pay.  Hence, 

Madam Speaker, in order to bring to parity all working women, irrespective of the length of 

service, amendment will be brought to the Employment Rights Act to extend the payment of 

wages to working mothers, during maternity leave, reckoning less than 12 months’ service. 

Madam Speaker, as regards the review of Labour legislation, we have also pledged to 

better protect workers’ fundamental rights.  You will concur with me that the review of the 

Labour legislation is a long, tedious and complex process. We have already completed the 

consultation phase and our proposals are being finalised at the level of the Ministerial 

Committee. I am considering to introducing the Bill in the National Assembly before the end 

of this year.  When I say I am, we are, Government is. 

Madam Speaker, since unemployment rate amongst women is on the high side, 

Government is committed to address this issue.  In order to encourage women to enter the 

labour market, we, as far as 2015, introduced the Women Back to Work Programme. This 

programme has been successfully implemented and is ongoing.  It has been observed that 

more and more women are interested to enter the labour market if adequate opportunities are 

given to them. 

In order to incentivise more women to join the labour market, another commendable 

measure is being introduced in this Budget.  The introduction of a scheme for promoting 

work at home will have as main objective offering women the opportunity to combine work 

with family life.  To this end, we are targeting around 3,500 women.  In order to achieve this 

objective, tax and other incentives are being given to employers. 

Madam Speaker, I am pleased to note that employability is one of the key issues 

addressed by the hon. Prime Minister in the Budget Speech. 

I will start with two good news on the subject matter.  First, the unemployment rate is 

at its lowest since 2001, that is, for the last 17 years.  Employment stands high on the agenda 

of this Government.  The careful planning and precise Government measures have resulted in 

a tangible decrease in our unemployment rate, which stands today at 7.1%.  It’s not just the 
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filling the vacancies in the public sector that has contributed in a decrease in the figure of 

unemployment rate. 

Secondly, for the first time, a colossal amount of Rs1 billion is being earmarked to 

address the complex issue of unemployment. Despite the decrease in unemployment rate, this 

Government is leaving no stone unturned to find ways and means to further reduce it.  

Madam Speaker, an analysis of the labour market has revealed 10 factors to explain the actual 

rate of unemployment.  It is multifactorial. The first reason is because of the limited scope of 

the economy. Second, there is a serious mismatch between the demand and supply of labour.  

Third, employers generally look for candidates who already have work experience. 

 Fourth, many of our youth are job-choosy, possibly due to self-esteem or peer 

pressure.  

 Fifth, most of the youth have not benefitted from careers guidance.  

 Sixth, the course curriculum at primary and secondary level was in the past geared to 

producing white collar jobs.  

 Seventh, the youth are not aware of job opportunities.  

 Eighth, incentives were lacking in attracting youth to training and skills development.  

 Ninth, our Employment Offices were not offering Counselling Services.   

 Tenth, aspirations of the youth are different due to societal changes.  

Out of the 46,000 registered jobseekers, 22,000, that is, 48% are already in 

employment. 52% of the unemployed have either failed the CPE or the School Certificate.   

Madam Speaker, it is worth noting that my Ministry regularly captures data on 

vacancies in the private sector. Last year, we registered around 30,000 vacancies.  Offers 

were made to the registered unemployed. Only around 8,000 of the unemployed responded 

positively and were offered the jobs, that is, 26%. 

According to a study carried out, it has been observed that there are several reasons to 

explain the situation, as I just mentioned. The study has shown that there is a preference for 

public sector jobs, jobseekers are unable to fulfil the requirements due to lack of skills and 

experience, preference for 9 to 4 jobs, preference for permanent jobs and refusal to work at 

odd hours. 



31 

 

Madam Speaker, the Budget earmarked aims at enhancing employability which will, 

without any shadow of doubt, arm the unemployed with the right skills and facilitate their 

integration in the labour market.  Government has adopted a holistic approach to address the 

unemployment issue. 

First and foremost, the Nine-Year Schooling has been introduced to provide for 

streaming of our students to technical and vocational education.  Course curriculum has been 

revisited in order to introduce a broader education base to meet the present labour market 

needs. 

Secondly, we are providing revamped training and skilling programmes run by the 

MITD.  In fact, MITD presently runs 125 different training programmes.  Our challenge is 

not only to offer training, but also to attract the youth to training.  Financial incentive is being 

given to participants and we sincerely hope that more youth will be interested in following 

trainings that are being provided to them. 

  In addition, an Employment Outreach Initiative will be implemented to reach and 

attract eventual trainees. Officers of my Ministry will be assigned to perform door to door 

canvassing and community outreach in their respective localities in order to achieve our 

objective. National Skills Development Programme, Madam Speaker, offers both training 

and placement.  We have already enrolled 2,300 youth under this programme and expect to 

enrol a further 3000 this year.   

We have noticed that unemployed youth lack soft skills, like workplace behaviour, 

team spirit, discipline and dedication to work.  We have responded by providing for a Youth 

Service Programme which will run over two to three-month duration. It will impart the 

necessary soft skills to enhance employability skills.  To this end, 1,000 youth are targeted. 

The MITD has been running the apprenticeship programme and, in fact, some 1,150 

youth followed the programme last year.  We intend to extend it to 3,000 youth this year.  

Employers are being incentivised as stipend will be paid from HRDC funds.  The programme 

is run on a one to two-year period and ends with an examination and a Certificate of 

Performance. 

Madam Speaker, some 3,800 youth holding HSC and some 2,400 youth holding 

university degrees are registered as unemployed with the Employment Service of my 

Ministry.  We are aware of their plight. This Budget is providing a series of opportunities to 
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them.  The Youth Employment Programme will benefit 3,500 youth in the public and private 

sector. 

This Budget is also introducing an SME Employment Scheme which will enrol 1,000 

graduates who will receive a monthly stipend of Rs14,000 over a two-year period.  This will 

be an opportunity for the graduates to enhance their entrepreneurial skills and for the SMEs 

to modernise through product development, marketing, and improved management. 

With the introduction of new pillars of economy, namely Artificial Intelligence, 

blockchain technologies and Fintech, new opportunities will also be created for our youth.  

The training landscape has also welcomed another player, namely Polytechnics 

Mauritius which has already started its programme with the training of some 150 nursing 

students.  We are expecting the enrolment rate in the coming years to increase considerably. 

Madam Speaker, another achievement which goes to the credit of my friend sitting 

next to me, the hon. Koonjoo, Minister of Ocean Economy, Marine Resources, Fisheries and 

Shipping is the revamping of the Maritime Training Academy.  Prior to 2014, this institution 

on average was training around 100 seamen per year. Since 2015 to date, the Maritime 

Training Academy has trained over 3,700 young persons.  

(Interruptions) 

Employment rate of those trained persons is also commendable.  I am informed… 

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Uteem! 

(Interruptions) 

Hon. Uteem! Hon. Uteem, please don’t crosstalk, you are interrupting! 

Mr Callichurn: An employment rate of those trained persons is also commendable. I 

am informed that 90% of those trained have been able to secure employment both locally and 

on board of cruise ships. 

(Interruptions) 

Madam Speaker, to conclude on the topic of enhancing employability skills, I should 

say that never a Government has put so much effort and resources at the disposal of our youth 

for skilling, training and preparing them for the future. 
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Madam Speaker, the Government is fully aware of the difficulties being met by 

entrepreneurs in looking for adequate manpower locally to run their businesses. Nowadays, 

several sectors which are labour-intensive, such as bakery, agriculture and manufacturing, are 

having more and more recourse to foreign labour. The paradox is that the total number of 

jobseekers, according to Statistics Mauritius, roughly equates with that of expatriates, which 

is around 40,000. Job opportunities are available in different sectors of the economy and it is 

observed that Mauritians are becoming more and more reluctant to take up such jobs. For this 

reason, there is no other alternative than to have recourse to foreign labour.  

It will be recalled that in the last Budget, following representations of the business 

community, it was decided that the processing time for delivery of work permits be 

drastically reduced from 40 working days to 15. This measure, Madam Speaker, has been 

difficult to implement in toto.  However, I am glad to announce that in 60% of the cases, we 

are being able to achieve the target set.  This was specifically due to shortage of staff in the 

processing department.   

With a view to further enhancing business facilitation and to further ease the issue of 

work permit, a joint counter of Passport and Immigration Office has been set up at my 

Ministry. A series of actions are being taken to streamline and expedite the processing of 

applications for work permit.  The implementation of the E-Work Permit System which is 

nearing completion will contribute to further drastically reduce the processing time of work 

permit. I am glad, Madam Speaker, that provisions for additional staffs have been made in 

this Budget and I am confident that we will achieve our 100% target in the near future.   

Madam Speaker, expatriates in our country contribute massively to our economic 

development and we shall never lose track of this fact.  It is therefore our main duty to see to 

it that they are provided with all the decent living conditions.  

There are currently around 1600 lodging and accommodation sites scattered around 

the island.  Although, the Occupational, Safety and Health Unit of my Ministry is diligently 

exercising regular control and monitoring to ensure that expatriates are well accommodated. 

It has been observed that many dormitories are not maintained regularly by the companies 

concerned, thus resulting in health and safety hazards.   

In order to protect the expatriate workers from such health and security risks, 

Government is introducing a Dormitory Facilities Scheme under which promoters, investors 

would be able to construct and rent dormitories to entrepreneurs for lodging of foreign 
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workers. These dormitories will be provided with all the necessary modern facilities to enable 

the expatriates to enjoy safe and secured living conditions.    

Adjustment to and integration in a new environment is always a challenging process. 

We are however endeavouring to facilitate this process through the introduction of an 

informative pamphlet which will be translated in the native languages of our guest workers. 

Allow me to emphasise that we are leaving no stone unturned in affording the best treatment 

to our foreign workers. This seminal pamphlet will contain crucial information regarding the 

workers’ rights and will guide workers on ways they can best protect themselves while they 

are in employment in Mauritius.  

Madam Speaker, there is no point in bringing development and creating wealth if it 

does not benefit the whole population indiscriminately. The hon. Prime Minister emphasised 

the need for inclusiveness in our nation-building strategy. This Budget, despite the difficult 

prevailing conditions, is not only a consolidation of our Welfare State, but shows 

consideration to those at the lowest rung of the ladder.  

Madame la présidente, je faillirai à mon devoir en tant que premier député de la 

Circonscription Pamplemousses/Triolet si je n’aborde pas les sujets qui touchent directement 

mes mandants. Au moment que je vous parle, que j’adresse à l’Assemblée, il y a ce drame 

humain, qui perdure à quelques minutes de Port Louis, ceci depuis 1994 suite au passage du 

cyclone Hollanda. 150 familles vivent dans des conditions inhumaines, sans aucunes 

infrastructures appropriées. Deux toilettes et deux points d’eau pour tout ce monde. Cette 

misère à l’état pur fait que ces hommes, femmes et enfants sont laissés à eux-mêmes dans une 

indifférence totale depuis plus de deux décennies. 

Madame la présidente, j’ai été élu dans cette circonscription en 2014.  Je me souviens 

toujours du dernier rassemblement de l’Alliance Lepep dans la circonscription  qui se tenait  

en face de ces habitations. Je me souviens aussi de notre promesse, notre engagement de 

trouver une solution pour reloger ces gens. Aucun gouvernement, dans le passé, n’a eu le 

courage de régler ce problème à Baie du Tombeau et pourtant il y avait l’ancien Premier 

ministre qui était aussi le député de ces gens.  Il a fallu qu’on vienne au pouvoir, moi et mes 

colistiers, pour trouver une solution pour eux. 

Ensemble, l’ancien ministre du logement, l’honorable Soodhun, mon collègue, le 

ministre de l’Intégration Sociale, l’honorable Alain Wong, avons uni nos forces et efforts 

pour faire de sorte que le relogement des habitants de Longères devienne une réalité. Je 
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remercie au passage mon collègue, le ministre du Logement et  des Terres, l’honorable 

Mahen Jhugroo, pour l’attention spéciale qu’il  accorde à ce projet.  

Les travaux pour la construction de 150 maisons ont déjà débuté depuis février 2018, 

Madame le présidente. Le projet sera en deux phases dont la première consiste à construire 90 

maisons qui devront être prêtes d’ici février 2019. Ce seront des maisons où ces nombreuses 

familles pourront retrouver leur dignité. Ce ne sera pas des cabanes, mais une maison 

indépendante et moderne. Plus de Rs250 millions ont été allouées par le Premier ministre 

pour réaliser ce projet à visage humain. C’est une preuve tangible de notre engagement et de 

notre volonté à venir à bout de la pauvreté absolue.  Ces logements seront des bijoux à Baie 

du Tombeau, un village, qui a longtemps été délaissé sur tous les plans. 

Outre ces logements, il y a aussi beaucoup d’autres projets en cours dont la 

construction d’une Medi-clinique de haut niveau pour s’assurer que les habitants puissent 

bénéficier des meilleurs soins de santé dans leur quartier. Madame la présidente, permettez-

moi de remercier l’ancien ministre de la santé, l’honorable Gayan  et l’honorable Husnoo 

pour cela. 

Une plage publique y sera aussi aménagée. Des infrastructures routières verront le 

jour dans les mois à venir, en l’occurrence, l’agrandissement du Pont Bruniquel, à  l’entrée de 

Baie du Tombeau. La circonscription No. 5 est devenue un véritable chantier avec plusieurs 

projets de construction de routes, des drains, des complexes sportifs en cours. Je cite avec 

fierté, la construction d’un complexe sportif moderne à Triolet. Les travaux débuteront d’ici 

la fin de l’année.  L’aménagement de plusieurs terrains synthétiques de football est prévu. La 

rénovation du marché de Pamplemousses sera aussi une réalité. Pratiquement chaque coin et 

recoin de la circonscription verra routes bien asphaltées et drains aménagés. Jamais dans le 

passé, autant de projets d’accompagnement social n’ont été réalisés. La preuve est rien que 

pour le conseil de District de Pamplemousses, 42 projets sont en cours de réalisation. Ajouté 

à cela,…  

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Jhugroo ! 

Mr Callichurn: …il y aura d’autres projets qui ont été identifiés dans ce budget du 

côté de la National Development Unit où mon ami le PPS Ramkaun fait un travail 

formidable, de nombreux projets d’asphaltage de routes et d’aménagement de drains ont été 

complétés. 
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Madame la présidente, ce budget n’est pas un budget électoraliste, mais tout 

simplement un budget qui s’inscrit dans la continuité d’une politique, d’une vision allant du 

court au long terme, au service de la population. 

Madam Speaker, on a concluding note, I would say that this is a country of boundless 

opportunities. In this Budget, the hon. Prime Minister has consolidated our vision for the 

country to join the league of high income countries and accordingly a plan for delivering it, 

by supporting Mauritian families and businesses, by investing in technologies and the skills 

for the future, and by creating the required infrastructures the country needs. 

In 2015, we were at a crossroad.  Difficult decisions had to be taken in order to find 

the right direction. We resolve to look forward, not backward, to build on the strength of our 

economy, to embrace change and not to hide from it, to seize opportunities ahead of us, to 

build a Mauritius fit for the future. 

I thank you for your attention. 

Madam Speaker: I suspend the sitting for one and a half hours. 

At 12.53 p.m., the sitting was suspended. 

On resuming at 2.27 p.m. with Madam Speaker in the Chair. 

Madam Speaker: Hon. Lepoigneur! 

Mr G. Lepoigneur (Fifth Member for Beau Bassin & Petite Rivère): Merci, 

Madame la présidente. Madame la présidente, après avoir pris connaissance de ce budget, je 

me suis dit qu’il n’y a pas eu de budget. Un budget doit prendre des mesures pour lancer 

l’économie. Ces mesures n’existent pas dans ce pseudo budget de l’honorable ministre des 

Finances. Par contre, Madame la présidente, il y a eu proxénétisme économique. Pourquoi 

proxénétisme économique? Parce que la nationalité mauricienne a été vendue pour quelques 

millions de roupies, où on va se retrouver avec des Alvaro Sobrinho, où le ciblage va se faire 

yeux dans les yeux pour définir la crédibilité de ces nouveaux mauriciens. Quand ces 

nouveaux mauriciens vont venir acheter des terrains et des maisons, cela entraînera une 

flambée des prix et que les vrais mauriciennes n’auront plus les moyens d’en acheter, ce qui 

entraînera une autre catégorie de citoyens. 

Madame la présidente, je ne vais pas m’attarder sur ce sujet car mon collègue, 

l’honorable Adrien Duval, s’est très bien élaboré sur ce sujet épineux dans ce pseudo budget. 

Madame la présidente, en ce qui s’agit de R 2 enlevée sur l’essence après l’avoir augmenté il 
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y a un mois, c’est risible. Un tel exercice a été motivé par la Motion de la PNQ du Leader de 

l’opposition, l’honorable Xavier Duval, sinon une telle mesure n’aurait pas figuré dans ce 

pseudo budget.  

Pas besoin d’un budget pour faire un tel exercice, Madame la présidente. Sanctionner 

la hausse des délits de la route ne requiert pas de budget, Madame la présidente. Maintenir les 

prix des cigarettes et produits alcoolisés, il n’y a pas vraiment nécessité d’un exercice 

budgétaire. Fallait-il attendre qu’arrive un budget pour venir en aide aux éleveurs de porcs ? 

Donner la possibilité à des ONGs de se battre contre la drogue n’est pas tributaire d’un oral 

budgétaire. Ces supposées mesures chocs ne révèlent, en fait, que des affaires courantes, 

Madame la présidente. Un budget présupposé une vision, une direction, donner un 

dynamisme à un soufflé pour l’avancement économique et social du pays. Chose qu’on n’a 

pas entendu au cours de ce simulacre budgétaire auquel s’est adonné le ministre des Finances 

jeudi dernier. 

Comme en 2016, il y a eu beaucoup d’effets d’annonce. Cela a été le même cas en 

2017/2013 ; sur 253 mesures annoncées que 105 ont été réalisées et là encore, pas terminées. 

L’annonce du Medi Clinic à Coromandel, depuis l’exercice de 2015/2016, est restée effet 

d’annonce et là, je vois qu’un aucun montant n’a été budgété dans l’exercice de 2018/2019, 

ce qui résume un projet mort-né. 

Madame la présidente, il y a sujet qui n’était pas dans mon discours. C’est la National 

Development Unit (NDU), car j’avais déjà posé une question parlementaire au Premier 

ministre. Cependant, après avoir écouté Monsieur l’honorable Aliphon … 

(Interruptions) 

Moi, je ne vais pas me mettre à son niveau, lui qui m’a qualifié de cinquième député de la 

circonscription. Je ne vais pas me mettre à son niveau. Lui qui a mentionné dans son 

discours, il m’a nommé cinquième député et il n’a rien compris sur les projets que j’avais 

soulevés lors de cette question. Oui, Monsieur l’honorable Aliphon - je vais lui répondre à 

travers vous, Madame la présidente - je suis le cinquième député de la circonscription No. 20 

et je n’ai pas honte de cela.  

 Madame la présidente, j’ai l’impression que Monsieur l’honorable Aliphon ne sait que 

cela fait partie de la constitution. La constitution m’a permis d’entrer dans cette Assemblée 

comme Best Loser et je suis redevable envers ses plus de 12,000 personnes qui ont voté pour 
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moi et aussi redevable envers ceux qui n’ont pas voté pour moi. Mais comme je l’ai dit avant, 

c’est l’arrogance de Monsieur l’honorable Aliphon qui m’a motivé à revenir sur ce sujet.  

Il ne faut pas l’oublier, Monsieur l’honorable Aliphon que ce titre honorable est 

éphémère. Aujourd’hui, vous êtes honorable, demain vous serez peut-être un simple citoyen. 

Et je sais ce qu’il vous arrivera à la prochaine élection générale si toutefois votre Leader vous 

donne une investiture. Comme vous avez mentionné dans votre discours, votre Leader vous 

fait confiance en vous nommant PPS de quatre circonscriptions et j’espère qu’il vous fera 

confiance en vous donnant un investiture de cette même circonscription.  

Au niveau de la NDU, Madame la présidente, je pense qu’il y a eu un gaspillage de 

fonds publics. L’hors de cet exercice 2017/2018 quand j’avais pris connaissance de la liste 

des travaux à hauteur de R 57 millions pour des projets réalisés et en cours dans ma 

circonscription. Madame la présidente, ce qu’il a mentionné dans son discours, que je n’avais 

rien compris et que je ne savais pas lire, mais par contre je confirme qu’il a eu arnaque sur la 

qualité des travaux fournis par les contacteurs. Les déboursements ne reflètent  en aucun cas 

la qualité des travaux.  

Il a aussi parlé d’invention de ma part, alors que je confirme que cette liste sur 

laquelle je me suis basé est officielle, qui fut déposé par le DPM, ici même, dans cette 

Assemblée. 

Je sais pertinemment que c’est le Premier ministre qui est responsable de la NDU, 

mais je sais aussi que ce n’est pas son rôle de faire le suivi de la qualité des travaux et que ce 

sont les PPS et les ingénieurs du gouvernement qui en sont responsables. 

Mais malheureusement, la question doit s’adresser au Premier ministre, non pas aux 

PPSs. J’aurais souhaité que ce soit le fameux honorable Aliphon qui réponde à ces questions. 

D’ailleurs, l’abribus de Mon plaisir à Albion avait fait un buzz sur tous les réseaux sociaux et 

dans les quotidiens.  Tout le monde avait été surpris par ce prix exorbitant de R 798,000. 

Construire un abribus, c’est bien, mais dilapider les fonds publics et croire que le 

peuple doit être content relève de l’arrogance d’une personne sans principe. Et ce manque 

total d’éthique politique peut même nous conduire à voir un jour un député détourner l’argent 

de son Constituency Clerk et penser qu’il lui rend assez service en lui accordant ce titre de 

Constituency Clerk. Je suis sûr que l’honorable Alain Aliphon comprend bien que l’éthique 

doit pouvoir empêcher un politicien de faire n’importe quoi avec l’argent public et qu’il est 

accountable. 
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 En plus de cela, il n’y avait aucune utilité d’un abribus à cet endroit. Comme il a osé 

mentionné dans son discours que, moi, je ne sais pas lire et que lui il le sait, j’espère qu’il a 

eu l’occasion de lire la quantité de critiques que les habitants d’Albion ont fait sur ce fameux 

bus stop cinq étoiles, Il y a même eu un jeune habitant d’Albion qui a fait une vidéo avec une 

cotation bien détaillée. Il a même exagéré au niveau des prix des matériaux et de la main-

d’œuvre et cela n’a pas dépassé R 300,000, Madame la présidente. 

Puisque nous sommes sur les projets de la NDU dans ma circonscription, je suppose 

que malgré que je sois le cinquième député, je peux dire que c’est ma circonscription. Donc, 

je vais élaborer sur cette liste de 62 projets à hauteur de R 57 millions. 

Madame la présidente, c’est quoi un trottoir ? J’espère que l’honorable Aliphon, qui 

est un grand savant, connais la définition du mot trottoir. Un trottoir, c’est une partie latérale 

d’une rue, surélevée par rapport à la chaussée et réservée à la circulation des piétons. Moi, je 

vois mal l’installation de trottoirs entre Canot et Gros Cailloux où il n’y a aucune habitation 

et il n’y a aucun piéton qui utilise ces trottoirs. Bravo, monsieur l’honorable Aliphon pour ce 

projet qui n’a pas sa raison d’être. 

Cet argent aurait pu être servi à bon escient. Par exemple, refaire les drains du Verger 

Bissambar à Mont Roches qui sont dus depuis des années. Les habitants de Mont Roches 

subissent de graves conséquences à chaque saison de pluie. Pour en revenir sur le discours de 

monsieur l’honorable Aliphon, que je qualifierais de discours le plus médiocre que j’ai pu 

entendre dans cette Assemblée, tellement médiocre que toute l’opposition a quitté 

l’Assemblée pour ne pas vomir, Madame la présidente. 

Son discours n’avait rien à voir avec le budget. C’était juste pour dire « fait, fait, va 

être fait incessamment, va être fait incessamment, va être fait incessamment », qui résonne en 

effet d’annonce. Son discours était plus axé sur ma personne, qui démontre qu’il a mal digéré 

les critiques de son abribus 5 étoiles par les habitants d’Albion. 

Mais moi, Madame la présidente, je me suis dit que ce qui ne me tue pas me rend plus 

fort. Donc, je continuerai de faire mon travail de cinquième député dans ma circonscription, 

avec force et rigueur, et surtout avec intégrité, ce qui n’est pas le cas de certains. Qui se sent 

morveux se mouche. A bon entendeur salut !  

Madame la présidente, je préfère m’arrêter sur la NDU, parce que si je continue, 

monsieur l’honorable Aliphon risque d’avoir une indigestion, et je ne veux pas être 

responsable de ça. 
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Madame la présidente, le ministre des Finances a parlé de R 500 additionnelles pour 

les propriétaires de piscines si toutefois ils dépassent les 50 m³ d’eau. Donc, je pense que ce 

serait difficile de les faire payer ces R 500 vu qu’une piscine est remplie par le propriétaire 

avant, puis l’eau est traitée, et c’est juste le top up qui se fait. Et pour en revenir à dépasser 

les 50 m³ d’eau, ce sera difficile. Cette mesure a été ajoutée dans ce budget pour faire plaisir 

à l’honorable Deputy Prime Minister afin qu’il oublie son affermage et l’augmentation du 

tarif d’eau qu’il voulait introduire. C’était comme s’il fallait donner un bonbon à un enfant 

gâté pour le calmer. 

Par contre, au niveau de la CWA, avec les nouveaux compteurs de la CWA, il y a 

beaucoup de problèmes et beaucoup de complaintes. Auparavant, les factures étaient à R 300 

et sont passées à R 1,400. Les compteurs continuent à tourner même quand l’eau ne coule 

pas, Madame la présidente. Et surtout, ça touche les personnes vulnérables telles que les 

retraités. Par contre, là je fais un appel à la CWA de refaire un constat pour voir les 

problèmes que ce changement est en train de causer à la population. 

Madame la présidente, je souhaiterais venir parler un peu sur le sport maintenant. 

Hier, le ministre a annoncé des allocations et la bourse que son ministère a octroyée à 

l’haltérophile Roila Ranaisovoa - ou il vient de le faire, mais c’était après que l’athlète avait 

manifesté son désarroi par ce manque de soutien à sa préparation. Elle aurait pu nous ramener 

la médaille d’or, Madame la présidente. 

Elle a eu sa bourse après s’être fait entendre. Comme on dit : après la mort la tisane. 

Il a parlé des prouesses des tireurs de kickboxing - leurs dernières prouesses. Par contre, il a 

oublié de nous mentionner pourquoi, après la médaille d’or de Fabrice Bauluck l’année 

dernière, il a pris huit mois pour le récompenser ; huit mois, Madame la présidente. Sur ce 

denier déplacement, le ministre a oublié de dire qu’il y avait un tug of war avant le départ de 

ces tireurs, où son ministère ne voulait payer que deux billets. Et même un officier de son 

ministère a dit que si ça ne dépendais que de lui, il annulerait ce déplacement. Après déclare 

piti pa pou zot ! 

En 2013, quatre tireurs avait ramené deux médailles d’or et deux médailles d’argent, 

en l’occurrence Fabrice Bauluck et James Agathe, Facjen Perine et Simiss Butlan. Le Premier 

ministre d’alors, le Dr. Navin Ramgoolam, les avait reçu trois jours après dans son bureau 

pour leurs prouesses, et en sus de leur prime, il les avait offert à chacun un lopin de terre, 
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Madame la présidente. Mais malheureusement, quand le l’honorable ministre Sawmynaden 

est arrivé en fonction, il a gelé le projet de lopin de terre. 

Hier, le ministre avait aussi parlé de la réussite de l’équipe de volley-ball de Quatre 

Bornes pour sa médaille d’or dans le championnat de la zone 7. Je veux faire ressortir que la 

zone 7 regroupe l’île Maurice, les Seychelles, Madagascar, les Comores et Mayotte. Le 

ministre a pris la paternité de cette réussite, mais Madame la présidente, laissez-moi vous 

informer des difficultés qu’à rencontrées cette équipe pour participer à cette compétition. 

Cette équipe n’a reçu aucun soutien, que ce soit en termes d’argent ou d’équipement, avant le 

départ pour participer à cette compétition. Ni le ministère ni la fédération n’a donné le 

moindre sou. Un déplacement qui a coûté entre R 600,000 à R 700, 000. 

Au contraire, la fédération a obligé les équipes mauriciennes à payer les frais de 

l’arbitre à hauteur de 1,000 € pour pouvoir participer. Les filles voulaient tellement participer 

qu’elles ont contribué de leur argent de poche pour payer les frais d’arbitre. Aujourd’hui, ce 

club se retrouve avec une ardoise de R 200,000, qu’il doit payer par tranche mensuellement. 

Hier, le ministre avait par contre oublié de mentionner les récompenses que le Quatre Bornes 

volley-ball club a reçues pour sa réussite. Mais je vais le faire à sa place. Un montant de R 

36,000 de la part du ministère et R 10,000, et un ballon de la part de la municipalité de Quatre 

Bornes. 

Donc, cette équipe a dépensé R 700,000, et comme récompense, ils n’ont eu que des 

miettes, R 46 000 et un ballon - cette même équipe, et le coach qui avait été menacé par le 

fameux chef de délégation de Gold Coast qui est aussi le secrétaire général de la fédération 

pour déclaration à la presse contre le manque de soutien de la part du ministère et de la 

fédération. Donc, c’est le résultat d’après qui intéresse le ministre, pas l’effort qui a été fait 

avant pour pouvoir les aider à emmener des meilleurs résultats. 

Oui Madame la présidente, le sport est malade, comme a si bien dit le leader de 

l’opposition, l’honorable Xavier Duval. Le sport est dans un état comateux depuis belle 

lurette. Le sport va mal et ira mal tant que le sport sera géré par des dirigeants véreux, des 

dirigeants mafieux, Madame la présidente. Oui, Madame la présidente, il y de la mafia qui 

fait du business au profit des athlètes pour en tirer profit personnel. 

Parlons-en du dernier scandale qui a éclaboussé - la honte - notre pays ; le scandale de 

Gold Coast en Australie. Premièrement, l’attouchement sexuel qu’a subi une de nos athlètes 
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par le chef de délégation. Je déplore l’attitude du ministère, de tous les membres du CNOM 

qui avaient traité ce scandale à la légère, et qui au départ ont voulu étouffer l’affaire. 

Au lieu de protéger la victime, le chef de délégation avait plus de soutien que la 

victime. C’était comme si c’était lui la victime, Madame la présidente. Le président du 

CNOM a tout fait pour faire rentrer le chef de délégation à l’île Maurice afin éviter d’avoir à 

faire à la justice australienne, et ce, avec la complicité du ministère de la Jeunesse et des 

Sports. Lors de ces jeux, il y avait autant de dirigeants que d’athlètes, Madame la présidente. 

À la fin des jeux, le jour du départ, il y a même des dirigeants qui ont volé des luminaires 

dans leurs chambres, et cela encore une fois, a terni l’image de notre pays. Et là aussi, on ne 

sait pas où en est l’enquête.  

Le sport a besoin d’un nouveau souffle, Madame la présidente. La régionalisation, 

telle qu’elle a été faite, ne nous a pas réussies. Je pense qu’il est grand temps de revoir notre 

système de régionalisation. Il est grand temps que le ministère de la Jeunesse et des Sports, et 

le  les Collectivités Locales prennent le sport d’élite sous leurs ailes, comme c’est le cas à la 

Réunion, un système qui a très bien marché. Bien sûr, il faudra un comité provisoire avec des 

personnes compétentes pour mettre en place ce nouveau système et un budget adapté à ce 

système de régionalisation. 

C’est uniquement avec ce nouveau système que nous allons pouvoir professionnaliser 

le sport au fur et à mesure. Il faut avoir le courage de commencer avec de nouvelles bases, 

que les collectivités locales puissent mettre en place leur propre école de formation dans 

toutes les disciplines confondues, et  qui alimentera les écoles nationales. C’est à partir de ces 

écoles nationales qu’on pourra guider nos athlètes vers le professionnalisme. 

Madame la présidente, au niveau du CSR, quand les entreprises privées participaient à 

sponsoriser à hauteur de 2% de leurs profits pour la promotion du sport, cela a été d’une 

grande aide dans le passé. Mais pour le bien du sport, je m’attendais à ce que cette mesure 

soit mentionnée, afin de redonner un peu d’air frais au sport. Malheureusement, cette 

attention n’était pas une priorité pour ce gouvernement et je suis resté sur ma faim. 

Madame la présidente, une autre discipline, le judo. Le judo a été une discipline qui a 

fait la gloire de l’île Maurice. Mais, depuis, le judo passe par des moments très difficiles suite 

aux mauvaises décisions des dirigeants véreux et mafieux. À la veille des Jeux des îles, au 

lieu de régler ce problème au plus vite, l’honorable ministre donne carte blanche à un comité 

de gestion d’opérer au-delà de la limite autorisée. Pourquoi organiser les élections en janvier 
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2019 ? Je vais vous dire pourquoi, Madame la présidente. La raison, Madame la présidente, 

c’est qu’avec ce comité de gestion, ils ont fait enregistrer 26 nouveaux clubs, et ces clubs sont 

des clubs fictifs qui vont avoir un an en janvier 2019. Ainsi, ils auront droit de participer aux 

élections pour élire une personne de leur choix pour siéger au CNOM et aux élections de 

CNOM en 2021 même si ces clubs n’ont pas de judokas.  

Ce qui se passe dans le judo est très grave pour la démocratie du sport, Madame la 

présidente. C’est une des très rares disciplines olympiques qui a fait ses preuves, que ce soit 

au niveau de l’Afrique, olympique et mondial. C’est la seule fédération qui est vraiment 

autonome sur le point d’infrastructure car il possède son propre dojo. 

Depuis les Jeux des îles de 1985 jusqu’au Jeux des îles de 2015, le judo a ramené 31 

médailles d’or, Madame la présidente. De 1987 à 2017, sur les compétitions africaines et 

mondiales, le judo a ramené 74 médailles : 5 or, 26 argents et 23 bronzes.  Alors qu’en 2018, 

au Championnat d’Afrique qui a eu lieu en Tunisie, c’est la première fois depuis 1987 que le 

judo ne ramène aucune médaille, ce qui vient démontrer l’incompétence du comité de  

gestion qui n’a que trop duré, Madame la présidente.  

Voici la méthode employée par le comité olympique pour contrôler les fédérations 

sportives à Maurice. Certaines de ces régions n’ont jamais fait du judo. Pourquoi le centre 

national de Grande Rivière Nord-Ouest n’a plus de judokas ? Le centre national de formation 

n’existe plus. En deux ans, il y a eu deux compétitions seulement. Dans le cas des Jeux des 

îles aucun regroupement n’a été fait jusqu’à ce jour. Et maintenant on va mettre un plan de 

techniciens pour préparer les Jeux des îles. 

Madame la présidente,  comment oublier l’épisode de Noëmi Alphonse, celle qui a été 

suspendue en 2016, alors qu’elle réclamait ses droits ! Victime des caprices de la fédération 

et du ministère ! Mais heureusement, c’est une battante,  elle n’a jamais baissé les bras. Elle 

est venue prouver qu’elle avait la capacité et le potentiel de faire flotter haut le quadricolore, 

Madame la présidente. Juste quelques semaines après la levée de sa suspension en 2016, elle 

a réalisé quatre records en Allemagne. Elle a ramené quatre médailles d’or.  Concernant 

Noëmi Alphonse, l’honorable ministre, hier, n’a trouvé aucune nécessité de la mentionner  

dans son discours,  alors que quelques semaines après sa suspension, en juillet 2016, elle a 

realisé quatre records en Allemagne et a ramené quatre médailles d’or !  

Au début de 2017, elle a encore réalisé cinq records nationaux à Dubaï sur 100 

mètres, 200 mètres, 400 mètres, 800 mètres, et 1,500 mètres. Après, elle a refait le coup avec 
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cinq nouveaux records sur les mêmes distances, ce qui la place dans les meilleurs records 

mondiaux sur ces distances. Madame la présidente, voyez l’effort d’une handicapée qui n’est 

pas reconnue, qui n’est pas mentionnée dans le discours de l’honorable ministre de la 

Jeunesse et des Sports. Grâce à ses belles performances, elle est qualifiée au Championnat du 

Monde dans les cinq épreuves, ce que je qualifie de véritable exploit, Madame la présidente.  

En deux semaines, elle a ramené deux médailles d’or et une médaille d’argent au Grand Prix 

de Paris. Au Championnat du Monde à Londres, elle sort sixième, et septième lors de la 

finale des 100 mères et 200 mètres. En 2018, elle est la seule et unique qualifiée au niveau 

d’Afrique pour les 1,500 mètres aux Jeux du Commonwealth où elle prend la septième place 

de cette même compétition, et elle participe aussi au marathon des 42,165 kilomètres. 

Quelques semaines de cela, elle a réalisé six records nationaux au Grand Prix de 

Suisse, dont un record d’Afrique aux 1,500 mètres et ramène quatre médailles d’or au Grand 

prix de Paris. Par contre, je salue l’initiative de l’honorable ministre, qui, dès qu’elle est 

revenue, lui a apporté son soutien, corrigeant ainsi l’injustice de son ancien collègue, le 

ministre de la Jeunesse et des Sports, l’honorable Yogida Sawmynaden qui était son 

prédécesseur. 

Je suis au courant que l’honorable ministre a fait un effort en allouant un budget à la 

fédération PHYSFED pour un nouveau fauteuil à Noemi Alphonse, mais j’attire l’attention 

sur le fait que la PHYSFED n’a toujours pas fait le nécessaire à ce sujet. Vu que la fédération 

est toujours en conflit avec Noemi Alphonse, je souhaite que l’honorable ministre intervienne 

pour activer cette démarche parce que cet argent a déjà été déboursé. 

Pour ma part, sauf imprévu, Noëmi Alphonse est une première médaille d’or déjà 

assurée pour l’île Maurice dans l’épreuve de 1,500 mètres en fauteuil aux Jeux des îles 2019. 

Donnons-lui les meilleurs encadrements pour pouvoir garder cette assurance, Madame le 

présidente. 

Madame la présidente, derrière la réussite de Noëmi Alphonse il y a une personne, et 

je manquerais à ma tâche si je ne mentionne pas cette personne, dont tout le monde ignore, 

que ce soit le ministère  ou la fédération. En fait, c’est le coach personnel de cette fille. Celui 

qui a fait tant d’effort pour pouvoir l’amener à ce niveau, c’est M. Jean-Marie Bhugeerathee. 

Malheureusement, ni la fédération ni le ministère ne reconnait l’effort bénévole de M. Jean-

Marie Bhugeerathee.  Aussi,  qu’à chaque fois que Noëmi doit remplir sa fiche pour le cash 

prize, le casier où elle doit remplir le nom de son entraîneur reste vide. Madame la présidente, 
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l’entraîneur est supposé d’avoir un cash prize de 40% de ce que l’athlète touche. Alors que 

pendant tout ce temps, combien  d’effort  il a fait pour ramener ces résultats-là, il n’a jamais 

été récompensé. Tout cela parce que  la fédération ne veut pas reconnaitre le personnel coach 

de Noëmi Alphonse comme entraîneur, alors qu’à travers le monde  les coaches personnels 

dans ces disciplines sont reconnus. Le problème de la fédération PHYSFED c’est que chaque 

dirigeant doit pouvoir accompagner les athlètes à tour de rôle, même s’ils ne sont pas des 

techniciens ; l’essentiel c’est de voyager. L’effort de Jean-Marie n’a jamais été reconnu. 

Donc, il serait souhaitable de faire partir ces dirigeants véreux pour le bien de notre sport, 

Madame la présidente.  

En parlant de la mafia dans le sport, Madame la présidente, il ne faut pas oublier que 

pour les élections du CNOM de 2009, quatre fédérations fictives, en l’occurrence, le 

pentathlon, moderne, s’il vous plaît, le canoë-kayak, l’escrime et le hockey avaient été créés 

pour fausser les élections, alors que tout le monde savait pertinemment que le pentathlon 

moderne ne peut être pratiqué à l’île Maurice par rapport à l’arme à feu utilisée dans cette 

discipline. 

Pour le canoë-kayak il n’y a pas de rivières adéquates pour cette discipline. Ce qui 

nous montre l’esprit machiavélique que sert la mafia du sport pour arriver à leur fin, ce que 

M. Jean-Michel Giroux avait dénoncé avec raison.  

Parlons du football professionnel à l’île Maurice, supposément appelé le sport roi. Pas 

un mot de la part du ministre sur la collection d’échecs du football depuis l’arrivée de notre 

DTN. Il parle de l’haltérophilie. Il parle des prouesses de kick boxers, il parle de CJSOI pour 

nous dire que le sport est en bonne santé. Mais qu’il n’a rien élaboré sur l’état de notre 

football, supposément notre sport roi. Je pense il n’y a pas de football professionnel à l’île 

Maurice.  

Maurice ne compte pas de clubs de football professionnel. Les joueurs sont des 

amateurs qui jouent pour gagner un peu d’argent par rapport à leur sport, mais ne peut vivre 

de cet argent, Madame la présidente.  

Je me rappelle dans les années 80, sous l’impulsion d’un directeur d’hôtel, en 

l’occurrence Paul Jones du groupe Sun International, que le football sur le niveau 

professionnel s’est développé à Maurice. Il avait, pendant de nombreuses années, pris sous 

les charges du groupe Sun International, un club de football, Sunrise Football Club en 
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l’occurrence, et l’avait aidé financièrement pour en faire une des meilleures équipes de 

football à l’île Maurice, que l’île Maurice n’avait jamais connu. 

La majorité des joueurs travaillent dans les hôtels et ils s’entrainent de manière 

professionnelle. Le Sunrise FC avait dominé le football local durant cette époque et même 

connu des moments merveilleux en Afrique. Il avait été à plusieurs reprises la seule équipe 

mauricienne à attendre le 8ème de final à la Coupe d’Afrique de Club Champion. Depuis cette 

époque les clubs ont commencé à verser en peu d’argent aux joueurs selon leur qualité 

respective.  

Le Sunrise a été également la première équipe à recruter des étrangers, des Malgaches 

qui ont connu de belles carrières footballistiques à l’île Maurice. D’autres clubs qui ont boité 

le pas tout en recrutant également des Malgaches et des Tanzaniens. Aujourd’hui, chaque 

club de première division a droit de recruter deux joueurs étrangers seulement. 

Depuis Paul Johns, beaucoup d’autres ont essayé de professionnaliser le football, mais 

la réussite a été loin d’être de nos espérances. Les résultats de notre Club M en sont les 

preuves, Madame la présidente. Je pense que notre football roi demande de nouvelles 

mesures pour sa résurrection, Madame la présidente. 

Nous devons prendre l’exemple sur l’Islande, avec une population de 335,000 

habitants. Aujourd’hui, ils sont présents à la Coupe du Monde en Russie.  Dès leur premier 

match, ils ont fait jeux égaux avec les Argentins qui est Vice-Champion du Monde.  

Depuis plus de 15 ans, on  n’entend plus parler de tournois nationaux jeunes dans les 

disciplines collectives. Comment voulez-vous que ces disciplines progressent si la relève 

n’est pas préparée, Madame la présidente ? Si vous faites un constat au niveau des 

présélectionnés en vue des Jeux des îles 2019, vous trouverez les mêmes athlètes qui ont 

participé aux Jeux de 2007, 2011, 2015, Madame la présidente.  Donc, imaginez la fraicheur 

de nos athlètes aux Jeux des Îles 2019. 

Les Jeux des Iles 2019 arrivent à grands pas, Madame la présidente. Un budget de R 

75 millions a été prévu pour la préparation.  Il nous reste 14 mois avant l’arrivée de ces jeux. 

En tant que pays organisateur, la préparation de nos athlètes est très importante et je pense 

que pour la préparation adéquate c’est R 75 millions, ils sont loin d’être insuffisants. 

Avec environ 360 athlètes qui vont représenter le pays au final, donc si on compte les 

présélectionnés on se retrouve avec 480 athlètes actuellement sans compter les encadrées, la 

somme représente environ R 11,000 par athlète par mois, et à l’heure qu’il est supposé – que 
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les séances d’entrainement auraient dû arriver à raison de cinq à six fois la semaine. Donc, 

imaginez les dépenses au niveau d’équipements personnels, vitamine, etc. Je pense qu’il est 

très important de miser beaucoup sur les organisations afin de recevoir les adversaires. Mais 

récolter de belles performances est aussi important, Madame la présidente. 

D’après mes renseignements, les préparations ne se font pas de manière adéquate car 

un communiqué est sorti tout récemment, quelques semaines de cela et a été adressé aux 

différentes fédérations les informant que les sites sportifs vont être fermés jusqu’au mars 

2019 pour cause de rénovation des Jeux des Iles de l'Océan Indien. Mais, Madame la 

présidente, c’est le plan B qui se  met en place, vue que c’est un signal fort pour le complexe 

de Côte D’Or, pour que cet évènement ne sera pas prêt pour les jeux. Donc, Madame la 

présidente, pendant ces mois que ces sites seront fermés, la question reste posée : où ces 

athlètes vont-ils s’entrainer ? Certaines fédérations nous ont manifesté leur crainte par rapport 

à ce problème. 

Madame la présidente, il ne faut surtout pas les juger sur les moyens à la préparation 

de nos athlètes car les résultats de nos sportifs sont aussi très importants car depuis 

l’existence de ces jeux, Madame la présidente, l’île Maurice est le seul pays organisateur, je 

dis bien le seul pays organisateur qui n’est jamais sorti en tête de ces jeux, que ce soit à 

domicile ou à l'étranger, je crois qu’il est grand temps de briser la glace.  

Madame la présidente, en tant que bon patriote… 

(Interruptions) 

Avant de terminer, je voudrai peut-être répondre à l’honorable Toussaint sur ce qu’il 

avait dit sur mon collègue, Adrien Duval hier, alors que celui-ci était absent. Je tiens à 

répondre au ministre Toussaint qu’hier avec beaucoup de lâcheté, il s’en est pris à mon 

colistier, l’honorable Adrien Duval. C’est lâche de sa part parce que premièrement Adrien 

n’était pas présent, et surtout parce que c’était rempli de fausseté et de mauvaise foi. 

Madam Speaker: Have you said lâcheté?  I believe this is - please sit down, hon. 

Lepoigneur. You know this word is unparliamentary. I don’t think we should allow this. 

(Interruptions) 

Mr Lepoigneur: Ce n’était pas élégant de sa part… 

(Interruptions) 
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…premièrement. Adrien n’était pas présent et surtout parce que c’était rempli de fausseté et 

de mauvais foi. 

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Ms Sewocksingh, what is happening?  

Mr Lepoigneur: Laissez-moi lui rassurer, Madame la présidente, que non seulement 

l’honorable Adrien Duval et l’honorable Malini Sewocksingh … 

(Interruptions) 

…sont présents à l’écoute de leurs mandants mais comme promis en 2014, ils ont un bureau 

qui est ouvert tous les jours durant la semaine à Curepipe. Tous les habitants de la 

circonscription sont la bienvenue. Il n’a jamais laissé tomber personne et quand il le pouvait, 

à ses mandants, en sa capacité de député et d’avocat, il le fait toujours. Je demande à 

l’honorable Stephan à la place de faire de la démagogie de nous répondre plutôt. Pourquoi ne 

parle-t-il pas de la déception des habitants de sa circonscription à l’égard que malgré le fait 

qu’il n’avait rien fait en tant que PPS pour régler les problèmes des drains, d’inondation et 

d’infrastructures routières et qui espère au moins comme ministre des sports et de la jeunesse 

qui aurait pu œuvrer pour sa circonscription.  

Aujourd’hui, c’est avec énorme déception que les habitants de Curepipe-Midlands 

constatent qu’il n’a rien fait à Curepipe pour le développement sportif et c’est ceux de la 

circonscription numéro 8 aussi. 

Les Curepipiens ne figurent pas sur le plan du développement du sport du ministre 

Toussaint et c’est dommage et honteux même. Je lui donne un conseil, je l’apprécie en tant 

que personne. Adrien a beaucoup d’estime pour lui et d’ailleurs de l’amitié, mais il se croit 

supérieur et ce qu’il a fait hier, et grâce à la soupe qui l’a nourri en 2014 avec tellement 

d’arrogance il essaye de faire croire qu’il est incontournable a Midlands-Curepipe, et je lui 

dis comme ami d’aller tâter le terrain et de parler à des gens de cette circonscription qui 

aujourd’hui ne veulent plus entendre parler de lui.  

D’ailleurs sa difficulté de se mobiliser les gens de Curepipe pour l’évènement 

politique de son parti le 1er mai.  

Madame la présidente, en tant que bon compatriote, je souhaite de tout cœur que ce 

gouvernement améliore les conditions dans lesquelles nos athlètes se préparent pour ces 

grands évènements. Offrez leur la possibilité de s’entrainer dans des conditions idéales de 
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leur préparation, parce qu’actuellement les fédérations, les entraineurs sont livrés à eux-

mêmes, et même dans les conditions très floues à la préparation. Au niveau des 

infrastructures, chaque discipline a besoin d’infrastructure adaptée pour leur préparation et en 

situation réelle des jeux. Donnons la possibilité et sans stress à ces athlètes.  

Je vous remercie, Madame la présidente.  

Madam Speaker: Hon. Wong Yen Cheong! 

(3.01 p.m.) 

The Minister of Social Integration and Economic Empowerment (Mr A. Wong 

Yen Cheong): Madame la présidente, on m’a alloué 45 minutes comme durée pour mon 

intervention, mais si toutefois la discipline règne dans cette auguste assemblée, je ne prendrai 

que 30 minutes.  Quand des membres de l’Opposition ont discouru, nous étions tous à 

l’écoute, malgré que nous soyons en désaccord avec les points qu’ils ont soulevés. À mon 

tour, maintenant je souhaite qu’ils soient attentifs à mon discours. Merci.  

Madam Speaker, let me at the very outset join my colleagues to congratulate the hon. 

Prime Minister and the Minister of Finance and Economic Development for his third Budget 

which is once again a historic and unprecedented one. A budget that focuses on economic 

growth, promotes investment and employment opportunities, reduces the inequality between 

the rich and the poor, addresses poverty alleviation and promotes a fairer and more inclusive 

society.  

The 2018/2019 Budget, Madam Speaker, has been shaped to be a human-centric one.  

A Budget that is ‘Brilliant’ in the sense that it brings innovative measures that makes 

provision for those whose purchasing power kept on eroding during recent years. 

A Budget that also gives hope, as it not only addresses the down-trodden people, and 

those living in extreme poverty, but also the middle-class families, whose savings were seen 

depleted by household expenditures.  

Madam Speaker, the Budget is a landmark document in the history of budgetary 

presentations as it restores dignity and self-confidence amid the needy ones.  A Budget which 

is in line with Government Vision 2030. 

Placing people at the heart of Government’s concerns, remains the priority of 

priorities of the Prime Minister in his move to improve the living conditions of the low-
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income and middle-income groups by providing them with decent living conditions, unlike 

the previous Government which has not deemed it necessary to take such bold actions. 

The Opposition parties should agree that they had never presented a Budget with such 

innovative measures and long-term solutions that place vulnerable groups at the centre of 

development. 

Last year, this Government introduced two bold measures.  Firstly, is the introduction 

of the negative income tax regime to, inter-alia, increase the purchasing power of those at the 

lower end of the economic ladder, and secondly the national minimum wage policy, which 

aims at ensuring that every individual is paid a decent salary. 

This year, the reduction in the price of fuel and gas, no increase in the price of water 

tariff, social housing for 10,000 families and tax reforms in favour of middle-income earners, 

are among major measures and policies designed to pursue the transformative journey 

initiated since this Government took office.  

Though unemployment is on a downward trend, Government is not resting on its 

laurels.  In terms of jobs creation and training, public and private sectors are invited to 

innovate as the hon. Prime Minister and Minister of Finance has earmarked an envelope of 

Rs1 billion to target around 14,000 unemployed in a bid to tackle youth unemployment.  

The Training Providers, mainly the MITD will have a crucial role to play in attracting 

some 3,000 unemployed to be enrolled under the National Apprenticeship Programme. 

Madam Speaker, when I was Minister of Civil Service and Administrative Reforms, I 

introduced on a pilot basis the flexible working arrangement.  This is a system where public 

officers may choose different time slots to attend and leave the office according to their 

personal commitments.  By so doing, the officers are able to manage their social, family and 

work obligations. 

Such a measure allows workers to have a quality family time while at the same time, 

the delivery of services can be effected continuously and smoothly over a longer span of 

time. 

In the same vein, we are now proposing Work at Home Scheme for women.  Parents 

will be able to look after their children better and have a better family and social life. 

But if we have to look further in the same context, Madam Speaker, when we know 

today that we have a problem of the aging of the population, this measure will encourage 
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couples when they know the woman will be staying at home, they can procreate because they 

know that they can stay with their children. This is one big problems of young couples today 

because they are pursuing their career and the women also are competing with their partners 

and they don’t want to have children. But, nowadays, with these measures we have to look 

forward. This is how we set the strong base for the future, it is not for us.  

Furthermore, the fate of unemployed women is also a priority on Government’s 

agenda that will bring empowerment at the doorsteps of women who want to join the labour 

force. 

In examining the options for reform, this Government has straightaway rejected 

measures that would have unfairly penalised the low-income and middle- income group.  For 

example, an increase in direct taxation would have been damaging in our transformative 

journey. We have instead opted for "fairer and equitable measures" to enable sustained 

economic development and prosperity for our Republic. 

We have resisted the temptation to hike taxes given the existing fiscal constraints and 

knocked out the flat tax rate policy.  And, we should feel proud today that we have again 

made a tremendous breakthrough. 

As from 01 July 2018, income exemption threshold of all employees will be increased 

by Rs5,000. An individual having an annual net income of up to Rs650,000 annually, will be 

taxed at the rate of 10% instead of 15%. For example, assuming an individual with no 

dependent and no deduction, earning up to maximum of Rs50,000 per month, who was 

paying Rs52,500 as annual income taxes under the old regime of 15%, will now pay only 

Rs34,500. This represents a total saving of Rs18,000 per year, that is, Rs1,500 per month.  

But, I heard the hon. Leader of the Opposition say: ‘Nobody would care about that. Who 

cares about that?’ Anyway!  

As rightly pointed out by the Prime Minister and such a unique measure will no doubt 

contribute towards increasing the income and purchasing power of both the lower and upper 

middle-income group, thus putting the welfare and the quality of life of its people at the 

forefront of our development agenda. 

Knowing that the development of high-income countries is often attributed to a 

flourishing middle-class, we can rest assured that this Budget guarantees a higher economic 

growth, a larger middle-class, less income inequality and greater opportunities for one and 

all. And, this is what this Government wants. We want to reward people who work. We want 
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to be good to these people because what we have seen in the past years, many people in the 

middle-class, who do not have any aid from the Government, voluntarily come into the rung 

of poor so that they can benefit from the social aid.  

Madam Speaker, en ce qui concerne la question de pauvreté, nous devrions être tous 

d’accord que la pauvreté est un fléau à multiples facettes et que le gouvernement seul ne peut 

pas s’attaquer à ce problème. Donc, elle nécessite une approche multidimensionnelle, et il est 

important que toutes les parties prenantes soient concernées pendant que nous traitons un 

sujet aussi sensible. 

The hon. Prime Minister has once again, in this Budget, announced his deep 

commitment in the fight against poverty.  In December 2016, Government provided a legal 

framework to combat poverty through the enactment of the Social Integration and 

Empowerment Act 2016.  This main objective is to promote, within the philosophy of 

enhancing social justice and national unity, the social integration and empowerment of 

persons living in absolute poverty. Under this legislation, a series of empowerment schemes 

has been put in place to provide support to vulnerable households eligible under the Social 

Register of Mauritius.  

Madam Speaker, ce gouvernement ne veut pas que la pauvreté soit perpétuée de 

génération en génération. Since 2016, it has introduced, for the first time, a new poverty 

threshold based on a per capita basis and made provisions for a monthly income support to be 

paid to households found eligible under the Social Register of Mauritius and living in 

absolute poverty. New absolute poverty thresholds were established based on a minimum of 

Rs2,720 with a maximum threshold of Rs9,520 for a family of two adults and three children. 

Madam Speaker, it is worth mentioning that this threshold for Mauritius has been 

calculated at 40% above the international poverty line as prescribed by the World Bank 

which is Rs1,938 per person per month for developing countries as compared to Rs2,720 

which this Government has introduced.  The goal is to support and empower people living in 

absolute poverty with a view to mainstreaming them in society and improving the quality of 

life in a sustainable manner, through the provision of an effective and efficient service 

delivery. The House may wish to note that since December 2016 to date, an amount of Rs323 

m. has been disbursed to some 10,385 households eligible under the Social Register of 

Mauritius, and who have signed a social contract with my Ministry, including 2,195 
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households in Rodrigues. This monthly income support, indeed, enables the most vulnerable 

households to meet at least their basic needs in terms of food, shelter and clothing. 

In addition, a wide panoply of empowerment schemes in the field of education is 

being offered to the children of these households as Government is conscious that education 

is key in the fight against poverty and is determined to give all the necessary support so that 

they can successfully complete their educational studies, enhance their employment 

opportunities and do not fall within the vicious circle of poverty. 

Following complaints made with regard to the provision of a cash grant to the School 

Materials Scheme for academic year 2017, my Ministry ensured that school materials in kind 

be provided in a timely manner to vulnerable children for academic year 2018. Around 

17,000 students, both in Mauritius and Rodrigues, benefitted from school materials for a total 

amount of Rs36 m. 

The School Premium Scheme introduced in 2017 makes provision of a Cash Award to 

students who have successfully completed their studies at SC and HSC levels. Some 489 

students, both in Mauritius and Rodrigues, have so far benefitted from the scheme for a total 

amount of Rs13.7 m. The Free Examination Scheme is being implemented since 2017 to 

facilitate children of SRM beneficiaries though an exemption of payment of fees to re-sit the 

SC and HSC examinations at a second attempt. This scheme caters not only for students who 

have failed the School Certificate or Higher School Certificate exams, but also for those who 

want to improve their qualifications. My Ministry, as at date, disbursed an amount of Rs2.7 

m. for students in Mauritius and Rodrigues. 

With a view to providing incentives to vulnerable mothers to either take an 

employment or undergo a training course, my Ministry is implementing a Crèche Scheme. 

Under this scheme, children of these vulnerable mothers benefit from a maximum amount of 

Rs2,000 per month per child to be placed in a registered day care centre. 

Another scheme to encourage vulnerable households to send their children to schools 

is a Children Allowance Scheme, where children up to a maximum of 3 per household benefit 

from a monthly child allowance of Rs893. During the period January 2017 to date, a total 

amount of Rs110 m. has been disbursed for both Mauritians and Rodrigues. 

Madame la présidente, comme je l’ai mentionné plus tôt, la pauvreté est une affaire 

que ne peut pas traiter seule. Cela demande une approche concertée de toutes les parties 

prenantes. 
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So, during the financial year, the concept of community working group has been 

introduced, has been launched in all the districts in Mauritius and Rodrigues. This community 

working group enables private and public partners, NGOs and the civil society to mobilise 

resources, collaborate though a holistic manner for the advancement of the community. 

Another major initiative taken by this Government to mobilise all resources to pursue 

our continued efforts towards reducing poverty and inequality is the setting up of a National 

Corporate Social Responsibility Foundation. The National CSR Foundation was set up in 

December 2016 and has, in the course of the year 2017, allocated funds to 173 non-

governmental organisations for the implementation of 231 projects for a total amount of 

Rs203 m. To date, some 327 non-governmental organisations are registered with the 

Foundation and can benefit from funding. The NCSR Foundation has issued a Press 

communiqué inviting NGOs which are not yet registered with the Foundation to get 

registered. 

Madam Speaker, the hon. Leader of the Opposition, during his intervention, made 

reference to the recent Household Budget Survey 2017 Report, more specifically on 

paragraph (xii), on page 2 of the Report, where it is mentioned that relative poverty was 

estimated at 9.4% in 2017, same as for 2012. 

Madam Speaker, in the same breath, allow me to highlight a few salient features of 

the same Report.  On page 2, at paragraph (xiii) it is stated, I quote - 

“However, the poverty situation in the country improved from 2012 to 2017.” 

Furthermore, the same Report, at page 15, under ‘Trend in poverty’ states that, I quote again - 

 “A decreasing trend in poverty is observed both in terms of households and persons.” 

This means that the different measures taken by this Government have so far positively 

contributed towards a reduction in poverty and reducing inequality. 

Madam Speaker, allow me now to elaborate on the issue of inequality. It is good to 

recall that during the reign of the previous Government, inequality, as measured by the Gini 

coefficient, kept on increasing from 0.388 in 2006/2007 to 0.414 in 2012. 

Reducing poverty and inequality have been one of the top priorities of this 

Government and a substantial amount of resources have been allocated to the most deserving 

to move them out of poverty. Our objective is to improve quality of life, accelerate social 

integration and strengthen democracy, and to that respect, a series of bold measures have 
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been implemented since we came to power, thus reducing the Gini coefficient from 0.414 in 

2012 to 0.400 in 2017. In the same vein, the income share of the lowest 20% of households 

increased from 5.3% in 2012 to 5.7% in 2017. Furthermore, the average monthly household 

consumption expenditure increased by 21.6%, that is, from Rs23,710 in 2012 to Rs28,820 in 

2017. 

 Madam Speaker, there is no doubt that this Government has been successful in 

curbing the sharp upward trend in inequality through redistribution of policies targeted 

particularly on households at the bottom of the income ladder. The cornerstone of the 

redistribution effort has been the social protection system and new measures taken by this 

Government, which have contributed considerably to reducing power and inequality. With 

these promising trends, we are expecting a further downfall in Gini coefficient from 0.4 in 

2017 to 0.35 in 2020 and, finally, to 0.25 in 2030, which will again be remembered as an 

historical event. 

 Madam Speaker, je suis vraiment reconnaissant au Premier ministre, ministre des 

Finances, de mettre à la disposition de mon ministère des ressources financières à la hauteur 

de R 760 millions pour l’allègement de la pauvreté et l’autonomisation des individus des 

familles vulnérables. 

 In order to facilitate my Ministry to carry out its mandate effectively and give more 

support to the poor and vulnerable, we need to have adequate staff on the field to carry out 

this mission.  

 Indeed the 2018/2019 Budget marks provisions for the reinforcement of a case 

management approach of our vulnerable families with the provisions of additional staff on 

the field. The number of social fieldworkers which will be doubled to 60 will enable them to, 

inter alia – 

¶ better assess the individual needs of our vulnerable families;  

¶ develop the family development plan and provide them with timely 

empowerment support, and  

¶ counselling while at the same time monitor their compliance with the social 

contract.  

 For the forthcoming financial year, my Ministry will come up with new innovative 

measures and new projects that would further contribute in alleviating poverty and improve 

the conditions of our vulnerable groups. 
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Madam Speaker, let me in particular state the following new projects measures that 

will be implemented in the financial year 2018/2019. Firstly, the implementation of a special 

scheme for the provisions of training and placement opportunities to our unemployed pool. 

They will, thereafter, be provided with Start-up Tool Kits so that they can either start working 

on their own or start a business.  

In fact, I am pleased to inform that I already launched the first training course on 

Electrical Installation on Monday 18 June 2018 with the collaboration of the Mauritius 

Institute of Training and Development (MITD). A first batch has been identified and will 

follow a five-month training courses, including placement.  More than 300 beneficiaries have 

already been identified and consultation with the MITD and other training institutions are 

ongoing.  

Over and above this training programme, my Ministry is also planning to go one step 

further and provide the necessary encadrement, so that the trained beneficiaries is better 

equipped to easily integrate the job market. Instead of rushing them straight into work, it is 

important for our trained beneficiaries to nail down a few critical issues. For example – 

¶ how to make a project plan with cost estimates;  

¶ what resources they have accessed to and required in terms of helpers, 

equipment, transport and finance, and  

¶ how to manage their income and family budget in a more efficient way so 

that they can live a self-sustainable lifestyle.  

What happened in the past, Madam Speaker, when these workers get trained, they buy tools, 

they take a loan, and finally they take a job. And, at the end of the first project, they have 

nothing to do, they sell these tools for nothing and they go back to poverty again. So, this is 

what we are tackling now. 

Funds have been provided for the setting up of a Management Information System at 

the level of the National Empowerment Foundation. This will, no doubt, allow the 

Foundation to provide a better service and improve service delivery to its customers and other 

stakeholders while adopting a more result-oriented approach with the setting up of a 

monetary and evaluation system. As we all know, we would very soon have the artificial 

intelligence. In Mauritius, we are lagging so much in terms of Informatics.  

When I thought about three years ago, in a hospital in Mauritius, there is no data 

recording about people going to one hospital to the other. I will give you a typical example. 
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Somebody goes to  Dr. Jeetoo Hospital, he goes to the doctor and the doctor says to him: 

‘You take some basic medicine’. In the afternoon, he does not feel well, some cousins or 

some friends tell him: ‘No, you should not go to Dr. Jeetoo Hospital, you should go to 

Candos Hospital’. He goes to Candos Hospital, there is no record. He goes there and he 

collects the same amount of medicine, and then finally he goes to Flacq Hospital and he can 

go all around the island and he collects the whole medicine again. With the informatics 

system, we are going to tackle this problem. There would be no waste of medicine. 

My Ministry will shortly develop an SMS mobile system to improve the 

communication. At the same time, we will have a citizen reporting mechanism and data 

analysis tool to assess the impact of public service delivery to the poor. More jobs fairs will 

be organised across the island to offer opportunities to jobseekers to interact with potential 

employers to improve their chance to get a job, while at the same time to get a better 

understanding of the labour market. To further empower its beneficiaries and facilitate their 

integration in the mainstream of society, my Ministry will carry out a series of new activities. 

These activities include, inter alia, provisions of medical screenings facilities, competition to 

unveil hidden talent among SRM (Social Register of Mauritius) beneficiaries and life skills 

training to vulnerable households and their families. 

Madam Speaker, with regard to social housing for the low and middle class groups, I 

am proud that the hon. Prime Minister and Minister of Finance and Economic Development 

has been sensitive to the housing needs and make provision for the massive investment in this 

sector, which includes the following measures – 

 (i) construction of some 6,800 housing units over the next two years for a total 

project of Rs12.7 billion; 

(ii) improvement of the living conditions of some 6,200 families for the 

rehabilitation of some 41 NHDC housing units of more than 20 years old with 

a budget of Rs176 m., and 

(iii) improve the grant for the casting of our roofs slabs up to a maximum amount 

of Rs100,000 for those families earning up to Rs10,000 per month. 

And I am glad that this is happening because I know that in my Constituency there were 

so many old houses, and pictures were on all the nets everywhere, showing how these 

people were living in such bad condition. I am very glad that, very soon, we are going to 

go and reach these people and be able to repair their houses.   
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We also have - 

(iv) the removal of all restrictions on commercial banks with regard to limits 

applicable on loans, be it for residential or business purposes, and 

(v) the construction of housing units for some 200 families who are owners of a 

plot of land, but do not have the means to build same. 

Madam Speaker, we all agree that a decent housing unit is a sine qua non 

condition for a household to win the battle against poverty and to restore his/her dignity. 

We do not want vulnerable families to stay in poverty from generation to generation. 

They need, at the very outset, to be given with the necessary facilities to live in good 

housing conditions if we want them to be empowered. Homelessness, overcrowding and 

insecure housing can be an insurmountable obstacle for families who are making efforts 

to escape poverty. 

Under the Housing Scheme for SRM beneficiaries, it is good to note that this 

Government is subsidising 75% of the cost of the housing unit and the beneficiaries have 

only to pay 25% over a period of 15 to 25 years. As from financial year 2017/2018, we 

have embarked on the construction of fully concrete housing unit of up to 50 square 

metres for households eligible under the Social Register of Mauritius and who are owners 

of a plot or lessees of State land. A total of 124 of such housing units will be completed 

by December 2018. 

Madam Speaker, my Ministry will shortly launch tenders for the construction of 

another 200 such housing units. Madam Speaker, during his address, at the National 

Assembly on Monday last, the hon. Leader of the Opposition raised the issue of social 

housing, saying that the Government should favour the construction of individual housing 

unit. As example, he even referred to Sottise integrated social housing, where only 19 

families are living and added that high-rise housing would create ghettos in some parts of 

the island. But we have to question oneself on the country’s land availability. We are 

living on a small island. Can we afford to give a plot of land to every person requesting 

for a housing unit? We are actually facing a great demand for a decent home for more 

than 10,000 families. Scarcity of land does not allow us to provide a plot of land to these 

thousands of families. 

I believe that it is not the building that is a problem. Somebody talks about it. We 

don’t have the syndic that is properly made.  If we do a good syndic, there is no problem 



59 

 

to build high-rise. Tackling the poverty issue which should be a multi-pronged approach, 

we have to be very cautious and we should not do politics on the back of the poor. 

 Madam Speaker, we do not have to re-invent the wheel but from time to time we have 

to innovate and improve and we know the wheel itself, when it started it was a rock wheel, it 

became the cart wheel and with the years coming, today we have a fantastic wheel which we 

can even drive with flat tyres.  

Anyway, Government’s commitment to build these 6,800 houses is very much 

welcomed by the population. But I believe it is not fair for the Leader of the Opposition to 

come and say in this august Assembly that he hoped that houses would never come. This is 

not good for him, because we all take oath and say that we will serve as the best as we can. 

We cannot hope bad for the country.  Madam Speaker, during the last 10 years, the housing 

architecture which we have been offering has evolved. It has started with the construction of 

small CIS (Corrugated Iron Sheet) housing units of 11 x 22 feet each, also known as “Lacaze 

tôle dibois”. At that time, there was a great demand for this type of housing unit, with no 

provision for sanitary facilities, kitchen and other amenities. This is what hon. Callichurn 

said, in Baie du Tombeau, 150 families living with only 2 toilets and 2 water points. 

 As I said, there was no provision for sanitary facilities, kitchen or whatever. Even the 

Leader of the Opposition claimed he has built 1,000 housing units of such type.  

Madam Speaker, the unsustainability of this CIS type of housing has compelled us to 

stop this project as the occupiers of these housing units have come back to us claiming for 

new concrete houses. Then, was proposed and implemented the CCIS (Concrete cum CIS) 

housing type in the range of 22 m2 to 31.5 m2.   

Madame la présidente, toutefois, depuis l’année dernière, nous avons innové. Nous 

offrons maintenant des maisons entièrement en béton d’une superficie allant jusqu’à 50 m2, 

avec toutes les aménités nécessaires, telles que les toilettes, salle de bain, kitchenette, 

connexion d’eau et d’électricité, fosse septique, etc. Aussi, pendant ces années, nous avons 

simultanément mis en place à travers le pays le concept de logements sociaux intégrés.  

Quand je vois ici, avec tout ce que nous avons mis dans ces maisons que nous 

proposons est une des mesures dans le budget aujourd’hui. Je me souviens de ce que disait 

ma grand-mère.  Quand on faisait du gaspillage, elle nous disait : « bane zenfants l’argent pas 

sorti dan dalo sa » The gutters, les gouttières. Mais aujourd’hui dans ce budget les gouttières 

vont apporter de l’argent aux gens parce que c’est remboursé.  Donc, n’importe qui, qui veut 
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aller placer des gouttières dans ces maisons, c’est remboursé aujourd’hui parce que nous 

encourageons de ramasser de l’eau de pluie. 

 Moreover, with a view to facilitating the integration of the low income group in the 

mainstream society, 10% of all new housing units constructed by the NHDC are reserved for 

the SRM beneficiaries.  

Madam Speaker, this year, once again, the measures announced by the hon. Prime 

Minister and Minister of Finance for the introduction of a coordinated approach with regard 

to disbursement of funds to NGOs and for the National CSR Foundation to act as the central 

body to receive and allocate public funds to NGOs, is indeed a bold one. 

 This measure provides for a holistic approach to be adopted and will, no doubt, 

address poverty and social problems in a more effective and sustainable manner. Presently, 

Government’s funds to support NGOs are channelled through various Ministries. This current 

system of funding is fragmented and the risk for NGOs benefitting funding from various 

sources for the same project is high. Moreover, an assessment of the outcome cannot be made 

in the absence of a proper monitoring and evaluation framework. 

 On the other hand, a centralised approach to funding as proposed in this current 

Budget and driven by the National CSR Foundation will – 

¶ lead to a better integration of socialised service and programmes provided by 

NGOs; 

¶ eliminate duplication and fragmentation; 

¶ provide better control, monitoring and evaluation of funds allocated to NGO 

services and programmes, and  

¶ ensure better outcomes for disadvantaged individuals and families.  

 Madam Speaker, Government also recognises the key role played by private CSR 

Foundations in addressing existing and emerging socio economic challenges. Private CSR 

Foundations are implementing a number of CSR programmes and the Government has no 

intention to disrupt their actions on the ground. This is why provision has been made for 

private CSR Foundations to retain the additional amount of 25% of the CSR money, subject 

to the approval of the National CSR Foundation being obtained. 

 Madam Speaker, I am pleased to inform the House that the National CSR Foundation 

will, in the coming weeks, launch its Second Call for Proposals and will also proceed with the 
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launching of its first Monitoring Report on the projects funded in 2017. Madam Speaker, the 

Prime Minister, hon. Pravind Jugnauth, concluded in his speech, I quote – 

 “The Budget 2018-19 charts the right pathways and makes the right choices to 

continue building up the strengths of our economy and society.”  

 Madam Speaker, allow me, before concluding, to answer a few of my – when I 

listened to hon. Lepoigneur’s speech, when he said all about what happened, we have so 

many talents, so many medals that we had in the past games and in the future so many 

champions. 

 Mais, Madame la présidente, je pense qu’il vient contredire ce que son leader, 

le leader de l’Opposition qui est venu dire que le sport va mal, on ne voit plus, il n’y a plus 

de résultats. Enfin, c’est ce que j’ai retenu. Et, ensuite quand je vois il a parlé aussi de mon 

ami, Jean Marie Bhageerutty, je me souviens autant que possible que Jean Marie Bhageerutty 

a été remis de ses fonctions quand le ministre est arrivé au pouvoir après ce ministère.  

 Il a soulevé sa suspension à son arrivée, donc il a été reconnu comme tel un 

entraîneur. Donc, je ne comprends pas vraiment de ce qu’il voulait dire. Récemment, là 

quand nous voyons les résultats mêmes de notre équipe de football, je suis tout fier de 

l’annoncer parce que peut-être, tous les membres ici ne savent pas, il y avait l’équipe de 

jeunes de FC Échallens de Suisse, une équipe première qui est professionnelle qui est arrivée 

à jouer en équipe de la Ligue des  champions. 

 Équipe de jeunes under 17 qui étaient à Maurice, ils ont fait un match contre les 

jeunes de Maurice under 17, Madame la présidente, ils ont reçu une raclée de 9 - 0 avec 

l’équipe mauricienne. On a l’espoir, bien sûr, pourquoi pas ?  Moi quand je vois ce qui est en 

train de se passer mais on a l’espoir. Mais, bien sûr, il faut que tout le monde arrive à se 

mettre d’accord et qu’on travaille ensemble. Mais je ne peux conclure, Madame la présidente, 

je vois que quand même je suis presque arrivé à la fin du temps qui m’est alloué et j’en ai 

aussi plusieurs pages de toutes les réalisations qui ont été faites dans ma circonscription.  

Effectivement, je garderais ça pour la prochaine fois, qu’un membre de l’Opposition qui 

vienne facilement me dire: «rien n’a été fait ». Mais je ferais un plaisir de venir faire cette 

litanie ici, devant vous, dans l’Assemblée. Mais, je ne ferai rien, je me mettrais ici. Voilà! 

Allow me to conclude that I am more than confident that this vision for a better 

Mauritius through a new era of development has already taken shape and the transformative 

journey will be a reality. This will be recorded as a landmark in the history of Mauritius. 
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Thank you very much. 

Madam Speaker:  Hon. Quirin! 

(3.43 p.m.) 

Mr F. Quirin (Fourth Member for Beau Bassin & Petite Rivière):  Madame la 

Présidente, presqu'une semaine après la présentation du 3ème budget du ministre des 

Finances pour la présente législature, nous constatons, comme à chaque fois, des réactions les 

plus diversifiées avec cependant une constante. Un budget «populiste». Mais est-ce vraiment 

le cas?   

Cette question, Madame la présidente, il faut bien la poser, car depuis jeudi dernier la 

machine communicante du gouvernement, en particulier celle du l’honorable Premier 

ministre et ministre des Finances s’est empressée d’utiliser tous les superlatifs, pour qualifier 

non seulement ce budget, mais aussi le ministre des Finances lui-même. 

J’ai même entendu sur les ondes d’une radio privée, vendredi dernier, un de ses 

conseillers en Communication du Premier ministre, utiliser les mots «magicien et funambule» 

à son égard. Je dois effectivement reconnaître que le budget 2018-2019 comporte quelques 

mesures qui visent à soulager les familles mauriciennes. 

Madame la présidente, pour qu’un budget populiste ou pas, aide vraiment une 

population dont le pouvoir d'achat n’arrête pas de dégringoler année après année, il faudrait 

qu’un tel exercice s’installe dans la durée. Or, parmi les quatre mesures supposément 

«populistes» qui figurent dans ce présent budget, il n’y a que celle concernant la baisse du 

prix de la bouteille de gaz qui pourrait aider une famille à faire un semblant d’économie. 

Mais là encore, cette décision est aléatoire et rien ne garantit, pour l'heure, qu’une hausse 

n’est pas à écarter dans les mois à venir. 

Par contre, Madame la présidente, la décision de ne pas augmenter le prix de la 

consommation d’eau est en réalité une «non décision». Cette décision de ne pas augmenter le 

prix de l’eau est sans aucun doute une mesure prise pour calmer le sentiment de colère qui 

ronge la population face à une promesse jamais respectée par le gouvernement, à savoir la 

distribution d’eau en 24/7. 

Mais aussi, Madame la présidente, c’est aussi une claque magistrale à celui qui se 

faisait un malin plaisir à harceler la population, semaine après semaine, sur une future hausse 

des tarifs. D’autre part la décision de baisser le prix des carburants est aussi une mesure qui 
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vise, sans aucun doute, à calmer les esprits surchauffés depuis les hausses successives de 

décembre 2016 à mai dernier.  

Madame la présidente, de quelle baisse peut-on parler, quand on sait qu’avant le 

budget le litre d’essence est passé de R 47.30 à R 52 et le diesel de R 38.10 à R 41.90 le litre. 

Soit une augmentation de R 4.70 et R 3.80 respectivement.  

Donc, avec cette mesure du présent budget, l’essence se vend désormais à R 49.65 le 

litre et le diesel à R 40 le litre, soit une baisse de seulement R 2.35 pour l’essence et R1.90 

pour le diesel. Comme le dit si bien l’adage, Madame la présidente – «il n’est pire aveugle 

que celui qui ne veut pas voir. » 

Cette baisse du prix des carburants modifie, en fait, très peu de chose dans le budget 

d’une famille. Comment peut-on parler d’une mesure qui vise à aider la population alors que 

celle-ci se fait toujours plumer en constatant l’érosion de son pouvoir d’achat, déjà mal en 

point avant la présentation de ce budget. 

Madame la présidente, dans les trois budgets présentés par ce gouvernement, on note 

l'échec à pouvoir mettre en place une économie forte pour créer des emplois pour nos jeunes 

qui, selon les statistiques, représentent aujourd'hui plus de 50% des chômeurs à Maurice. 

Madame la présidente, depuis son arrivée au pouvoir en 2014, ce gouvernement 

semble se faire une fixation avec le chiffre 3,000. Je m’explique. Dans son premier budget, le 

gouvernement avait précisé qu'il y avait 3,000 «chômeurs gradués» dont la formation ne 

répondait pas aux exigences du marché et promettait à ces «gradués chômeurs» que des cours 

accélérés avec des perspectives d'emploi à haut revenus seront mis en place.  

Dans la foulée le gouvernement avait promis qu’il décaisserait quelques R 80000 par 

étudiant chaque année pour cette formation. Et en 2018, ce même gouvernement n’a pas 

trouvé mieux que d’annoncer un plan pour délivrer un «certificat de compétence» à 3,000 

jeunes.  

Trois ans après très peu de choses ont été réalisées et le gouvernement vient, cette 

fois, avec pratiquement le même programme, mais avec un nom différent. Est-ce cela un 

«budget visionnaire» ? 

Pour faire ce que j’appelle de la variation sur le même thème, le ministre des Finances 

a annoncé dans son discours l’introduction d’un Youth Service Programme. Le YSP est censé 
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être plus efficace que le Youth Employment Programme. Ce programme se concentrera 

désormais sur l'emploi post-HSC et donnera encore de l'espoir à quelques 3,500 jeunes.  

Madame la Présidente, depuis 2005 tous les gouvernements qui se sont succédés ont 

failli dans leurs responsabilités de trouver des moyens pour donner aux jeunes de ce pays un 

avenir plus prometteur et des pistes pour développer leurs talents. Le monde du travail a 

évolué. Aujourd’hui, beaucoup de jeunes sortent des chantiers battus ou traditionnels pour 

créer leur start-up.  

Toutefois, quand on fait un constat on note que plus de R 330 millions sont dépensées 

chaque année sans pour autant que l’Etat n'arrive à satisfaire les besoins des jeunes 

mauriciens.  

Madame la présidente, outre le changement de nom, le Youth Service Programme sera 

désormais placé sous l'égide du ministère de la Jeunesse et des Sports. Il y a déjà le fait que 

ce ministère arrive difficilement à gérer les deux secteurs qui lui sont attribués et je me 

demande comment se fera la gestion du Youth Service Programme. 

Par conséquent, en lançant ce programme sous l'égide du ministère de la Jeunesse et 

des Sports, on constate un degré d'incohérence et d'amateurisme pour s'attaquer au problème 

réel de l’employabilité chez les jeunes. Le ministère de la jeunesse et des sports va-t-il 

réinventer la roue? Surtout qu’un certain nombre de questions se pose- 

1. Qui dirigera les cours? 

2. Qui évaluera les participants? 

3. Les techniciens du ministère de la jeunesse et des sports ont-ils l'approche 

pédagogique nécessaire pour ce type de formation? 

4. Où les cours seront-ils dispensés? 

5. Et quelle est l'employabilité ciblée, entre autres? 

Madame la présidente, comme nous célébrons aujourd’hui la fête de la musique, j’ai 

une pensée spéciale pour tous les amoureux de la musique et en particulier ceux et celles qui 

ont fait de la musique leur métier, leur gagne-pain. Cependant, comment ne pas déplorer que 

ce présent budget ne fasse aucune mention au développement du secteur économique 

artistique.  
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Au lieu de favoriser l’art et la création artistique au sens le plus large à Maurice pour 

créer une industrie, ce présent gouvernement fait tout pour compliquer toute tentative dans ce 

sens.  

J'avais un petit sourire lundi dernier lorsque j’ai pris connaissance d’un titraille d’un 

quotidien sur le domaine artistique mauricien et les dotations de ce présent budget. 

Mais très vite, Madame la présidente, mon sourire a disparu pour laisser la place à 

l’incompréhension et la colère. Car, effectivement, chaque année le monde des arts 

mauriciens est appelé à « tenir zot labouzi rouge » face à l’action et l’indécision du 

gouvernement sur ce dossier. 

Absolument rien n’est fait pour valoriser les artistes locaux et les produits artistiques 

Made In Moris, malgré tout ce qu’a bien pu dire l’honorable ministre concerné hier dans son 

intervention.  

Les amendements apportés au Copyright Act en 2017 stipulent clairement les 

fonctions de la MASA pour la gestion des œuvres artistiques. Et cela, pas pour la musique 

uniquement.  

Or, dans ce présent budget, Madame la présidente, aucune mention n'est faite pour la 

consolidation de la MASA et l'instauration d'une structure interne pour la gestion des œuvres 

littéraires, cinématographiques, visuelles et plastiques entre autres. Et toujours au sujet des 

droits économiques, aucune considération n'a été faite pour la copie privée. 

Cette collection, qui est un prélèvement sur les équipements tels que CDs vierges, clés 

USB, cartes mémoires entre autres, s'avère être une source de revenue majeure pour les 

artistes. 

Madame la présidente, la dotation annuelle de la MASA aurait dû être revue à la 

hausse afin de prendre en charge les frais administratifs y compris le salaire du personnel. 

Mais rien, absolument rien, alors que les artistes ont de plus en plus de mal à trouver une salle 

à des prix convenables pour se produire. D'un autre côté, les espaces culturels se font de plus 

en plus rares à Maurice. 

 Madame la présidente, quelques mots sur la circonscription de Beau-Bassin/Petite 

Rivière et aussi quelques mots sur la ville Beau Bassin-Rose Hill. En effet, Madame la 

présidente, la circonscription de Beau-Bassin/Petite Rivière a souvent fait la une de la presse 

nationale ces derniers temps, et pas nécessairement pour les bonnes raisons. 
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 Certains honorables ministres, probablement présents dans l’hémicycle aujourd’hui, 

n’en gardent d'ailleurs pas un bon souvenir, car le gouvernement cherchait à venir de l’avant 

avec un projet, sans consultation au préalable avec les habitants. Il s’agit ici, bien sûr, du 

projet de Métro Express qui passe par la région de Barkly ; une région qui fait déjà face à un 

certain nombre de fléaux et où le gouvernement a montré peu de considération, sinon aucune, 

à l’égard des habitants lorsque le projet Métro Express a été lancé. 

 En effet, Madame la présidente, la situation aurait pu dégénérer en septembre de 

l’année dernière lorsque, sans informer les habitants, les bulldozers ont commencé à démolir 

des maisons.  En tant que député de cette région, j’ai été le témoin des pleurs et des 

grincements de dents face à ce que je considère comme de l’arrogance du gouvernement 

devant la détresse des petites gens. Bientôt une année que les bulldozers ont démoli des 

maisons, et ils vont s’attaquer dans peu de temps aux espaces verts, au jardin d’enfant, et sans 

aucun doute au complexe sportif, entre autres. 

Madame la présidente, face à cette nouvelle appréhension des habitants, les questions 

que je me pose sont les suivantes - 

i. Est-ce que le gouvernement a engagé une discussion franche avec les habitants 

de Barkly avant de poursuivre les travaux ?  

ii. Avant que les bulldozers ne refassent leur apparition dans cette région, est-ce 

que l’Etat a proposé des alternatifs aux habitants ? 

iii. Est-ce que le gouvernement a déjà alloué une nouvelle demeure à ceux dont 

les maisons ont été démolies ? 

iv. Est-ce que les habitants de cette région bénéficieront toujours du passage des 

autobus près du centre de jeunesse, comme à l’accoutumée ? 

v. Quelles sont les routes qui seront fermées et quelles sont les déviations 

prévues, sans compter le problème de stationnement qui va probablement 

surgir lorsque les travaux vont commencer ? 

Autant de questions, Madame la présidente, qui, pour l’heure, restent sans réponse. 

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Aliphon! 

Mr Quirin: Je préfère laisser braire les ânes, Madame la présidente. Ne dit-on pas… 
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(Interruptions) 

Honorable âne, comme le dit si bien l’honorable Paul Bérenger. 

Ne dit-on pas, Madame la présidente, que l’oisiveté est la mère de tous les vices ? Et 

nous savons tous que les premières victimes… 

(Interruptions) 

Madam Speaker: Hon. Aliphon, please! 

 Mr Quirin: … de cette situation seront les jeunes. Les jeunes justement ; parlons de 

ceux qui habitent dans la région de Canot - écoutez-bien, M. le PPS - qui se trouve également 

dans la circonscription de Beau Bassin/Petite Rivière. 

 En effet, cette région a été définitivement rayée de la carte en matière de projets de 

développement. Pourtant, le ministre des Finances a évoqué dans son discours que des 

millions et des millions, voire des milliards de roupies, vont être dépensées dans des projets 

en tout genre. Mais le gouvernement n’arrive toujours pas à trouver quelques milliers de 

roupies pour terminer un terrain de football qui est à l'abandon depuis 2015. 

 Ce n’est un secret pour personne, Madame la présidente, que la région de Canot est 

dépourvue de toute infrastructure digne de ce nom et à la hauteur d’une île Maurice qui se 

veut moderne et tournée vers l’avenir. Or, Madame la présidente, la région de Canot est une 

région oubliée, comme je l’ai dit précédemment, du processus de développement. Sur cette 

question de terrain de football, je ne peux cacher mon indignation devant l’absence de 

considération de l'Etat, du PPS en particulier, devant le désarroi des jeunes qui attendent 

depuis des années pour avoir un terrain de jeu. Cette situation intolérable ne peut plus 

continuer, et je demande à ce que le gouvernement agisse au plus vite pour donner aux jeunes 

de Canot ce dont ils méritent. 

 Je ne peux également passer sous silence le piteux état dans lequel se trouve aussi le 

centre communautaire de Canot et le complexe sportif annexé. Laissées à l’abandon et dans 

un état de décrépitude, Madame la présidente, c’est ce qu’on peut dire sur ces deux 

infrastructures qui méritent plus que jamais une remise à neuf, avec toutes les aménités 

nécessaires. Effectivement, Madame la présidente, une récente visite des lieux m’a permis de 

constater de visu que le centre communautaire de Canot est dépourvu de toute aménité et qu'il 

est temps d'apporter des améliorations pouvant satisfaire les jeunes et les moins jeunes de 

cette région. 



68 

 

 Ne parlons pas des personnes qui ont été choisies pour gérer ce centre. Tous des 

agents politiques qui sont quasiment absents et n’assument pas leurs responsabilités. 

D’ailleurs, aucune activité n’a été organisée depuis belle lurette. 

 Ceci dit, Madame la présidente, dans ce même ordre d’idée, je voudrais aussi 

déplorer le fait que la municipalité de Beau Bassin-Rose Hill n’assume plus son rôle auprès 

des habitants de cette région.  Depuis trois ans, les habitants de Beau Bassin-Rose Hill ne font 

que noter un semblant de gestion au sein de cette équipe municipale qui fait tout sauf son 

rôle, qui consiste à être au service des citadins. 

 Pour ne citer quelques exemples de cette situation, il y a les drains dans les 

différentes régions qui ne sont pas nettoyés à un rythme soutenu. Les jardins familiaux ne 

sont pas entretenus. Les trottoirs, comme disait l’honorable Lepoigneur avant moi, sont dans 

un piteux état. Le trafic routier dans le centre de Beau Bassin se déroule dans l’anarchie la 

plus totale, notamment en ce qui concerne le stationnement des voitures, au risque de voir un 

jour survenir un accident grave. Absence totale également au niveau des animations sportives 

et culturelles des quartiers. Et en dernier lieu, très peu de soutien à la pratique du sport dans 

cette ville. C’est vous dire, Madame la présidente, à quel point la situation s’aggrave dans 

notre circonscription. 

 Madame la présidente, autre secteur sur lequel je voudrais dire quelques mots est 

celui de la santé. En effet, notre système de santé, malgré les nombreuses annonces faites, 

budget après budget, est toujours défaillant. La situation dans les hôpitaux continue à 

défrayer la chronique, et ce, de façon quasi quotidienne. Que n’avons-nous pas entendu ces 

derniers temps? De la négligence médicale, des bébés qui meurent après une injection, sans 

oublier cette sordide histoire de bébé qui a disparu après sa naissance, selon la plainte 

déposée par les parents. 

 J’ai déjà évoqué dans cette Chambre, Madame la présidente, la situation des patients 

atteints de cancer et surtout comment leur vie se transforme davantage en souffrance 

lorsqu’ils vont pour des traitements à l’hôpital Victoria à Candos. Les conditions dans 

lesquelles ces patients sont traités sont inhumaines et pénibles, alors que les équipements sont 

le plus souvent en panne. La promesse faite dans le budget de l’année dernière pour l’achat 

des Linear Accelerators est restée au stade de promesse, tout comme celle d’un nouvel 

hôpital pour le traitement des personnes justement atteintes du cancer. 
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 Le Premier ministre et ministre des Finances a annoncé dans sa liste de mesures pour 

le secteur de la santé, jeudi dernier, la construction d’un New Cancer Centre. Est-ce le même 

projet qui est annoncé à nouveau? Il me semble que ce soit le cas après que le projet n’a 

toujours pas débuté malgré les R 75 millions qui avaient été prévues en 2017-2018. 

Et pour ajouter à cela, nous apprenons que les patients qui souffrent de calculs rénaux 

vivent, depuis quelque temps, un véritable cauchemar. L’appareil nécessaire pour le 

traitement de cette maladie est en panne depuis plusieurs mois déjà à l’hôpital SSR. Dans ces 

conditions, comment peut-on prendre au sérieux toutes les mesures annoncées dans ce secteur 

par le ministre des Finances ? 

 Nous sommes plus aujourd’hui dans les effets d’annonce que dans les faits concrets, 

Madame la présidente. En attendant, ce sont les Mauriciens qui utilisent les services dans les 

hôpitaux qui en font les frais. 

Madame la présidente, la Commission de l’Union africaine a initié en 2012 un Cadre 

catalytique pour mettre fin au sida, à la tuberculose et au paludisme, servant de feuille de 

route pour l’Afrique afin d’éradiquer ces trois grandes maladies d’ici 2030. 

A Maurice, nous avons la chance d’avoir pu mettre fin au paludisme, et les rares cas 

proviennent de personnes venant de l’étranger, mais vite répertoriés. Quant à la tuberculose, 

la situation est sous contrôle malgré que tout n’est pas parfait au niveau de la gestion des cas. 

Par contre, là où la situation est inquiétante, Madame la présidente, c’est au niveau du 

VIH/SIDA. L’Observatoire du Sida en Afrique, créé au Sommet d’Abuja en 2001 et 

revitalisé en 2012 comme un instrument phare visant à sensibiliser les chefs d’Etat et les 

dirigeants à prendre les actions concrètes et à mobiliser les ressources nécessaires pour lutter 

contre la prolifération du virus. 

En dépit de cela, à Maurice, 368 nouveaux cas ont été dépistés en 2017 selon les 

statistiques du ministère de la Santé. C’est le chiffre le plus haut depuis 2011. Selon Nicolas 

Ritter, directeur exécutif de Pils, ce sont les changements initiés dans les programmes de 

réduction de risques du temps où l’honorable Anil Gayan était ministre de la Santé. C’est M. 

Ritter qui le dit. Mais aussi une prise en charge pas toujours adéquate, entre autres facteurs. Il 

a aussi fait ressortir récemment que le nombre de cas recensés chez les injecteurs de drogue et 

chez les femmes a connu une hausse.  
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C’est pour vous dire que l’inquiétude est à son apogée chez les ONG impliqués dans 

la campagne contre ce virus et j’espère que l’honorable ministre de la Santé en a pris bonne 

note. 

Madame la présidente, j’arrive maintenant au sport, et au risque de me répéter, au 

risque de déplaire aux honorables membres de la majorité, le sport Mauricien est depuis des 

années sous perfusion, et cette situation est bien partie pour durer encore des années si des 

remèdes efficaces ne sont pas prescrits. Notre sport est malade ; c’est un fait.  Les mesures 

annoncées dans ce présent budget, comme dans les précédents, ne viennent nullement 

répondre aux attentes du mouvement sportif. 

Voyons dans les faits ce que le ministre des Finances a annoncé pour ce secteur. Six 

petits paragraphes pour dire ce que tout le monde s’attendait en fait, à savoir, un financement 

de R 75 millions et R 195 millions pour la préparation des athlètes dans le cadre des Jeux des 

Iles et l’organisation de ces mêmes Jeux respectivement,  ainsi que R 375 millions pour la 

rénovation de 17 sites sportifs, incluant 2 à Rodrigues.  Le ministre des Finances, en fait, 

Madame la présidente, ne présente rien de nouveau ou de révolutionnaire pour permettre au 

sport mauricien de sortir de sa  léthargie chronique.  

Le ministre des Sports, dans sa réaction à chaud, après le discours du ministre des 

Finances jeudi dernier n’a pas trouvé mieux à dire que ‘ce budget fait la part belle aux Jeux 

des Iles’.  Madame la présidente, pourrait-il en être autrement ? Investir de l’argent dans les 

infrastructures et dans la préparation des athlètes pour les Jeux des Îles de l’année prochaine 

est une démarche tout à fait normale, pour ne pas dire obligatoire. Ces Jeux se tiendront à 

Mauricie l’année prochaine et on aurait été plus d’un à s’étonner si le ministre des Finances 

n’avait pas alloué les fonds nécessaires. Je reviendrai un peu plus tard dans mon intervention 

sur les sommes qui ont été allouées à la préparation et à la rénovation des sites de compétition 

pour ces Jeux.  

 Pour l’heure, je vais surtout m’attarder sur l’absence totale de vision du ministère des 

Sports. Dans la présentation du Budget 2018-2019 que propose-t-on pour améliorer le sport 

mauricien ? Rien ! Absolument rien de nouveau pour insuffler ce nouveau départ que 

recherche le mouvement sportif depuis des années. 

 Nous avons, certes, noté avec satisfaction, que le  State Recognition Scheme a été mis 

en place pour les anciennes gloires du sport Mauricien. Une mesure que j'avais moi-même 
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évoquée et souhaitée à maintes reprises dans cette Chambre. Mais, dans le fond comme dans 

la forme, le sport Mauricien est resté sur sa faim. 

Comme son prédécesseur, l’actuel ministre de la Jeunesse et des Sports a 

constamment fait du neuf avec du vieux. So, to add insult to injury, le ministre a tout 

simplement attribué de nouvelles appellations aux compétitions existantes et reprises par son 

ministère. Comme celle qu’on connaît aujourd'hui sous le nom de « Jeux des Jeunes Elites », 

dont la première édition a été organisée cette année, mais qui est en fait les Jeux de l’Avenir 

qui datent, dois-je le rappeler, de l’ère de Michael Glover. Du neuf avec du vieux ! 

Madame la présidente, le piteux état dans lequel se trouve certaines disciplines 

sportives à Maurice est bien la preuve qu’année après année, le sport Mauricien ne s’améliore 

pas et peine à trouver le sommet africain. Je vais épargner la Chambre de la longue liste des 

fédérations qui vont mal, mais je ne vais pas passer sous silence ce qui se passe au sein de 

deux fédérations, notamment le football et le judo. Comble de l'ironie, l’année dernière 

j’avais évoqué le cas de ces deux disciplines et je dois y revenir cette année encore. Preuve 

que rien n’a été fait pour changer les données. 

 Le football et sa fédération, la MFA, Madame la présidente, sont devenus année 

après année un trou sans fond, avec à la clé aucun résultat encourageant. Aujourd'hui, 

Maurice est la risée de toute la région de l’océan Indien. Pour preuve, au dernier classement 

de la FIFA en date du 07 juin 2018, le Club M se situe à la 155e place tandis que Madagascar 

et les Comores sont respectivement aux 106e et 149e places. Donc, face à cette situation, on 

devine déjà ce que sera les résultats pour les JIOI 2019 ! 

 Et pourtant, Madame la présidente, l’honorable ministre des Sports, répondant à l'une 

de mes questions parlementaires, après l’élimination du Club M par les Comores en avril 

2017 dans les éliminatoires de la CAN 2019, avait affirmé, et je le cite - 

 « C’est vrai que nous n’avons pas pu faire mieux vis-à-vis des Comores, mais je puis 

rassurer l’honorable membre que nous allons prendre toutes les dispositions 

nécessaires pour que le football Mauricien s’améliore et que nous fassions de très 

bons résultats pour les Jeux des îles. » 

Mais, Madame la présidente, plus d’une année après, quelles sont les dispositions qui ont été 

prises? Absolument rien ! 

 Les récentes performances de notre sélection nationale dans les compétitions 

internationales, dont la dernière en date au mois de juin, la COSAFA Cup,  sont tout 
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simplement catastrophiques. Un pic de rappel si nécessaire : le Club M a été battu par six buts 

à zéro par le Botswana, 139e au classement de la FIFA, le 01  juin dernier en Afrique du Sud. 

 Le Club M qui est donc la vitrine de notre sport roi est l’illustration parfaite d’un 

sport qui va mal, qui s’enfonce année après année dans l’indifférence la plus totale et sans 

aucun doute, avec la complicité de certaines personnes au sein même du ministère de la 

Jeunesse et des Sports. 

 Sinon, Madame la présidente, comment expliquer qu’au début de l’année il était 

question, suite à une série de pressions qui ont été exercées de tout part, en particulier par le 

ministère de la Jeunesse et des Sports, pour que la Mauritius Football Association (MFA) 

organise des élections afin de nommer un nouvel exécutif tout en respectant le Sports Act 

2016, la loi qui régit l’organisation du sport à Maurice ? Que s’est-il passé le 10 juin dernier à 

Trianon ? 

La MFA  organisait son assemblée générale élective et a fait fi de tout respect du 

Sports Act, sans que quiconque au sein du ministère de la Jeunesse et des Sports ne lève le 

petit doigt ou la voix pour dire que cette fédération agit dans l’illégalité. Cette confirmation 

n’est pas de moi, Madame la présidente, mais a été entendu de la bouche de l’honorable 

ministre lui-même le 11 juillet 2017, en réponse à une de mes questions parlementaires. Et je 

le cite - 

 « As at date, the MFA is not fully complying with the provisions of the Sports Act 

2016 » 

 C’est ce qu’il avait notamment répondu. Doit-on désormais comprendre que l’honorable 

ministre est passé dans l’art de faire le contraire de ce qu’il dit ? 

 Toujours est-il, Madame la présidente, que, outre le fait que la MFA fonctionne de 

manière hors la loi, cette fédération a élu un nouvel exécutif alors que plus de la moitié des 

représentants de clubs n’ont pas eu le droit de voter. Du jamais vu pour une discipline qui est 

à bout de souffle ! De surcroît, le ministère des Sports a été contraint de prendre sous sa 

responsabilité la formation des jeunes footballeurs. 

J’avais, Madame la présidente, dans cette même Assemblée, posé des questions sur 

les capacités du Français, Sébastien Sirop, pour assurer la formation des jeunes footballeurs 

mauriciens. Et, on a constaté par la suite, que M. Sirop a été prié de partir comme DTN après 

moins d'une année au Centre Technique François Blaquart.  
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 Concernant justement le centre de Réduit, Madame la présidente, beaucoup de 

techniciens que j’ai rencontrés se demandent s'il y a vraiment une politique de formation qui 

est appliquée.  Dans ce même ordre d’idée, il faut aussi mettre en avant le choix scandaleux 

pour un entraineur national qui passe la majeure partie de son temps à l’étranger. En effet, 

Madame la présidente, le dénommé Francesco Filho - pas notre Francisco à nous - est en fait 

un entraineur national à temps partiel qui établit une sélection sans voir les joueurs évolués. 

Unique au monde ! Et on s’étonne que le niveau de notre football soit au plus bas. Il n’y a pas 

meilleure illustration du niveau de notre football que les propos tenus par le joueur mauricien 

d’origine  malgache, Francis Rasolofonirina, dans la presse du dimanche dernier. Je le cite – 

‘Sans un championnat fort, Maurice ne peut avoir une sélection nationale forte.’’ 

C’est tout dit, Madame la présidente. Mais que peut-on attendre du ministre, qui lui-

même permet la violation d’une loi de la république de Maurice ? Je parle ici du rôle 

incompréhensible et inacceptable que le ministère de la Jeunesse et des Sports est en train de 

jouer dans le cas de la fédération mauricienne de judo, comme l’a souligné avant moi, 

l’honorable Lepoigneur.  La section 9(9)(ii) du Sports Act 2016 est pourtant clair, un comité 

temporaire ne peut durer plus de 3 mois. Or, dans le cas du judo, ce comité temporaire dure 

depuis le 30 janvier 2017, soit depuis 17 mois. Selon un communiqué émis par le service de 

presse de ministre, j’ai pris connaissance que ce n’est qu’à la fin de janvier 2019 que la notice 

pour l’organisation d’une assemblée general élective sera émise, soit, Madame la présidente, 

après 23 mois le comité temporaire. Du jamais vu dans l’histoire du sport mauricien !  Un 

ministre des sports qui permet à ce que le Sports Act soit bafoué à ce point. Entretemps, ce 

sont toujours les sportifs, en particulier, les judokas qui font sérieusement les frais de cette 

aberration. On peut déjà dire : bonjour les dégâts pour les Jeux des Iles l’année prochaine. Et 

dans le sillage des incidents qui se sont déroulés lors des Jeux du Commonwealth à Gold 

Coast en Australie, la question des clubs fictifs et ces conséquences négatives sur le sport 

mauricien a refait surface. Tous les soirs, Madame la présidente, puisque la manière dont 

évolue le comité temporaire,  le sport mauricien va encore se retrouver dans les méandres des 

clubs fictifs, piloté avec cette main invisible du sport mauricien.  Car j’apprends que 

soudainement le comité temporaire serait en train de faciliter l’enregistrement de 26 

nouveaux clubs alors qu’il y a 17 mois il n’y avait pas plus de 9 clubs de judos sur tout le 

territoire mauricien, y compris Rodrigues.  

Parlons maintenant, Madame la présidente, des dotations budgétaires 2018/2019 pour 

le secteur sportif. Effectivement, la part belle a été faite à l’organisation des Jeux des Iles. Et 
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comme je l’ai indiqué plus tôt, le contraire aurait étonné plus d’un. D’abord un constat, dans 

sa présentation jeudi dernier, le ministre des Finances a annoncé que R 195 millions seront 

consacrées dans ce présent budget à l’organisation des Jeux des Iles de 2019. Or, nous 

constatons, selon les Estimates, que ce montant est réparti sur 2 années financières ; 

notamment R 100 million pour 2018/2019 et R 95 million pour 2019/2020. En ce qui 

concerne les R 75 milion prévues pour la préparation des athlètes, toujours dans le cadre des 

Jeux des Iles de 2019, encore une fois les chiffres indiqués sont de R 60 million pour 

2018/2019 et R 15 million pour 2019/2020. Entre les propos du ministre des Finances et les 

chiffres mentionnés dans les Estimates, il existe une différence qui frappe aux yeux. Madame 

la présidente, si ce n’est pas de la manipulation des chiffres, cela y ressemble étrangement. 

Qu’importe concernant la dotation qui a été faite pour l’organisation des Jeux des Iles, une 

question essentielle demeure, a quoi vont servir les R 100 million allouées dans ce présent 

budget ? Pour organiser les jeux ou pour payer les frais d’hébergement des délégations dans 

les hôtels ? Dois-je rappeler à la Chambre que le ministre des Sports avait, lui-même, soutenu 

dans une réponse parlementaire que près de R 240 million, 133 et quelque seront nécessaires 

pour payer les frais des hôtels pour l’hébergement des différentes délégations. Comment et où 

le comité d’organisation des Jeux des Iles, le COJI, va-t-il trouver les fonds nécessaires pour 

combler son budget ? Récemment, son Chief Executive Officer, M. Sauzier, a confirmé dans 

une déclaration à la presse, dimanche dernier que d’une part, et je le cite – 

« Que les sponsors ont des difficultés à entrer dans la mouvance du sponsoring  et que 

le problème demeure le CSR.» 

Chose que j’ai, moi-même, répété des fois et des fois ici dans cette Chambre, en 

disant que de nos jours il faudrait qu’une partie, qu’un pourcentage du CSR aille au sports 

afin de permettre aux fédérations, aux clubs, aux athlètes d’être en partie autonome, comme 

recommandé par le ministre des Sports lui-même. Mais il faut simplement donner cette 

possibilité à ces clubs, à ces fédérations de pouvoir se débrouiller un peu seul. Donc, je 

m’attendais à ce que dans ce présent budget, le ministre des Finances vienne avec cette 

proposition, ne serait-ce qu’un petit pourcentage soit alloué au développement du sport de 

façon à permettre, comme je l’ai dit, aux athlètes, aux clubs, aux fédérations de pouvoir être 

autonome en partie et non pas dépendre à 100% sur les fonds qui sont alloués par le ministère 

de la Jeunesse et des Sports.  

Et maintenant, que voyons-nous, Madame la présidente ? Le COJI a trouvé la bonne 

parade en lançant un appel d’offres pour engager une agence privée afin de récolter R 100 
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million pour renflouer ses caisses. Déjà le fait de lancer un tel appel d’offres fait surgir une 

importante question : à quoi va bien servir le Club Maurice Company dont le rôle premier est 

de récolter les fonds pour le sport mauricien? Comme il est stipulé dans ses statuts depuis sa 

création en 2012. N’est-on pas encore en train de mettre en place des structures pour que les 

petits copains en tirent profit ? N’oublions pas que cette agence que recherche le COJI pour 

soulever les R 100 million comme sponsoring, ne va pas travailler gratuitement. Et il paraît, 

dans le milieu, que le pourcentage qui est réclamé est de l’ordre de 20%. C’est ce qu’on dit. 

Autre montant ronflant annoncé par le ministre des Finances, toujours dans le sillage de 

l’organisation des Jeux des Iles à Maurice, quelques R 375 million seront consacrées à la 

rénovation des infrastructures sportives. Une somme, qui selon les Estimates, sera versée 

dans les caisses de l’Association for  the upgrading of the IOIJ infrastructures. 

Le ministère de la Jeunesse et des Sports agira-t-il avec transparence  sur la manière 

dont ces R 375 million seront dépensées ? Ou est-ce que nous aurons droit à ces senpiternels 

comportements qui consistent à ne pas donner des réponses claires et précises aux questions 

des parlementaires ? Et comme cela a été le cas tout récemment, Madame la présidente, 

concernant la Mauritius Multi Sports Infrastructure Limited, le budget de fonctionnement du 

comité d’organisation des Jeux des Iles, les allocations pour les athlètes à la retraite, State 

Recognition Allowance, et aussi concernant la Mauritius Football Professional League 

Limited, on cache des informations. Est-ce que cela va s’arrêter ou bien il y aura de la 

transparence en ce qui concerne les dépenses des fonds publics, les sommes qui sont 

approuvées ici dans cette Assemblée ? J’espère que ce sera le cas.  

Madame la présidente, il est triste de constater que malgré l’arrivée des Jeux des Iles 

dans une année, le ministère des Sports ne s’est engagé dans le renouveau du sport mauricien. 

Pour certaines fédérations, la situation est encore pire. Et pour revenir au football, la nouvelle 

à l’effet qu’il n’y aura pas de championnat professionnel la saison prochaine, a commencé à 

faire ses dégâts au sein des différentes formations. Du reste, sur ce dossier, le ministère des 

Sports s’est désengagé, puis que l’item professional football ne figure plus dans les Estimates 

2018-2019. Et l’année dernière, il faut bien le rappeler, j’avais dénoncé dans mon 

intervention la supercherie qui est l’organisation du football professionnel à Maurice. 

Malheureusement, Madame la présidente, les évènements viennent me donner raison. Et 

selon des responsables de club avec qui j’ai parlé ces derniers jours, l’inquiétude est à son 

comble. Selon eux, depuis le mois d’avril dernier, le ministère aurait soutenu, dans 

différentes réunions, qu’il ne financera pas le football professionnel à l’avenir.  
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Encore une fois, ce sont les sportifs qui en feront les frais. Je m’étonne aussi que les 

fonds alloués aux fédérations n’ont pas changé depuis ces dernières années et semblent ne pas 

vouloir évoluer vers une hausse selon les chiffres qui figurent dans les « Estimates ». R 67 

millions pour plus de 40 fédérations. Faites le compte, Madame la Présidente, et vous verrez 

la moyenne allouée à une fédération. De ce lot, Madame la présidente, c’est aujourd’hui une 

certitude que ce n’est forcément pas la fédération qui a le plus de résultats positifs qui 

bénéficiera du financement le plus important. 

Aujourd’hui, Madame la présidente, ce ne sont pas les sportifs qui viennent du circuit 

traditionnel qui donnent les meilleurs résultats sur la scène internationale. Comment ne pas 

saluer la récente performance du body-builder Aldo Farla, qui pour la 2e année de suite, a 

décroché le titre de World Fitness Champion en Italie, la semaine dernière et cela à ses frais 

sans aucune aide du ministère des Sports. Je peux en dire autant pour la boxeuse Thaï, Ranini 

Cundasawmy, qui elle aussi a été championne du monde pour la 2e fois. Et qui ne se souvient 

pas comment cette même Ranini Cundasawmy fut traitée, et avant elle les kick-boxeurs, par 

le ministère des Sports en février de cette année, lorsqu’elle recherchait le soutien pour un 

déplacement à l’étranger. On peut aussi ajouter à cette liste les combattants du jujitsu 

brésilien, qui n’ont pu compter que sur eux-mêmes et de leurs poches pour réussir. 

J’espère tout simplement, Madame la présidente, que l’honorable ministre ne va pas 

offrir un chèque de R 5000 et un chapelet de promesses pour se justifier. Ce sera faire offense 

au courage de ces sportifs. Par contre, je souhaite que le ministère des Sports vienne au plus 

vite avec des structures qui permettront à ces sportifs qui ne sont pas issue du sérail des 

fédérations traditionnelles afin qu’ils puissent vivent leur passion à Maurice comme à 

l’étranger. Et surtout faire honneur à la République de Maurice lors des compétitions. Ce 

n’est pas parce qu’un sport n’a pas la reconnaissance d’une quelconque fédération 

internationale qu’il ne peut être pratiqué à Maurice et que ses adhérents ne peuvent participer 

aux compétitions à l’étranger tout en faisant honneur au pays. 

C’est une aberration, Madame la présidente, qui mérite d’être corrigée au plus vite, 

tout comme la politique du ministère des Sports de ne plus accorder de pocket money ou out 

of pocket allowance aux sportifs lors de leurs compétitions à l’étranger. Ce qui est carrément 

démotivant.  

Mais avant de terminer sur le sport, permettez-moi d’adresser mes félicitations aux 

tireurs, adeptes de kick-boxing, Fabrice Bauluck, James Agathe, Stania Rathbone et Warren 
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Robertson qui ont ramené 4 médailles d’or du Bestfighter WAKO World Cup 2018. Il est bon 

de rappeler que ces mêmes tireurs ont pendant longtemps galéré  avant que leur talent soit 

enfin reconnu par le ministère des Sports. 

Madame la présidente, avant de terminer, permettez-moi de dire quelques mots sur la 

situation au niveau de l’extrême pauvreté. Récemment, à travers certains médias, la 

population a pris connaissance de la situation dramatique des familles vivant dans les poches 

de pauvreté dans la région de Baie du Tombeau, connues comme Longère Blanc et Longère 

Tôle. 

Suite à cela, nous avons entendu, ici-même, plusieurs ministres dans leurs 

interventions dans cette Chambre, élaboré longuement sur le plan de relogement de ces 

familles. Je devrais dire ‘enfin,’ Madame la présidente. Ne dit-on pas qu’il n’est jamais trop 

tard pour bien faire? 

Considérés comme des quartiers chauds où la drogue et la prostitution font ravage, et  

où même les enfants ne sont pas à l’abri de ces fléaux. Des mères célibataires livrées à elles-

mêmes, et dans bien des cas au chômage. Ceux et celles qui travaillent ne le sont qu’à temps 

partiel, des casual workers qui n’ont malheureusement aucune formation. 

Aucun encadrement, Madame la présidente, pour les jeunes qui font face aux 

nombreux fléaux qui polluent ces quartiers. Le taux d’échec de l’école primaire de la région 

Serge Coutet est alarmant. Les banlieues de Port Louis sont, en fait, les plus touchés par 

l’extrême pauvreté, Sté Croix, Cité La Cure, Roche Bois, Bois Marchand,Vallée Pitot et 

Tranquebar en particulier.  

Actuellement, il y a 28 personnes qui vivent dans le Centre Communautaire de Baie 

du Tombeau et cela depuis 8 mois, c’est-à-dire depuis la période des grandes pluies. Et cela, 

les honorables ministres ne le disent pas ou font semblant de ne pas être au courant. 

Nombreux sont les familles, Madame la présidente, qui vivent avec le social aid de R 

1,700 par mois. Ces familles de Longère Blanc et Longère Tôle sont délaissées par les 

autorités et doivent leur survie à des associations et principalement à Caritas qui leur offre 

régulièrement des produits alimentaires de base. Ce ne sont malheureusement pas les abris 

temporaires en tôle qui changeront grand-chose à la situation dramatique de ces familles. 

J’espère de tout cœur que le gouvernement s’activera, non seulement à reloger ces familles 

vivant dans la détresse, mais aussi à améliorer leur environnement et cadre de vie.  

Je vous remercie, Madame la présidente. 
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Madam Speaker: Hon. Dr. Sorefan! 

 (4.28 p.m.) 

Dr. R. Sorefan (Fourth Member for La Caverne & Phoenix): Thank you, Madam 

Speaker, for allowing me to contribute my views and appreciations of this Budget 2018/2019 

presented by our hon. Prime Minister and Minister of Finance. 

It is a Budget that has been most welcome by the Mauritians at large, except for a few 

who always use the same words: ‘décevant’, ‘confetti’, ‘demi cuit’ and God knows what else 

they have got in their negative mind.  

Madam Speaker, this is how I started when I read my speech on the Budget 

2017/2018. They used the same words: ‘décevant’, ‘full of confetti’, ‘menti menti’ and from 

Jean-Claude Barbier: ‘Que des paroles et paroles’. 

The Leader of the Opposition said in his speech on this budget, he used words like 

‘lot of bad and ugly measures’, ‘stupid’, ‘silly financing of Metro Express’ and ‘that this is 

the last budget of the present Government’. Stop dreaming, hon. Duval! You will have the 

chance to intervene in the next budget. In the meantime, keep attante avek la bougie rouge. 

Madam Speaker, on a radio, the Leader of Opposition said: ‘Un professeur ki pe 

causer ek pe donne advice à ministre Pravind Jugnauth’. What a joke! I am sure he was un 

mauvais élève dan Conseil des Ministres. How come he had in his possession a confidential 

Government document? Surely, all he was doing when he was in office as Minister was 

sneaking out secret Government documents, Madam Speaker. Through your ruling, Madam 

Speaker … 

(Interruptions) 

Mr A. Duval: Madam Speaker, the hon. Member is saying dangerous allegations 

against Leader of the Opposition, stealing confidential information, making accusation. 

(Interruptions) 

Sneaking and stealing are the same things! 

(Interruptions) 

Come on, confidential information… 

Madam Speaker: Hon. Adrien Duval, please sit down! 
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Mr A. Duval: Madam Speaker, you should tell him to remove that. 

Madam Speaker: Hon. Adrien Duval, you shouldn’t put words in his mouth. He did 

not say ‘stealing.’ If he had said, I would have stopped him. 

Mr A. Duval: Madam Speaker, if you would allow me! 

Madam Speaker: No, I have given my ruling on this. I know fully well what I have 

said, please sit down! 

Dr. Sorefan: Thank you, Madam Speaker, for your ruling. Through your ruling, 

Madam Speaker, you rightly informed him - that is, the Leader of the Opposition - that the 

secret document that he tabled on Monday could not be entertained. A bad student cheating, 

failing to abide by the oath of alliance as a Minister come and say … 

Madam Speaker: No. Hon. Dr. Sorefan, now I think, you are using unparliamentary 

words. You cannot say see that the hon. Leader of the Opposition has cheated. Please, 

withdraw the words! 

(Interruptions) 

Dr. Sorefan: I withdraw, Madam Speaker. 

(Interruptions) 

Madam Speaker: He has withdrawn it now. 

(Interruptions) 

Hon. Adrien Duval, he has withdrawn his words. 

Dr. Sorefan: Madam Speaker, the Leader of the Opposition in his intervention on the 

Supplementary Appropriation Bill said -  

“(…)spending a lot of our (…) earned money on mitigation does not, in fact, solve 

much. It is not going to stop climate change. It is not going to stop global warming. It 

is not going to stop the rise of water, etc.” 

Madam Speaker, let me make him realise that the so-called mitigated action that we, 

PPSs, and other Ministers have undertaken are of great relief brought to the places of 

residence of the inhabitants in Mauritius. We care for le peuple, Madam Speaker. Madam 

Speaker, the Leader of the Opposition must go out and learn how to do politics at the 

doorstep before he claims himself as a professor. 
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Madam Speaker, the hon. Reza Uteem’s intervention yesterday was nothing but to 

paint everything dark of this Budget. Madam Speaker, if someone paints his room with dark 

paint, one will always be in the dark. Instead of keeping, waiting with la bougie rouge in his 

dark environment, why not light the candle to brighten his way in his professional and 

political career for future success?  Be the plant that uses light to grow, to bear fruits and 

vegetables. 

Madam Speaker, how unprofessional, undiplomatic of a mature politician like hon. 

Dr. Arvin Boolell to come and show his virulence against India, China and Saudi Arabia. He 

was a Minister of Foreign Affairs; he should know how to keep our diplomatic ties with 

foreign friendly countries. I keep asking myself why he was so virulent. Has he used this 

Assembly as a forum to settle scores with India, still believing that India played a role for 

losing the 2014 election? Probably he used this forum to get this long-standing amertume out 

of his chest. 

Hon. Dr. Boolell, you did not achieve much from your virulent talk. All that you have 

achieved is to harm yourself. The people of Mauritius have taken good note of your 

negativity towards India, and I am sure the Government of India has also taken good note, in 

bold characters.  That cannot and will not be erased by motherland India. Madam Speaker, 

the hon. Dr. Boolell talked about blood on our hands, of this Government. Has he forgotten 

the accident and the loss of 10 lives due to the poor maintenance of the CNT bus at Soreze?  

And who was the Minister of Public Infrastructure?  No other than Mr Bachoo of the Labour 

Party.  He forgot about the poor maintenance of drains, which took the lives of the dear ones 

in the flash flood in Port Louis. Which Government was it then?  Was it not the Labour 

Party? If we are responsible of the accident that he claimed, well, accidents are caused by so 

many people, so many drivers with their bad attitude on the road. Madam Speaker, with 

regard to motorcycles, who, as Minister of Finance, gave duty free to those motorcycles up to 

200cc?  Was it not the Leader of the Opposition, Madam Speaker? 

Madam Speaker, this Government, through the hon. Prime Minister, has succeeded to 

prove to the Mauritians at large that it is a government by the people, for the people and, 

today, it has shown how it is pour le peuple. A socialist government first engagement is for 

the people.  Within three years, the hon. Minister of Finance succeeded to create the sense of 

happiness among the Mauritians. A feel-good factor is hovering on each and every Mauritian 

in the Mauritian Diaspora also. 
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Madam Speaker, the hon. Prime Minister and Minister of Finance took the right 

decision to come with all the positive ingredients that he has mentioned in his Budget Speech, 

because he is convinced that the future economic environment will be brighter, and that is 

why he is sharing his hard work done in the last three years, from the economic point of view, 

with the Mauritians. 

Madam Speaker, the global economic prospect of January 2018, forecasting and 

uplifting in economic growth with the proviso that say that there shall be no decline in 

potential growth.  To that end, the hon. Minister of Finance has taken steps to arrest, possibly 

reverse, if decline there is in the potential growth, by accelerating investment in both physical 

and human capital, which, as a medical professional, I call the standard prescription of 

development of the economy. 

Madam Speaker, physical and human capitals are fundamental to economic growth. 

The cost of neglecting these principles will undoubtedly lead to a recession, which the hon. 

Minister of Finance wants to avoid at all cost. Madam Speaker, the hon. Minister of Finance, 

through this Budget and the previous one, has tried - and trying - to bring measures, namely 

efforts to invest in infrastructure, education, health and other skills and the well-being of 

Mauritians as well as initiative to promote economic diversification that will boost growth 

prospect and improve standard of living. 

 Madam Speaker, the hon. Minister of Finance has earmarked Rs1 billion to target the 

unemployed.  This in itself is a policy to raise human capital and will lift labour supply and 

productivity. A better educated workforce is more securely attached to the labour market and 

more productive. 

Madam Speaker, promoting work at home is a very innovative idea in Mauritius.  

This will boost up their revenue and will provide economic growth to lead us to a high-

income economy. 

 The investment of Rs160 m. in the construction of the Civil Service College will be 

rewarding by the fact that civil servants will be better trained and educated to face the 

challenge to deliver to the expectation of the Government policy, Madam Speaker. 

Madam Speaker, through this Budget, the will of raising physical capital is obvious; 

increasing public investment will be an effective policy tool to support short-term demand 

while also helping to raise future potential growth. 
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 Investment needs, Madam Speaker, have been long waited for and the hon.  Minister 

of Finance has said it in his speech when he elaborated, and I quote - 

“creating new opportunities for private investment.” 

Madam Speaker, the availability of finance does not seem much to be of a problem. 

Initiatives are lacking, and the hon. Minister of Finance is coming with new initiatives, as a 

young Minister of Finance, to address and motivate public and private investment or 

combination of both public and private partnership. 

 Madam Speaker, I will mention only a few opportunities that the hon. Minister of 

Finance has elaborated, namely - 

¶ digital revolution; 

¶ artificial intelligent; 

¶ Fintech; 

¶ setting up a Mauritian Artificial Intelligence Council; 

¶ Scholarship Scheme for 50 students in Computer Science by the University of 

Mauritius with necessary support, among others. 

Madam Speaker, with the intellectual property right protection in Mauritius, private 

investment through policy effort, through this Government, will boost up return on 

investment. 

 Madam Speaker, about artificial intelligence, blockchain and Fintech, and digital 

technologies, let me elaborate the vital importance of this foundation stone for brighter, 

successful journey for the young and the next generation. Madam Speaker, Fintech is where 

finance meets technology. Fintech is the new technology and innovation that aims to compete 

with traditional financial method in the delivery of financial services.  

Madam Speaker, in this age of globalisation, Fintech will ultimately transform and 

revolutionise the Mauritian financial landscape. Blockchain is a very revolutionary 

technology; it has become one of the most significant technology developments. Blockchain 

surpasses the old-fashioned physical ledger that we know. 

Madam Speaker, Blockchain technology has a variety of potential applications 

beyond the narrow realm of digital currency and crypto currency. It has many other 

applications, that is, in cross-border payment, financial market infrastructures and also being 

explored to facilitate Digital Identity, such as national ID, birth and marriage and death 

record, amongst others. 
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Madam Speaker, this technology is still evolving and poses new risks and challenges. 

There will be ups and downs but, at the end, Mauritius will benefit. That is why the hon. 

Prime Minister, Minister of Finance and Economic Development, as a young dynamic 

Minister is coming with these new ideas. Madam Speaker, it is well-known that it is the 

young generation that is inundated with new technological ideas. Older generation, Madam 

Speaker, tends to keep going with the old-fashioned routine way of doing things which, 

however, we are very thankful. Technology is the era of the young and future generations, 

Madam Speaker.  

Madam Speaker, the hon. Minister of Finance and Economic Development is 

proactive in the issue of digital technology. In his last Budget Speech, the hon. Prime 

Minister highlighted that, I quote - 

“Mauritius must harness the benefits of the Fintech revolution the more so that there 

is good potential for making of Mauritius a Fintech Hub for Africa.” 

Madam Speaker, the Economic Development Board Act 2017 was enacted and one of 

the main responsibilities of the Board is to make Mauritius a Fintech hub with a goal to 

position Mauritius in the forefront and as an ideal platform in the Fintech industry in the 

Mauritius region.  

Madam Speaker, let me now come on, as the hon. Minister of Finance and Economic 

Development put it: ‘A new era of import substitution’’. Our production of food is vital for 

our survival. We are very rich in terms of land availability for crop production, but there is a 

lack of interest. With so many initiatives mentioned in this Budget, I am more than convinced 

of our success in producing our own food crop and that will prevail very soon.  

Madam Speaker, I am sure you heard it from our parents: ‘Money does not grow on 

trees’. Madam Speaker, let me relate what happened.  Last December my daughter came 

from Perth and litchis in my garden were not ripe. So, we went to buy some from the local 

market. The high price that we had to pay for one kg surprised my daughter. And you know 

what my daughter said, Madam Speaker? In Mauritius money grows on trees! She was, and is 

quite right. These days, Madam Speaker, those growing food crops, be it vegetables and 

fruits, will bear money and lots of money. We must not forget cashew nut, macadamia which 

are high valued nuts that really confirm that money grows on trees.  

Madam Speaker, let me say some words on the fourth pathways on our transformative 

journey to a high-income country, that is infrastructure that our population deserves. The hon. 
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Minister of Finance and Economic Development has earmarked about Rs37 billion to be 

invested over the next three years. This has been well elaborated in the Budget book. I won’t 

go through it.  Or should I? I think I should. just to hammer the list of infrastructures so that 

they end up having nightmares of those projects for which this Government has signed 

contracts, and projects started. These are - 

1. Metro Express Phase 1, Rose Hill to Port Louis to the tune of Rs12 billion, 

and not Rs29 billion as the last Government. The project has started already. 

2. Jumbo-Phoenix roundabout; contract signed. 

3. A1-M1 Bridge linking Coromandel to Sorèze, the longest and highest Bridge 

in the Indian Ocean; contract signed and work started; 

4. Fly over of Decaen Street, Port Louis; project started, and hopefully, in a few 

months will be handed over to the Ministry of Public Infrastructure and Land 

Transport; 

5. A third lane on M2 between JinFei roundabout and Port Louis; project started.   

Madam Speaker, when the Members from the Labour Party will use this road, 

they will definitely see red because the third lane will be of red asphalt! 

6. Cap Malheureux bypass; 

7. The Motorway Terre Rouge-Verdun. 

The ex-Minister of MPI, Mr Bachoo is still having nightmares every night, seeing me asking 

questions, firing questions at him.  I wonder if he is not daydreaming, repeating ‘Sa Sorefan 

là! Sa Sorefan là! !’ 

Madam Speaker, many other projects are in the pipeline. For example:  

¶ Victoria Urban Terminal projects;  

¶ Construction of two additional urban terminals at Immigration Square 

and Rose Hill;  

¶ Flyover access M1 at Hillcrest Avenue; 

¶ Upgrading of Radier St Martin at Bel Ombre;  

¶ Ebène fly-over; 

¶ La Vigie-Labrasserie link road, and many more which are in the 

Budget book. 

Madam Speaker, why is this Government investing so many billions of rupees in 

infrastructure? Surely not for Opposition Members to have nightmares, which, honestly, I 

think they are, and will suffer from nightmares of infrastructure hovering in their sleep!  
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The reasons, Madam Speaker, are – 

1. Infrastructures, which are critical factors in the health and wealth of a country, 

enabling private businesses and individuals to produce goods and services 

more efficiently; expected to result in high economic output in short-term by 

stimulating demand and in the long-term by increasing overall productivity;  

2. Reducing petrol consumption during traffic jam which presently is costing this 

Government around Rs4 billion.  

Just imagine what we can do with Rs4 billion today, Madam Speaker. It reduces stress related 

diseases and improves the well-being of drivers to enjoy more leisure time! 

3. Investing for the young generation and the future generations.  

Madam Speaker, the bridge A1 from Beau Bassin to M1 will usually shorten 

commuted times and distances for drivers and for truck drivers to deliver goods to consumers 

more quickly and at a lower cost and allowing businesses to produce and deliver more goods 

to consumers. These changes, Madam Speaker, will result in productivity growth for the 

economy as a whole, which is the most important determinant of long term economic growth, 

Madam Speaker. 

Madam Speaker, we must not forget that there will be employment of people who, in 

turn, will spend on goods for a good living, creating an increasing demand for goods, and a 

cycle of demands and production is set which, in turn, will result in larger GDP than the 

original spending by the Government. This employment effect often referred to as Occam's 

law that says increased economic growth generally leads to increased employment, and vice-

versa, Madam Speaker.  

Madam Speaker, I think this sentence sums up the definition of infrastructure after 

what I have elaborated. The term infrastructure refers to long live not like the Verdun-Terre 

Rouge or the Ring Road. It’s not long live, we have to spend a lot of money to repair. 

Infrastructures refer to capital intensive system and facilities.  

Madam Speaker, let me dwell on environment if you will allow me. I won’t go to the 

list of projects that have been well canvased yesterday by the hon. Minister of Finance. The 

environment does not exist as a sphere separate from human action, ambition and needs and 

attempts to defend it in isolation from human concerns. Madam Speaker, here also we are 

investing massively with the same short term and long term benefits that I have mentioned 

when I was talking about infrastructure. 
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Madam Speaker, environment is a term used to encompass all that are around life. 

This is environment.  It is where we live and environment is inseparable from development 

that we all do in attempting to improve our habitat. Madam Speaker, since environment and 

development are inseparable, development should be sustainable, so as not to have adverse 

effects on the environment. Humanity has the ability to make development sustainable to 

ensure that it meets the needs of the present without comprising the ability of the future 

generation to meet their own needs, Madam Speaker.  

Madam Speaker, the hon. Minister of Finance has very forcefully, in his budget, said 

through various measures for the sound environment and a sustainable development.  Here, 

Madam Speaker, I am making a pledge to the hon. Minister concerned that in the very near 

future, we will include the study of human biology as a compulsory subject up to Grade IX.  

Madam Speaker, let me explain myself. How can we appreciate the good and the bad 

effects of environment, if we don’t know our internal environment, that is, our human 

anatomy and its functions? The healthy life is dependent on good environment around us. 

The air we breathe, the water we drink, the food we eat, the pleasing nature around us, 

amongst others, without forgetting all the factors related to sustainable development.  

Madam Speaker, there are many issues that I would like to elaborate in this Budget 

presented by the hon. Minister of Finance, but time allocated to me, limits me. I will be very 

brief on some issues, for example, regarding road accidents and loss of life. 

Madam Speaker: The hon. Member has two minutes. 

Dr. Sorefan: I am proposing, among all the measures taken to curb loss of life on the 

road, that we seize, confisqué, all vehicles driven by people without a licence and the earning 

from that will go to the Prime Minister’s Relief Fund to assist the families who lost their dear 

ones.  

Madam Speaker, regarding smoking and alcohol, no increase in tax does not mean we 

are not a responsible Government. We, as a responsible Government also, we do not 

encourage social evil. We must, as we are presently doing, forcefully campaign, serious side-

effects of these social evils. 

Madam Speaker, I must say a few Members of Parliament are giving bad examples.  

When they go on the front balcony of the Government House, looking at Place D’Armes, you 

see them smoking.  What a bad habit, Madam Speaker! Let us give good examples and 

refrain from smoking in the precincts of Parliament.  
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Madam Speaker, now let me say a few words on health issues.  The top disease in 

Mauritius is Ischaemic Heart Disease that involves a decrease in blood flow to the heart 

muscle, also known as Coronary Artery Disease, and is the deadliest of the top diseases in 

Mauritius. In 2014, the disease took 1,148 lives.  

The second one, Madam Speaker, is diabetes. It is the second highest cause of death 

and those still alive are suffering from, for example, blindness, amputation, heart and renal 

problems, and arterial problems. The prevalence of diabetes has increased by a staggering 

65%.  

The third disease on the list is cerebrovascular disease, a disease of the cerebral 

circulation, which is due to high blood pressure, blood clots and embolism, Madam Speaker.  

Why I am mentioning these deadly diseases, because I want to make a solemn appeal 

to the hon. Minister of Health and Quality of Life to come with a well-defined treatment 

protocol in printed form to be fixed at the Casualty Department. Because due to the lack of 

set protocol, some patients have suffered permanent disabilities that are costing this 

Government a huge sum of money, regarding pension, social problems and loss of 

productivity due to incapacity to work without forgetting bed occupancy and staff cost.  

Madam Speaker, we must not only concentrate on treatment care, but most important 

prevention, I am sure the Minister is dealing with this and really working hard on the 

prevention side and vote a huge sum for the prevention of diseases... 

Madam Speaker: Hon. Dr. Sorefan, you have almost finished?  Because otherwise I 

will break for tea and then you come back again, you may continue then.  

Dr. Sorefan: Madam Speaker, in this Budget mention is made about two plots of land 

to be provided to develop shelters for stray animals. I am very happy about this project, as the 

saying goes by ‘a country is judged as to how it treats its animal’, and also how we care for 

our old-aged citizens. I will make a solemn request to the hon. Minister of Housing and 

Lands to please give a piece of land for those old-aged citizens suffering from Alzheimer. An 

NGO has made a request to have a piece of land in the centre of the island. They want to take 

care of the Alzheimer patients. 

(Interruptions) 

Madam Speaker, just give me a few minutes to elaborate a few things that I have 

initiated with the help of hon. Minister Sinatambou in my constituency. 
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(Interruptions) 

We are providing three sets of children playing equipment to three government schools; one 

is the Phoenix Government School, the second one is the Mesnil Government School and a 

third one at Camp Fouquereaux Government School. Madam Speaker, there are many 

projects that I will not go through the projects in Constituencies No.10 and No.16. There is a 

long list and I can sum it up. 

(Interruptions) 

When I took office on 01 November last year and we have completed and have many 

ongoing projects for both constituencies - Rs450 m. - completed and will be completed very 

soon, Madam Speaker. 

(Interruptions) 

Yes, there is a list and I can table it if hon. Members want. 

Madam Speaker, just to conclude, I will quote a few sayings –  

"The world is a projection of your mind. Good mind, good world. Bad mind, bad 

world. No mind, no world". 

The second one comes from the famous Mahatma Gandhi –  

“The future depends on what you do today.” 

And lastly, another saying – 

“Health is the greatest possession. Contentment is the greatest treasure. 

Confidence is the greatest friend. (…)."  

I wish to thank the hon. Prime Minister for his good mind, for his future vision and 

for his confidence to lead for a prosperous Mauritius. 

Thank you, Madam Speaker. 

(Interruptions) 

Madam Speaker: I suspend the sitting for half an hour. 

At 5.06 p.m. the sitting was suspended. 

On resuming at 5.39 p.m. with the Deputy Speaker in the Chair. 

The Deputy Speaker: Hon. Ramful! 
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Mr D. Ramful (Third Member for Mahebourg & Plaine Magnien): Thank you, 

Mr Deputy Speaker, Sir. 

M. le président, après avoir entendu le discours de l’honorable Dr. Sorefan juste avant 

la pause, les louanges sur le budget, les louanges sur son Premier ministre, il me donne 

l’impression qu’un remaniement ministériel est imminent. 

So, he comes hammering in, criticising the Opposition, all the Opposition parties, 

going to the extent of alleging that, apparently, hon. Dr. Arvind Boolell made undiplomatic 

remarks against India. We all know of the good relationship that we have with India. But 

what did hon. Dr. Boolell say, in a nutshell?  He said to this Government, ‘Stop begging! 

Stand on your feet!’ This is what he said. Be it with India, be it with China, be it with Saudi 

Arabia, stop begging. This is what he said.  So, this is why we have heard from hon. Dr. 

Sorefan all these criticisms about the Opposition. 

Mr Deputy Speaker, Sir, since 2015, during each and every budgetary exercise, we 

have and the population has been hearing the same rhetoric. Time and again, this Government 

has been repeating the same rhetoric. They are going to increase growth, they are going to 

create jobs, they are going to increase investment, they are going to fight corruption, they are 

going to increase the quality of life of each and every citizen of this country. This rhetoric has 

repeatedly been said in this House. And this rhetoric has been used since 2014, 2015, after 

the election, to doze off the population when, in the meantime, the country is slowly but 

surely moving towards an economic disaster. 

At the beginning of its mandate in 2015, the so-called Lepep Government, with the 

then Minister of Finance, said to the population that we were at the crossroad. Then, in 2016, 

we were told that we were in a new era of development. In 2017, we were told that we had to 

rise to the challenge of our ambitions. And now, we are being told that we need to pursue our 

transformative journey. If there is one thing that this Government deserves commendation 

and praise, it is about their ability to choose the title of their Budget. 

This Government deserves commendation and praise. It is about their ability to 

choose the title of the Budget. They can be praised for that. They are good at that and only 

that, but when we look at the harsh reality, Mr Deputy Speaker, Sir, we are neither at the 

crossroad nor are we pursuing any transformative journey. In fact, since 2015, we are going 

around and around in circles and people today are regretting having chosen this Government 

to run the country.  
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In fact, since 2015, the common Mauritian has been witnessing exactly what this 

Government had promised. Favouritism and nepotism! Recurrent failures as far as our 

macroeconomic fundamentals are concerned. Job losses! Recently, 150 people in the CWA 

have lost their jobs. Youth unemployment has been on the increase; lack of political will and 

courage to take bold decisions, increase in the cost of living; increase in the number of road 

accidents; scandals.  Scandals! If I talk about scandals, starting from ‘Dayal gate’, passing 

through ‘Yerrigadoo gate,’ we had ‘Oree gate’ and then we ended up with the ‘Lalang gate.’ 

C’est cela le bilan de ce gouvernement, M. le président. 

And they dare to criticise the Labour Party! They dare to criticise the days when the 

Labour Party was in power. They dare to criticise the way the Labour Party had been 

handling the economy of this country. But, let me remind them of what their own Prime 

Minister said in 2010 when he was Finance Minister in the alliance with the Labour Party. 

(Interruptions) 

Yes, let me remind the hon. Member! 

In 2010, if the population will remember, in the teeth of the external shocks, the 

phasing out of the Multi Fibre Agreement, the end of the sugar protocol, the food and fuel 

crisis of 2018 and the Euro crisis in 2009. Hon. Pravind Kumar Jugnauth, then Vice-Prime 

Minister and Minister of Finance, came up with a report on the Euro crisis as Finance 

Minister, ‘Facing the Eurozone Crisis’. This is what he said about the state of the economy, 

after Rama Sithanen has been Minister of Finance for five years - 

 ‘The country is well positioned to respond. The economy has already shown a 

considerable degree of resilience and has built an environment already conducive to 

dynamic entrepreneurial activity. Our institutional advantages have been noticed by 

international investors who have responded positively to our transparent and well-

defined investment code and legal system.’  

So, this is what they were saying about the Labour Party when they were in alliance 

with us.  Maintenant, c’est du volte-face. 

Mr Deputy Speaker, Sir, despite these external shocks at that time, the GDP growth in 

2007/2008 was 5.6% and 5.3% respectively. 

(Interruptions) 

It is too easy just to stand under Parliamentary cover … 
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(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! 

Mr Ramful:… like hon. Jhugroo did the other day and criticising the Leader of the 

Labour Party. Let me remind him, Mr Deputy Speaker, Sir, that it is in difficult times that 

you judge a leader. The people of this country will remember that it was in difficult times, in 

the recession of 2008 that the Leader of the Labour Party handled the economic situation and 

drove the country to the challenges at that time. 

(Interruptions) 

1982! 

(Interruptions) 

Yes! Yes! If I come with ... 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! 

Mr Ramful: Mr Deputy Speaker, Sir, talking about leadership, it is a pity. All the 

political parties on this side of the House have given their opinion and have condemned with 

force about what happened with regard to the LGBT and the blasphemous writings on social 

media. All the leaders on the Opposition side! It is a pity that since now the hon. Prime 

Minister has not said a single word. Not a single word about the LGBT or about those 

blasphemous writings! Well, I will leave it for the population to make their own mind about 

leadership. 

Now, in this current Budget, Mr Deputy Speaker, Sir, the hon. Prime Minister and 

Minister of Finance has come up with a number of promises. He has identified seven main 

pathways that will pursue … 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! 

Mr Ramful: …  what he qualifies to be a transformative journey to attain the status of 

an inclusive high income country based on innovation and sustainable value creation. I will 

not be able to go through all those issues that have been identified in the Budget. Most of my 

colleagues have already spoken about a few of them. Let me take a few of them. I am going 

to speak about the youth. 
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Mr Deputy Speaker, Sir, it is very glaring. The youth today are facing very difficult 

times. We are talking about proliferation of drugs. Proliferation of drugs not only in Tertiary 

Institutions, not only in Secondary Institutions, we are talking about proliferation of drugs 

even in Primary Institutions. Of course, we cannot put all the blame on the Government. We 

cannot put all the blame on the authorities. But what we blame the Government is the time 

they have taken to take action. Mr Deputy Speaker, Sir, you will remember, right from the 

start, from this side of the House, I, myself, with my colleagues, we have questioned 

Government. We have brought to the attention of the hon. Minister of Education, to the hon. 

Minister Mentor about the proliferation of drugs in our educational institutions and nothing 

has been done for the three and a half years. But I can see now better late than never! I can 

see in this Budget, they have made provisions. A sum of Rs10 m. has been provided for a 

new Synthetic Drugs Prevention Programme. 

Employability! That is another issue that the youth nowadays are facing. The hon. 

Minister of Labour has taken the floor this morning and he spoke about the unemployment 

rate. Now, true it is, the unemployment rate has declined since last year.  But then what about 

youth unemployment?  If you would recall, Mr Deputy Speaker, Sir, they had promised in the 

last year’s Budget that they are going to bring out from unemployment 21,400 youth. This 

was provided for in the last Budget.  21,400 of the young persons who were unemployed 

were supposed to be brought out of the unemployment trap. And when we look at the figures 

published by Statistics Mauritius, in May this year, in fact the contrary has happened. 

Unemployment rate amongst the youth has increased. The issue is not only about 

unemployment, it is also about underemployment and misemployment. I have said it several 

times. The issue is about proper career guidance. 

We are living in an age of extreme competition and the job opportunities are very 

limited. The batch of students leaving secondary schools today and embarking to the tertiary 

education, Mr Deputy Speaker, Sir, these batches of students should already have an idea 

about the trend of the labour force in five years down the line when they will be coming out 

on the job market. Even those who decide to take the vocational path should likewise be 

informed of their possible career path years in advance. 

This is the root of the problem, of mismatch in the labour force. But, unfortunately, 

nothing has been provided for in the Budget to tackle this issue. Mr Deputy Speaker, Sir, 

University courses are being run today at the University of Mauritius without a proper survey 

having been carried out. Let me give you an example!  Since I am in the legal profession, 
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let’s take the Faculty of Law and Management at the University of Mauritius. Would you 

imagine they are providing full-time courses for BA (Hons) in Law with Management, one 

and there are about 50 students.  I am talking about year one.  You have about 50 students 

doing BA  (Hons) Law and Criminal Justice.  You have about 50 students doing LLB (Hons), 

150 students in Year1, 150 in Year2, 150 in Year3 - 450 students.  After three years they will 

be on the job market with a Law Degree and you have over and above that a lot of them 

doing distance learning, some going abroad. In some 3 years’ time, we will have about 600-

700 students with a law Degree. 

Do we have enough jobs for them? So, this is why I said, the University of Mauritius 

should have a look again at the Courses that they are offering to our students. Career 

Guidance is important. This is why I said, a child, a student now leaving HSC starting his 

tertiary education should know well, 5 years in advance when I am coming out on the job 

market, what would be the job opportunities.  

These are a few problems, Mr Deputy Speaker, Sir, that the youth are facing and these 

issues need to be addressed now.  Unless and until we take bold decisions, the future of our 

youth is not guaranteed unfortunately.  

Let me, very briefly, embark on the manufacturing and export-oriented enterprises. 

Now our trade deficit, Mr Deputy Speaker, Sir, has increased from 18.2% in 2015 to 21.15% 

in 2017. And year in, year out, we see the same trend. Increase in our importation and 

decrease in exportation. 

Lately according to MCB Focus, our exports on the African Market have shown a 

remarkable drop. And annualised growth of 10% from 2006 to 2011 compared to 2.7% from 

2012 to 2017. As regards the manufacturing sector which was contributing to around 17% of 

GDP for the last 10 years, this has gone down to 11.8% of GDP. These figures, Mr Deputy 

Speaker, Sir, show clearly that both our Africa Strategy and our International Trade Policy 

have lamentably failed. Some people are even talking about dis-industrialisation. And we 

have been promised in the last Budget that we were going to manufacture bicycles.  

Now, instead of consolidating those export-oriented enterprises, we are proposing 

import substitutions. Import substitutions have been here in the late 1960s. And there was a 

report that was made by Mr Ali Zafar for the World Bank talking about Mauritius, an 

Economic Success Story and this is what he said – 
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“Following the establishment of a Development Certificate Scheme by 

colonial authorities in 1964 to promote import substitution industrialization 

and provide incentives for local manufacturers through concessions and tariffs, 

Mauritius invoked a series of protectionist measures in an effort to develop 

local industry. Besides providing government with some revenue and helping 

to incubate entrepreneurial talent, these policies, which were concentrated in 

the EPZ, had a marginal impact on the local economy.” 

So, now we are taking an idea of the 1960s, which has not worked and we are trying 

now to use it 2018. And also we are also talking about import substitutions in a globalised 

world. Now, we have WTO Rules.  How on earth are we going to promote import 

substitutions in a world where we have WTO Rules? How is the Prime Minister going to 

protect our Milk Industry. When we are having cheaper milk from Australia?  How are you 

going to protect the Industry promoting edible oil in Mauritius when we are getting edible oil 

at a cheaper price from Egypt?  

 How are you going to protect the furniture industry in Mauritius when we are having 

dumping from China? What is the policy of this Government on dumping? Nothing in the 

Budget! This is what should have been done; concentrate on the export oriented enterprise. 

Don’t fool the people! This is not going to work. I am challenging the hon. Prime Minister 

next year, he comes before this House and tells us how many of those import substitution 

industries has he been able to promote? 

Regarding nationality, Mr Deputy Speaker, Sir, this Government has failed as far as 

our trade deficit is concerned. Our trade policies in goods and services have been chaotic. 

And now, what are we doing? We are trading our nationality and passport. We have failed as 

far as goods and services are concerned; now we are trading our nationality and passport. 

This is where we have reached, Mr Deputy Speaker, Sir. After 50 years of Independence, this 

Government is so short of vision and initiatives on our economic policies that they are now to 

sell our most precious asset, our citizenship and passports. This is the level that we have 

reached. And it is a pity! 

In fact, let me remind them, they were the same persons who, in the past, had shown 

extreme repugnance to foreigners. Let me quote what they stated in their Government 

Programme. I am referring to the Government Programme, paragraph 151. This is what they 

said to the population with regard to foreigners – 
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“Government will closely monitor the sale of property, whether State lands or private 

lands, to non-citizens, especially in the context of IRS/RES schemes and other 

business transactions.” 

And now they are doing business with our passport. In the Budget 2015-2016, talking 

about foreigners purchasing properties in Mauritius, this is what they said – 

“Madam Speaker, let me come to the issue of IRS/RES as another contributor to our 

high investment-high employment objective. We believe that the IRS and RES 

schemes need to be reviewed in depth. We are deeply concerned – they were 

concerned at that time - with the adverse impact of IRS and RES projects on our 

society.(…)” 

Now, today, la volte-face, they are prepared to sell our nationality, our passport to 

foreigners. It is glad that the hon. Minister Mentor is present today. Just to give an idea of the 

degree of repugnance of the Minister Mentor. Nothing personal!  Maybe at that time he was 

right, but just to give you an idea of the degree of repugnance that he had against foreign 

citizens, even against an unborn child whose nationality had yet to be determined.  And I am 

referring here to the case of Mrs Jogee.  The hon. Minister Mentor will remember the case of 

Mrs Jogee.  I am going to refer to a PNQ that was put by the then Leader of the Opposition, 

Dr. Navinchandra Ramgoolam, with regard to the case of Mrs Jogee.  Mr Deputy Speaker, 

Sir, you will recall Mrs Jogee was a Sri Lankan national who was working in Mauritius. She 

was pregnant and then there was a deportation order against her. And question was put before 

this Assembly. This is was the reply of the hon. Minister Mentor at that time Prime Minister 

– 

 “Sir, as Minister of Interior, I must at all times protect this country and our society – 

you know from whom? – from undesirable elements, and Miss Medagama is such 

undesirable element.  Her case in Court, being given her pregnancy, has been 

dragging too long and, in good faith, I could not allow any prevarication which would 

have allowed the child, without any established citizenship, to be born in our country, 

thus complicating the case further.” 

This was the degree of repugnance against foreign nationals. And now, today, their 

repugnance and fear against foreigners have suddenly disappeared so much so that they 

already to trade off our passports and citizens for short-term FDI. This is the policy of this 

Government on getting FDI. 
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Let me now come to the sugar sector. The sugar protocol was one of the many 

legacies that have been left by SSR to future generations of this country. We all know how 

the sugar sector has benefited all citizens of this country, be it corporates, labourers, artisans 

and so many people. And I have special recognition and appreciation for the artisans and 

labourers. They have done enormous sacrifice for the survival of that sector. They have spent 

their whole life in the sugar estate feeding their family, educating their children. And today, 

Mr Deputy Speaker, Sir, see how they are being treated by this Government! 

First of all, Government decided to set up a Joint Technical Committee and the joint 

technical committee composed of who? By the representatives of Business Mauritius! No 

representatives of trade unions, labourers or artisans were allowed to participate. The hon. 

Prime Minister has decided now to set up a Ministerial Committee and he is going to chair it 

himself. Now, this is an example - a clear example - that the Minister of Agro-Industry has 

been red carded by the hon. Prime Minister. He could not handle the file, and now the hon. 

Prime Minister has had to step in and look into the whole issue about sugar reform. 

I won’t be long because of time constraint, Mr Deputy Speaker, Sir. Let me just 

conclude by saying that this Budget, like the previous ones, has nothing in particular that will 

increase productivity. In fact, as all Budgets of this Government, this one as well will be 

financed by encouraging consumption. Le budget, M. le président, contient des mesures pour 

doper la consommation. 

Let me end by reminding the hon. Prime Minister of what Mr Ramesh Basant Roi, 

former Governor of the Bank of Mauritius, said on consumption.  

“‘Consumption’ is a steam that blows the whistle but does not move the engine of 

growth.” 

This is what he said about ‘consumption’. Now, we don’t know whether this is going 

to be the last Budget of this Government or there is going to be another Budget. We cannot 

read in the mind of the hon. Prime Minister. But having regard all his previous Budgets, there 

is one thing which is sure, and I am sure he knows about it, que réveil, M. le président sera 

brutal.   

Merci. 

The Deputy Speaker: Hon.  Gobin! 

(6.13 p.m.) 
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The Attorney General, Minister of Justice, Human Rights and Institutional 

Reforms (Mr M. Gobin): Thank you, Mr Deputy Speaker, Sir. 

M. le président, nous parlons du budget de l’Etat, et moi je fais un appel à mes 

collègues et au peuple. Soyons tous des patriotes, prenons de la hauteur. 

M. le président, je m’estime heureux de prendre la parole dans ces débats budgétaires, 

et cela, dans des circonstances que je qualifierais comme étant exceptionnelles, surtout en 

cette année 2018. 

En cette année, nous célébrerons les 50 ans depuis que notre île ait accédé au statut de 

pays indépendant. L’île Maurice a été sous administration coloniale pendant plus que deux 

siècles avant le 12 mars 1968, qui est connu dans le jargon juridique comme l’appointed day. 

L’exposition organisée par mon bureau pour démontrer l'évolution constitutionnelle 

de nos institutions était une façon subtile de disséminer auprès de la présente génération qu’il 

a fallu bien du courage pour les enfants d’esclaves et de coolies de prendre en main le destin 

d’un pays, où ont marché des grands hommes pendant les cinq derniers siècles. L’Hôtel du 

gouvernement, cet Hôtel du gouvernement… 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Henry, please! 

Mr Gobin: …construit au 18e siècle, est l’exemple vivant de la trempe de ces 

hommes qui sont passés ici avant nous, et dont l’intelligence et la lumière nous guident 

toujours. Et, en ce lieu historique, tous les membres ici sont tous de passage. 

Nous sommes tous ici de passage, mais nous avons une mission bien définie. Il s’agit 

d’une mission que nous a confiée le peuple, d’abord pour représenter le peuple, et ensuite 

pour répondre à ses aspirations par rapport à la destinée de notre chère patrie. C’est une 

phrase, à mon humble avis, suffisamment complète et explicite pour que nous prenions 

conscience de notre lourde responsabilité en tant que membre de cet auguste Assemblé. 

Rappelons-nous que nous serons appelés à être jugés, non seulement par le peuple au moment 

des suffrages, mais aussi et surtout par l’histoire qui retiendra chacune de nos paroles 

prononcées ici. 

Présenter le budget de l’Etat se révèle d’une part comme étant un exercice de grande 

responsabilité, et d’autre part comme un acte de foi envers la patrie. Les Grands argentiers 
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que notre pays a connus confirmeront que la présentation du budget est une lourde 

responsabilité. 

Je tiens, donc, à féliciter le titulaire en poste, l’honorable Premier ministre, dont la 

tâche n’a pas été simpliste de par les temps qui courent, tout en rendant hommage aux autres, 

toute proportion gardée. Honorables collègues, il faut se rendre à l’évidence que nous vivons 

dans un temps où le monde change, tant sur le politique ou économique que sur le plan 

climatique. 

Je prends le défi de m’aventurer en disant qu’un minimum de conscience patriotique 

s’impose dans une période où la philosophie mondiale du Rules- Based International Order 

s’effrite, à tel point que certaines décisions des grands leaders de la planète nous étonnent et 

nous consternent. Avant de retrouver une stabilité qui risque de prendre du temps, le monde 

aujourd’hui se veut avant tout égoïste, privilégiant l’individualisme qui nous rappelle cette 

phrase cruelle et insensible, sous un certain angle : ‘chacun pour soi, Dieu pour tous.’  

Nous sommes certes un Etat océan, mais nous sommes une jeune nation. Nous devons 

par conséquent remettre en question notre comportement devant certains exercices, tels le 

budget de l'État. 

Si la critique constructive et les recommandations sont les bienvenues pour corriger là 

où il faut corriger, il demeure impératif à ce que nous nous mettions à l’abri d’un esprit de 

politique de bas étage devant des exercices de telle importance. L’enjeu national est notre 

survie dans un climat international austère, confus, et incertain. Nous devrons prendre le 

dessus sur les ambitions et les obsessions égoïstes et personnelles. Faire une fixation 

démesurée sur le pouvoir au détriment du bon cheminement du destin du pays ne peut faire 

de sens qu’aux antipatriotes, souhaitant à ce que le système s’écroule pour mieux en profiter à 

un degré personnel. 

Nous nous réjouissons, au sein du gouvernement, que le Premier ministre et ministre 

des Finances ait pris la juste mesure de cet enjeu national pour le bon cheminement du destin 

de notre patrie. 

Honorables membres, ce n’est pas le moment de tromper sa conscience pour plaire à 

son égo. Serrons nous les coudes en cette période tempétueuse et résistons à cette tentation de 

vouloir tout détruire à travers de fausses alertes et dénonciations aux institutions 

internationales ou ailleurs. Il n’est jamais trop tard de revenir sur une mauvaise décision prise 
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dans un moment vulnérable, dans un moment où nous sommes hantés par les couloirs du 

pouvoir.  

Je garde confiance que le bon sens va prévaloir, car l’honnêteté intellectuel aurait valu 

un constat simple et clinique. Les ambitions du présent gouvernement ne s’arrêtent pas à ce 

mandat. Outre le fait de présenter un budget annuel, ce gouvernement s’est imposé un défi de 

taille et sans précédent depuis l'année dernière. En effet, depuis l'année dernière, le discours 

du budget, énumérant les initiatives et les mesures, est accompagné d'un document mis à la 

disposition des parlementaires et du public. Il s’agit du plan stratégique explicite sur trois ans 

où, noir sur blanc, mention est faite du constat, des accomplissements et la voie à suivre pour 

chaque ministère, sur 21 secteurs, tout en donnant les moyens pour arriver à destination. 

Pour ma part, je m’attarderai, pour les besoins de mon discours, sur mon ministère, 

avec les institutions tombant sous ma responsabilité. M. le président, ces institutions ont pour 

mission de faire respecter les principes de bonne gouvernance, d’éthique, de transparence et 

de responsabilité dans notre système démocratique et constitutionnel reposant, entre autres, 

sur la séparation des pouvoirs. 

Tout d’abord, sur la question des droits humains, c’est-à-dire, le human rights 

portfolio qui tombe sous ma responsabilité. La National Human Rights Commission protège 

et promeut les droits humains à travers des enquêtes et campagnes de sensibilisation. Environ 

2,000 Mauriciens ont bénéficié de ces campagnes au cours de l’année financière écoulée, 

2017-2018. 

Au cours de l'année écoulée, nous avons vu la proclamation de la loi portant création 

d’une nouvelle institution à part entière, l’Independent Police Complaints Commission, le 

IPCC. Cette nouvelle entité prend le relais sur la maintenant défunte Police Complaints 

Division, et cette démarche est en ligne avec le respect des droits humains des citoyens, et 

nous nous en réjouissons. 

Concernant la direction stratégique au chapitre de la protection des droits humains, 

nous envisageons de protéger et promouvoir encore plus les droits des citoyens - 

¶ d’abord en multipliant les campagnes de sensibilisation axées sur les droits 

humains par le biais d’un réseau plus vaste en ciblant et en s’adressant au 

public en général ainsi que des publics précis ; 
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¶ en encourageant la participation des enfants et des jeunes pour qu’ils 

puissent défendre leur droits et prendre la mesure de leur responsabilité 

citoyenne, et 

¶ troisièmement, en garantissant un traitement équitable en protégeant les 

droits des citoyens à travers le règlement équitable et rapide de litiges et de 

mesures de suivi adéquates par les organes publiques. 

Le portefeuille des droits humains, précédemment sous l’égide de la Home Affairs 

Division du bureau du Premier ministre est depuis septembre l’année dernière sous la tutelle 

de mon ministère. Il a pour objectif, entre autres, la création d’un climat approprié pour les 

droits humains favorables au développement économique, social et culturel du pays en ligne 

avec les normes internationales. Il a aussi pour objectif de vérifier que les rapports au treaty 

bodies soient soumis de manière opportune et cohérente afin d’en assurer leur 

implémentation efficace.  

Dans cette optique, un secrétariat national a été établi sous ma présidence. Ainsi, le 

National Mechanism for Reporting and Follow up a été institué par décision du Conseil des 

ministres, après consultation avec le Bureau du Commissaire aux Droits de L’homme des 

Nations-Unies basé à Pretoria. Ce secrétariat national doit également collaborer avec les 

mécanismes des droits humains internationaux et régionaux, notamment pour l’Universal 

Periodic Review, le Comité contre la torture, le Comité contre la discrimination, entre autres. 

Le Secrétariat national est aussi le forum idéal pour des interactions avec nos 

partenaires de la société civile qui, jusqu’à présent, était consulté de façon sporadique et 

informelle. Quatre réunions formelles, sans compter les nombreuses réunions informelles ou 

autres consultations, ont ainsi eu lieu jusqu’à présent et le National Mechanism for Reporting 

and Follow up se voit être un Game changer à ce propos. 

Nous avons aussi vu au cours des six derniers mois le lancement de la première 

version en braille de la Constitution de Maurice à l’intention des malvoyants, afin de les 

permettre d’accéder à ce document qui est à la base même du fonctionnement de nos 

institutions démocratiques et constitutionnelles. Je tiens, ici, à saluer la précieuse 

collaboration du Lois Lagesse Trust Fund à cet égard. 

Concernant les développements récents au niveau du Judiciaire, le système 

d’enregistrement numérique a été mis à niveau pour assurer une meilleure conservation des 

données et un service d’enregistrement rapide. Ce budget 2018-2019, M. le Deputy Speaker, 
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fait provision pour la construction de nouveaux locaux pour le tribunal des hautes Plaines 

Wilhems se trouvant actuellement à Curepipe et qui sera mis en chantier à Forest Side. Par 

ailleurs, une dotation budgétaire de R 49 millions a été allouée pour la rénovation et la 

modernisation des Courts de district de Pamplemousses, Souillac, Flacq et Rose Hill.  

Le Digital Court Recording system et le E-Judiciary system seront également 

modernisés. Et le système de collectes de revenus des différents Courts sera enfin 

informatisé. 

Au niveau du bureau de l’Attorney General, il est bon de rappeler aux besoins les 

provisions de notre Constitution portant création du bureau de l’Attorney General en tant que 

conseiller juridique sous l’Article 69. De juillet 2017 à avril 2018, 10,747 requêtes pour des 

conseils ont été prises en considération ; 2,187 cas civils ont été traités sans compter le 

nombre de cas entendus devant le Comité Judiciaire du conseil privé. Le nombre de projets 

de loi et règlement publiés au journal officiel, incluant proclamation, a atteint 410 en 2017.  

Au niveau du bureau du Directeur des poursuites publiques, 1,196 cas ont été entendus 

devant la Cour Intermédiaire, 52 logés et entendus aux Assises, 193 référés pour une 

procédure d’appel devant la Cour Suprême et 9 référés au Comité judiciaire du Conseil privé. 

En ce qu’il s’agit des stratégies d’implémentation comme énoncées dans le 

Government Programme 2015-2019 notre objectif n’est autre que de renforcer 

l’indépendance et l’objectivité dans l’administration judiciaire, à travers l’introduction d’une 

nouvelle législation, pour séparer la Cour d’Appel et la Cour Suprême afin d’améliorer la 

perception publique quant à l’indépendance dans l’exercice de la justice et la simplification 

des procédures d’appel.  

Cet objectif cependant dépend des infrastructures dignes de ce nom est le budget 

2018-2019 fait la part belle aux infrastructures de nos tribunaux non seulement pour la Cour 

Suprême mais aussi et surtout pour nos Cours de districts, soit Pamplemousses, Souillac, 

Rose Hill, Flacq, et Curepipe, encore une fois particulièrement. 

Le bureau de l’Attorney General renforcera pour sa part de manière appropriée les 

capacités à fournir des services de consultation juridique de qualité, des règlements de 

contentieux et de rédaction juridique et cela dans le but d’assurer la qualité des services 

légaux. 

Le budget 2018-2019 est à cet égard historique. Depuis plus d’une décennie tout au 

moins, le bureau de l’Attorney General lutte pour la création d’un cadre hiérarchique et la 
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création de postes spécifiques au sein dudit bureau pour la rédaction de nos lois et 

règlements. Ce présent budget consacre enfin la dotation budgétaire nécessaire à la création 

de ce cadre hiérarchique approprié.  Et je parle, ici, de la création du Legislative and 

Litigation Counsel Cadre. En tant qu’ancien State Counsel, j’éprouve une satisfaction 

personnelle dans cette mesure et je me fais la voix de tous les officiers du Parquet pour 

applaudir cette démarche du Premier ministre. 

Au niveau, Mr Deputy Speaker, du Public Sector Governance, qui est sous ma 

responsabilité depuis septembre 2017, nous notons avec satisfaction la dotation budgétaire de 

R 24,2 millions pour l’année financière 2018-2019. L’objectif principal du Office of Public 

Sector Governance est de renforcer les réformes institutionnelles afin de répondre davantage 

aux besoins de la société en matière de gouvernance dans les organismes publics. La mission 

de l’OPSG est de surveiller et rapporter l’implémentation des rapports du Bureau de l’Audit, 

du Public Accounts Committee et de l’Internal Control Unit, de surveiller l’efficacité des 

comités d’audit, de promouvoir et d’assurer l’implémentation du code de bonne gouvernance 

et de mener des campagnes de sensibilisation sur la bonne gouvernance et enquêter dans des 

cas rapportés de mauvaise gestion. 

En mars 2018 cette année-ci, le Conseil des ministres a approuvé la mise sur pied 

d’un comité ministériel pour une restructuration complète, une réorganisation et un 

rebranding du Public Sector Governance avec des personnes de compétences pour remplir 

cette mission. L’objectif est de mener l’OPSG à un niveau où il sera en position d’évaluer les 

organismes publics. Ce comité ministériel, Mr Deputy Speaker, comprend le ministre de la 

Fonction publique, le ministre des Services financiers et moi-même.  

L’engagement de réduire et d’éliminer les mauvaises pratiques au sein des ministères 

et départements a été réitéré aux paragraphes 272 et 273 du discours budgétaire du Premier 

ministre et ministre des Finances pour assurer que la transparence soit de mise dans le secteur 

public. Je tiens à citer ces deux paragraphes.  

Paragraph 272 –  

“I believe that taxpayers deserve the utmost in accountability and transparency. 

Each ministry and department is required to submit an annual report on its 

performance every year. Yet, the level of compliance is still around 80 percent. I 

am therefore requiring that by December 2018, we need to have a compliance 

rate of 100 percent.” 
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  Paragraph 273 –  

“On expenditure management we cannot overlook the weaknesses that the 

Director of Audit has brought to light. When things go wrong in public finance, we 

must get them right. The Finance and Audit Act will be amended for Ministries and 

Departments to include an implementation plan in their Annual Report for 

preventing recurrence of shortcomings reported by the Director of Audit.” 

Ceci étant dit, ouvrir une parenthèse, ici, serait de plus pertinent afin de faire mention 

de cette initiative, Mr Deputy Speaker, fort louable de l’OCDE. Cette organisation a en effet 

développé un partenariat avec des pays d’Afrique avec pour intention d’assurer la mise en 

œuvre des réformes dans le secteur public. Le but étant justement de créer l’environnement 

nécessaire afin de permettre l’émergence d’un développement économique et social pour 

répondre aux attentes croissantes des citoyens par rapport à la qualité des services publics à 

l’élaboration inclusive des politiques et au niveau de la transparence. J’ai pleinement 

l’intention, Mr Deputy Speaker, au nom du gouvernement de Maurice de faire résolument 

bénéficier notre pays de ce partenariat avec l’OCDE.  

 Il m’incombe à ce stade de faire part d’un constat sous un chapitre particulier. Nous 

avons, certes, M. le président, les institutions adéquates pour mener à bien le cheminement 

comme élaboré plus tôt dans mon intervention. Mais force est de constater que certaines de 

ces institutions ont un besoin urgent d’alignement aux exigences de la société moderne afin 

de répondre aux attentes croissantes de nos citoyens en matière de qualité de service public, 

d’élaboration inclusive de politique et au niveau de la transparence. Je saisis l’occasion pour 

rassurer tout un chacun que le gouvernement prendra donc la mesure de ses responsabilités au 

cours de cette nouvelle année financière afin d’aligner ses institutions aux exigences 

susmentionnées.  

M. le président, cela ne peut que démontrer toute la bonne volonté et le sérieux du 

gouvernement en place. Il n’y a meilleure façon de convaincre qu’avec l’appui des  faits et 

des chiffres, nous prenons sereinement nos responsabilités pour faire face aux tendances 

mondiales et avec pour mission de léguer une économie durable et un pays prospère aux 

générations futures. La question qui s’impose est la suivante : sommes-nous sur la bonne 

voie ? Regardons les chiffres et ouvrons une parenthèse économique. En 1987, M. le 

président, la Banque mondiale publie pour la première fois le classement des pays par rapport 
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à leur performance économique basée sur le revenu national brut par habitant. Et de 1987 à ce 

jour, que constatons-nous ?  

Au 01 Juillet 2016, les pays ayant atteint un revenu national brut de 12,476 Dollars 

par habitant, était considéré comme les pays  à revenus élevés. A cette même période, nous 

sommes heureux de constater que Maurice avait, selon la Banque Mondiale, déjà parcouru 

80% du chemin vers le statut de pays à revenu élevé, avec 9,770 Dollars de revenu national 

brut par habitant. Nous ne pouvons qu’être optimistes car nous sommes bien en selle pour 

atteindre notre objectif d’ici quelques années.  

Au chapitre de la croissance, en faisant référence au World Economic Outlook publié 

en avril 2018 par le Fonds Monétaire International, nous constatons que de 1.7% en 2016, les 

économies dites avancées, sont remontées à 2.3% en 2017 et devrons progresser de 0.2% en 

2018. Plus près de nous, au niveau de l’Afrique Subsaharienne,  la croissance est prévue de 

passer de 2.8% en 2017 à 3.4% en 2018. Concernant l’Afrique du Sud, 1.3% en 2017, elle ne 

dépassera pas 1.5% cette année. Par rapport à notre économie, le produit intérieur brut réel de 

3.8% en 2017 est prévu d’accuser une hausse pour terminer à 3.9% pour l’année financière 

2017/2018 et dans la fourchette de 4% à 4.2% pour l’année financière 2018/2019. Je fais 

référence aux chiffres du supplément annexé au budget. Ces indications sont, certes, très 

rassurantes et me poussent, M. le président, à conclure.  

Sans prétention aucune, il ne serait que fidèle de dire que nous sommes sur la bonne 

voie, et d’un point de vue personnel, je ne peux qu’être rassuré, surtout dans une conjoncture 

où ce n’est pas le dernier budget de ce gouvernement sous le leadership d’un Premier 

ministre jeune, en accord avec son temps, responsable et doté d’une vision sincère pour le 

pays. Les mesures d’incitations au développement économique, tant au niveau infrastructurel, 

technologique, social et les services prévus dans ce budget ne peuvent qu’être à la hauteur des 

espérances d’une nation ambitieuse. Je félicite encore une fois le Premier ministre et ministre 

des Finances.  

Je tiens à terminer, M. le président, en ajoutant que l’heure n’est pas aux réjouissances 

mais bien au travail. Je vous remercie, M. le président.  

The Deputy Speaker: Hon. Ms Sewocksingh! 

 (6.38 p.m.) 

Ms M. Sewocksingh (Third Member for Curepipe & Midlands): Merci, M. le 

président. Cela fait 4 ans, M. le président, que je participe aux débats budgétaires, durant 
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lesquels pendant 2 ans je fus de l’autre côté de la Chambre et les 2 années qui suivent, je suis 

de ce côté-ci avec aisance, celui de l’opposition.  

Hélas, lorsque nous faisons un flash-back, nous voyons que les discours budgétaires 

du gouvernement deviennent de plus en plus un exercice littéraire. Mis à part de belles 

paroles qui font rêver, nous ne voyons absolument rien, ce ne sont que des utopies, des 

projets qui tomberont sans aucun doute à l’eau comme la Piscine imaginaire de Curepipe. 

Des projets budgétaires qui deviennent des comédies désespérées et là je cite la dernière 

comédie écrite par Molière – « Le Malade Imaginaire », M. le président – 

«Et il en est comme de ces beaux songes qui ne nous laissent au réveil que le 

déplaisir de les avoir crus. »  

De tout ça, la population mauricienne aura encore une fois, de quoi se plaindre et de rester sur 

leur faim. 

Une fois de plus, M. le président, nous aurons à écouter les discours de nos chers 

collègues du gouvernement, des discours les uns les plus farfelus que les autres et c’est peu 

dire. Mais par-dessus de tout, je ne regrette pas d’être de ce côté de cette Chambre car c’est 

ici avec mes collègues de l’Opposition que nous nous battons avec ténacité pour une Ile 

Maurice meilleure. Vous et vos discours sans vision, vous et vos budgets menti-menti, que 

faites-vous ? Que faites-vous si ce n’est pas duper la population? Mais, heureusement, la 

population n’est pas dupe, M. le président. Vous semez le vent et c’est la tempête que vous 

récolterez, M. le président. 

A ce jour, M. le président,  une baisse foudroyante se fait ressentir au niveau des 

divers secteurs économiques de l’île et jusqu’à présent, i1 n’y a toujours pas réponse  à ce 

problème pour soulager ces derniers. Aucune proposition concrète ou innovante n’a encore 

pointé le bout du nez. 

Des prestations culinaires, des recettes empressées, des mets préchauffés, comme 

certains projets concernant les infrastructures routières et publiques ont débutés mais qui 

trainent encore du pied. Nous attendrons vainement fin 2019 ! Là aussi, après concrétisation, 

la plupart de ces projets pour, soi-disant, aiser la vie de la population coûtent à l’État les yeux 

de la tête et une fois de plus les contribuables paieront les erreurs de certains incompétents et 

là je ne vais pas m’attarder sur les mesures de ces projets qui ne seront, sans aucun doute, pas 

respectés, M. le président. 
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Mr Deputy Speaker, Sir, the speech of the Leader of Opposition has clearly 

demonstrated to the population, with facts and figures, how this Budget is going to negatively 

transform the life of each and every citizen of the Republic of Mauritius. He has done a well-

researched and excellently delivered speech which has put in the limelight so many important 

issues that have been hidden in the Budget. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the Budget presented by the hon. Prime Minister is a clear 

pathway to nowhere. Indeed, the hon. Leader of the Opposition clustered this Budget into the 

“Seven Paths to Nowhere”, namely – 

(a) The economic decline of Mauritius under the present Government; 

(b) failure to address the vital challenges faced by a number of economic sectors; 

(c) the misguided tax incentives of this Budget; 

(d) the excessive secrecy that is endangering our democracy today; 

(e) the harmful measures of this budget; 

(f) the half-baked, Mr Deputy Speaker, Sir, measures of this budget, and 

(g) the failure to improve vital public services. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the economic situation of our country is very alarming. For 

example, the reduction in the real GDP growth rate from 3.6% in year 2014 to 3.5% in year 

2017, is a figure that my hon. colleagues from the other side of the House can readily check 

from the monthly report of the Bank of Mauritius. Mr Deputy Speaker, Sir, this figure of 

3.5% clearly contradicts the figure of 3.9% presented by the hon. Prime Minister in his 

Budget Speech in this House last Thursday. This budget, Mr Deputy Speaker, Sir, apart from 

few social giveaways, is just another effet d’annonce. A few social giveaways, which clearly 

gives a smell of the general election. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the purposely decreasing fuel and cooking gas prices, 

unchanged alcohol and cigarette prices and the status quo on the price of water are certainly 

all popular toppings which will not bring the economy to its ‘Transformative Journey’ as 

proclaimed by the hon. Prime Minister. 

Incentives such as loan guarantee facilities to support cross-border investments have 

been provided as well as a five-year tax holiday for both project developers and project 

financing institutions under the eligibility of the Mauritius Africa Fund. But, Mr Deputy 

Speaker, Sir, these are not new measures because as in the last three budget speeches, these 
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measures were announced. The question is, Mr Deputy Speaker, Sir, how far did these 

measures benefited to operators? How many firms, how many individuals, how many SMEs 

took advantage of those measures? 

Mr Deputy Speaker, Sir, having say that, allow me now to make some analysis on a 

few sectors which are of prime importance in our economy. But before going through these 

few sectors, allow me to say that, almost all Ministries have failed as per the expectations. Mr 

Deputy Speaker, Sir, this is not only my words. If we take the Audit Report 2017, we will 

find out how many Ministries have not been effective. Name it: Education, Health, Reform 

Sector, NDU, Sports, Agro-Industry and the list goes on, Mr Deputy Speaker Sir. Mr Deputy 

Speaker Sir, my speech today will be mainly on the Agro-Industry. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the hon. Prime Minister seems not to be conscious that the 

traditional businesses such as Agriculture and Manufacturing sector need a deep revamp. 

There are some measures which seem to be beautiful on paper, but impracticability of these 

pathways is very complex and not defined. I would have expected the Government to take 

steps to diversify agriculture in the wake of the cane industry which is facing adverse 

business environment, especially providing alternatives to the small planter’s community and 

households. 

In the light of the present financial situation in the cane sector, I hope that the 

Ministerial Committee, set up by this Government, will ensure that all monies from sugar are 

judiciously spent for the benefit of this ailing sector, Mr Deputy Speaker Sir. This 

Government is giving wrong signals by giving away our prime land for the development and 

creation of Smart Cities and golf courses and poor small planters are being told to be efficient 

on low yield lands, commonly known as marginal lands.  

Mr Deputy Speaker, Sir, this can only be achieved if our small planters are magicians. 

The only certain thing in the sector is the erosion of planters. A few years back, we had 

around 36,000 planters in the sector and as at last year, we were at around only 12,000. 

Figures speak for themselves! Two-third of the planters have abandoned their land, as their 

activities are no longer economically sustainable. They have been in deep financial straits for 

too much long now, Mr Deputy Speaker, Sir. 

The lack of timely measures by the Government has further aggravated the situation. 

The price of sugar which is going down, coupled by a poor extraction rate and a yield per 

acre has dropped drastically due to unfertilised land, makes a perfect recipe for the failing out 
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of planters at a fast rate. Mr Deputy Speaker, Sir, I wonder if with this trend the sugarcane 

planter’s community will not have the same fate as our extinct dodo. In the absence of timely 

measures, the small planters will have a slow and sure death and now the hon. Prime Minister 

comes up with the Ministerial Committee to give access to this sector. This adds insult to 

injury, Mr Deputy Speaker, Sir. 

Everybody in the sector knows what the real problems are. The fall in the price of 

sugar is beyond our control as Mauritius is only a price taker with its production of about 

350,000 tons in a world production market of about 180 million tons. If this Government’s 

priority had been the well-being of the sugarcane planters and the well-being of this sector, it 

would have gone for strong effective and timely measures, Mr Deputy Speaker Sir. At a time 

where every single cent matters to the small planters and immediate decent increase in the 

price of bagasse could have relieved their cash flow. 

The present Budget has not taken the expected measures to give the sector the much-

needed twist expected by all stakeholders to turn around the situation. Mr Deputy Speaker, 

Sir, it seems that no one in this Government understands the cane industry. The Minister of 

Agro-Industry and Food Security – unfortunately, he is not here - being a polished 

professional accountant working in the sugar sector and having a strong planters’ 

background, yet fails to understand the suffering of planters. 

Mr Deputy Speaker, Sir, besides sugar more revenues could be earned by the cane by-

projects, namely bagasse. Being a valuable raw material from the production of clean energy 

and avoids the importation of coal to the tune of Rs1 billion, planters are being treated very 

unfairly insofar as the revenue of bagasse is concerned. The whole calculation of bagasse 

attributed to planters whose remuneration is based on sugar produce, leads to a total 

confusion. Planters expect to be remunerated per ton of bagasse produce as is the case with 

other by-products and sugar.  

Mr Deputy Speaker Sir, molasses being another component in the production of 

ethanol is another case of injustice to the planters. Had molasses been imported to produce 

ethanol, the price would have been about Rs8,000 per ton. Presently, the price of molasses 

has been fixed by the MCIA to about Rs2,000 per ton, if I am precise. The project of thrash to 

energy has not been implemented to enhance the revenue of planters, though a lot had been 

said in the last Budget. 
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Mr Deputy Speaker, Sir, we have a very good example from our Ile Sœur, Reunion 

island, which is producing recycled bottle from cane leaves. Why is it that the MSIRI is not 

copying out and implementing it locally?  So far, the achievements of MSIRI in cane 

varieties have been poor, as the most popular varieties over the Island come from Reunion 

Island. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the small planters community has been contributing to the 

country for many generations through their marginal lands.  They have gone through sweats 

and tears to acquire land in difficult circumstances. We all remember once about their 

participation in the economy of Mauritius. Mr Deputy Speaker, Sir, how can we forget the 

blood and sweat of our forefathers who left no stone unturned to make the sugar cane the sole 

pillar of Mauritius? And in Bhojpuri, we say, “ookhqua ke khetwa mein chouéla pasina ho, 

tap tap ankjhon mein lor”. This is what I wanted to mean. 

(Interruptions) 

I have already translated it.  They are not following. 

(Interruptions) 

 The Deputy Speaker: Order, please! 

 Ms Sewocksingh: Mr Deputy Speaker, Sir, ça me fait frissonner en pensant à cela. 

Les planteurs sont devenus une espèce en voie de disparition - comme je l’ai dit - comme le 

Dodo. There is a moral obligation on the part of the Government to reverse the situation to 

save those few remaining planters. But, Mr Deputy Speaker, Sir, who cares about these 

people out there? Who cares about those small planters? 

 But, yes, Mr Deputy Speaker, Sir, there is one person, a person of vision, a person 

who has a moral obligation towards its fellow countrymen, a charismatic statesman who 

already forecasted the silent death of the cane industry. He is none other than the Leader of 

the Opposition. Yes, Mr Deputy Speaker, Sir, during a Press conference of our Party, the 

PMSD, last year, the Leader of the Opposition already gave an indication about the status of 

sugar planters. This Press conference was held on 28 July 2017 and was reported in one of 

the Press on 30 July 2017. 

 Mr Deputy Speaker, Sir, allow me to take a few moments of this august Assembly to 

read the extracts of this Press release, and I quote - 
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« Le secteur sucrier a été l’autre volet abordé par le leader de l’opposition. Xavier-

Luc Duval s’est dit inquiet sur les menaces qui planent sur ce secteur, lesquels 

impliquent 16,000 planteurs, dont des petits planteurs. Avec la libéralisation des prix 

du sucre sur le marché européen, l’impact ne sera pas sans conséquence sur le 

secteur à Maurice. 

En effet, selon le leader de l’opposition, le prix du sucre risque de baisser ainsi que 

celui des sous-produits, à l’instar de la mélasse et de la bagasse. Le prix du sucre 

mauricien pourrait passer de R 15,500 à environ R 13,500. Le seuil de rentabilité 

pour le sucre revient à R 16,000. Nous n’atteindrons pas ce prix.  Techniquement, les 

planteurs seront en faillite, a expliqué Xavier-Luc Duval. 

Pour lui, la Mauritius Cane Industry Authority, dirigée par un proche du pouvoir - 

tiens, tiens ! - est en train de faillir à sa tâche et il demande au gouvernement 

d’intervenir au plus vite pour éviter une crise dans ce secteur. » 

But what did the Government do, Mr Deputy Speaker, Sir?  Totally the contrary! Ils 

ont fait la sourde oreille carrément. My advice to the hon. Minister of Agro-Industry - whom 

we had the opportunity to listen some days back and he seemed to be so ‘avare’ in his 

approach - instead of peeping in others yard or swimming pool, he better tries to find ways to 

save this industry which, I should say, is already under artificial respiration, Mr Deputy 

Speaker, Sir. 

Much has been said to reverse the trend, but results have proved that they have not 

been effective. The wealth created in the cane industry should be equitably distributed. Mr 

Deputy Speaker, Sir, is it not the time to bail out the small planters before the industry takes 

out its last breath? 

Now, coming to the crop sector, Mr Deputy Speaker, Sir, except from subsidising 

seeds of onions and potatoes, nothing has been done to support the planters of onions and 

potatoes, to enhance the production of these two commodities, which are mostly consumed 

by Mauritians. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the hon. Prime Minister and Minister of Finance talks of a 

“new era of import substitution” and comes up with the setting up of a 100 farms over the 

next two years.  The definition of a farm itself, Mr Deputy Speaker, Sir, is an area of land 

with buildings on which crops are grown and animals are raised. The question that comes to 

mind now is: Has the hon. Prime Minister redefined a farm as being a place where only crops 
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are grown?  In these days where food security is a major issue, Mr Deputy Speaker, Sir, the 

hon. Prime Minister eloquently announced sheltered farming, a scheme that will create farms 

on a ready to operate basis. 

My first question, Mr Deputy Speaker, Sir: Who will benefit from these ready-made 

sheltered farms? Petits copains/copines, relatives?  Let’s see. What would be the eligibility 

criteria?  A selection among young graduates? Many of them are already frustrated, Mr 

Deputy Speaker, Sir. What are the fields/courses which will be eligible? Is it not a 

discriminatory approach that will eliminate those who are not graduates but have 

entrepreneurial skills? 

Mr Deputy Speaker, Sir, we are all aware that very few graduates join the agro-

industry, especially at production level. What will be the fate of the existing planters whose 

applications are still pending at the Ministry of Agro-industry and are willing to decrease the 

associated risks related to climate change and are still waiting for the grant support scheme 

on sheltered farming, Mr Deputy Speaker, Sir?  Where do they fit in in that scheme? Would a 

farm be operated by a group of graduated planters or friends, or would it be one planter, one 

farm? No specifications have been mentioned about the sheltered structure. 

Mr Deputy Speaker, Sir, nothing has been said on the size of the farm. The hon. Prime 

Minister pointed out that at least 77% of our foodstuffs are imported, and he is implying that 

we would be able to produce enough vegetables to be used locally and have enough for 

export.  

Mr Deputy Speaker, Sir, this reminds me of a big project which we have heard - even 

a PNQ came on this subject sometime back -, namely the national wholesale market, a project 

worth Rs345 m., which is still to come.  And this Audit Report clearly says that the setting up 

of this national wholesale market will not materialise in the near future. And if we go into the 

details of this project in this Report, Mr Deputy Speaker, Sir, we will know how much money 

has been wasted till now. It is clearly reported in this document. 

 Mr Deputy Speaker, Sir, the hon. Prime Minister proclaims that he will be prividing 

readymade farms.  Those farms are on a ready to operate basis, but he fails to tell us what he 

understands by ‘ready’.  What will be included in it, Mr Deputy Speaker, Sir?  Will it be shed 

only or all technology will be included? 

We all know, Mr Deputy Speaker, Sir, that humidity and temperature cause disruption 

and fluctuation in the crop production because of pests and diseases, especially in a closed 
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environment. I am sure planters will be grateful if the hon. Minister of Finance and Economic 

Development could tell us what technology and equipment will be used to control the 

atmosphere in the sheltered farms. We all know, Mr Deputy Speaker, Sir, and I am sure, my 

colleague Dr. Boolell, being a former Minister of the Agro Industry, will understand that in 

sheltered farming the temperature should always be maintained at an optimal level. Mr 

Deputy Speaker, Sir… 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker:  Order! 

Ms Sewocksingh: I believe that a project of this size has a cost.  It is said in the 

Budget that the Development Bank of Mauritius and the MauBank will give access to 

finance… 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker:  Hon. Toussaint! 

Ms Sewocksingh: … for AGRI project at a concessional rate of 3%. Will these 

institutions finance all the planters at 100% with no guarantee, Mr Deputy Speaker, Sir? 

Everyone here would agree that DBM and MauBank should not create toxic loans, because in 

the end the taxpayers would be forced to pay.  

Mr Deputy Speaker, Sir, the Government is claiming to promote rain harvesting 

system for sheltered farming, but this scheme already exists and is being used.  This 

Government, instead of wasting words, should cater for harvesting water funds which will be 

allocated to planters so that they could invest in fans, radiators and other equipment that will 

create a control environment, and thus boosting production and reducing losses. 

Mr Deputy Speaker, Sir, equipping farms with photovoltaic technology sounds good as 

it will help for lighting of the farm and some machines can be used. The hon. Prime Minister 

and Minister of Finance and Economic Development says that the Government will be giving 

a grant of Rs10,000 to eligible families for the setting up of micro-gardens, vertical 

agriculture and roof top gardening -  which sounds good, again.  Mr Deputy Speaker, Sir, I 

want to be reassured. The population wants to be reassured that the criteria which will be 

used before allowing the grant to eligible families will be done in a clear manner and that we 

do not see the micro gardens on some rooftops in only some specific constituencies.  
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The hon. Prime Minister says that he has provided funds for sensitisation and training 

of households in aquaponics. This statement in itself is a contradiction as aquaponics is a very 

technical and sensitive method of production.  

 Mr Deputy Speaker, Sir, what the hon. Minister of Finance seems to have failed to 

take into consideration, is that the fact that the slightest change in the pH of water will kill the 

fish and the crop.  

Another pertaining issue in this Budget Speech, Mr Deputy Speaker, Sir, is the land 

databank. How will it be operational? Will it be on a first come first serve basis? Cultivation 

of what, Mr Deputy Speaker, Sir? Macadamia trees? Anne, ma sœur Anne! Sugarcane? Tea 

plantation? Or these lands will be used by the Government to construct the sheltered farms? 

Mr Deputy Speaker, Sir, all these questions bring a lot of confusion. This is why I said in the 

beginning that this Budget Speech looks like a beautiful novel. 

Concerning the livestock, I would like to say that at last the hardship of the pig 

breeders has been acknowledged.  Mr Deputy Speaker, Sir, we will also wish to see in this 

Budget support measures for other livestock such as cattle breeders, cow breeders, poultry 

breeders etc. Mr Deputy Speaker, Sir, with time we have seen that cow breeders are being 

phased out. Big farms have closed down. The few that have remained are in big trouble. They 

are suffering. Their businesses are at stake. They are asking for some consideration by this 

Government. Ils sont endettés jusqu’au cou, M. le président. 

I make an appeal to this Government to consider these cow breeders just as they have 

done for the pig breeders. Stakeholders in the Agro Industry are worried because many 

mishaps happened and have been wrongly handled. We all have witnessed so many 

problems, Mr Deputy Speaker, Sir, like the foot and mouth disease; slow death of the 

sugarcane industry; scarcity of tea - we all remember. Increase in the price of chicken! And 

we even saw the increase in the price of banana. 

 Mr Deputy Speaker, Sir, I do not want to do politics on the back of those stakeholders 

working in the Agro Industry, but I sincerely hope that this Government will be more 

effective and considerate.  

Due to time constraint, I will briefly comment on another sector which I have very 

much at heart, it is the Tourism Sector, Mr Deputy Speaker, Sir. The hon. Prime Minister 

rightly said that the Tourism Sector is one of the pillars of our economy, but the question, Mr 

Deputy Speaker, Sir is, what kind of strategies are we talking about? We haven’t even seen a 
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viable strategy which has been presented in this Budget. What about the promoting and 

marketing of our destination, branding of our destination? Shall we continue with the 

conventional ways of roadshows and workshops, which are being outdated? The tourism 

sector which contributes to the balance of payment has been once again neglected, or I would 

say ‘vu la haut, la haut’. 

Mr Deputy Speaker, Sir, in the Budget it is mentioned that we have now two 

additional airlines: Saudi Airlines and Kenya serving Mauritius, but we all remember that 

Qatar Airways did not have landing rights. I wonder if it was due to some privileged 

relationships.   

Mr Deputy Speaker, Sir, analysing the figures in this sector we can see that we have 

been on a constant two-digit growth since years until now, and today we have to deal with a 

mere 2% growth. 

Mr Deputy Speaker, Sir, I can recall, during the speech of hon. Gayan, he mentioned 

that we, the PMSD, pretends that the tourism sector belongs to us.  Allow me, Mr Deputy 

Speaker, Sir, to refresh the memories of some of my fellow colleagues. 

 Mr Deputy Speaker, Sir, to whom should we pay tribute when we speak about the 

Tourism Industry? Since Sir Gaëtan Duval, until Xavier-Luc Duval we have been surfing on 

the crest of this industry and generations of Mauritians  have been and are being employed 

directly or indirectly in the sector and have passed their way towards a better living and 

prosperity, Mr Deputy Speaker, Sir. 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker:  Hon. Members, please! Allow the hon. Member to make her 

speech! 

Ms Sewocksingh: Mr Deputy Speaker, Sir, when we say that ‘le tourisme, c’est nous!  

La zone franche, c’est nous !  Cités ouvrières, c’est nous!’... 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker:  Order! 

Ms Sewocksingh: …it is not by mistake or by a slip of the tongue.  We all have to 

humbly acknowledge it. We are talking about digital tourism, Mr Deputy Speaker, Sir. Those 

are very beautiful words, but what about the fundamentals in this sector? What about the 

security of tourists? We all know that an ice cream cone was sold at  Rs 2,000 to a tourist!   
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We all know that an ice cream cone was sold, for how much Mr Minister? Rs2000 to 

a tourist! We all remember a lady’s shawl was sold for Rs4000 in the local market. 

The whole reputation of the destination was stained with several incidents. And, here, 

this reminds me of a supplementary question that I put sometimes when hon. Ramano asked a 

question about ‘Police du Tourisme’. I asked the number of Police Officers in the Police du 

Tourisme team. And the answer which I got, Mr Deputy Speaker, Sir, was: out of the 900,000 

tourists that visit the country, we have 46 Police Officers who are working in this team.  

 Mr Gayan: May I… 

Ms Sewocksingh: This year, I have the... 

The Deputy Speaker: Hon. Gayan... 

(Interruptions) 

Ms Sewocksingh: Mr Deputy Speaker, Sir,... 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Ms Sewocksing, please resume your seat! 

(Interruptions) 

Mr Gayan: The hon. Member should not mislead the House.  That is what I was 

saying. 

The Deputy Speaker: I take note of same, hon. Gayan. 

Ms Sewocksingh: Mr Deputy Speaker, Sir, I am not misleading the House. 

 The Deputy Speaker: Hon. Ms Sewocksingh… 

Ms Sewocksingh: Thank you, Mr Deputy Speaker, Sir. I know it hurts, Mr Deputy 

Speaker, Sir. The fact is here, I am not misleading. I do not come in this House to fool 

people. I am not like this Government that is fooling people out there. I can table it because it 

is long. Take the pain and read it!   

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Members, please calm down! 

Ms Sewocksingh: Anyway, Mr Deputy Speaker, Sir... 

(Interruptions) 
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I think I should conclude, because it is really hurting some over there. 

(Interruptions) 

 The Deputy Speaker: Order, please! 

 Ms Sewocksingh: But this is the time for me to make a bilan in my constituency. In 

two words, only give me two minutes, Mr Deputy Speaker, Sir. What have we seen in this 

Budget for Constituency No. 17 Curepipe-Midlands? Zero, Mr Deputy Speaker, Sir!  

(Interruptions) 

Nothing has been done! Infrastructure, projects, schemes…  

(Interruptions) 

Forget about this year’s Budget, Mr Deputy Speaker, Sir.  Last year, a lot of effets 

d’annonces.  

(Interruptions) 

Yes, exactly, we all have at heart L’hôtel de Ville de Curepipe. In last year’s Budget, in the 

credit line that India gave, there was an amount of money which was earmarked.  If I am not 

mistaken, it was around Rs110 m. Where is the  

l’hôtel de Ville? It’s a pity, Mr Deputy Speaker, Sir! It’s a pity! Cry my beloved country! Cry 

my beloved Constituency!  

(Interruptions) 

L’hôtel de Ville! You want to go? For whom? You want to see for whom?  

 It has remained a temporary shed. My swimming fool!  This is how the Leader of the 

Opposition said it! 

Mr Deputy Speaker, Sir, what have we done to improve infrastructure? What are we 

doing concerning pavement, drains, etc? What are we doing in relation to law and order, 

rogue and vagabond?  Me and my colleague, hon. Adrien Duval, every time when we had the 

opportunity in this Assembly, we put questions. I do not know if there are some people who 

are blind or deaf here. But every time we have the opportunity to ask questions about our 

constituency, we do not miss it. We are there, Mr Deputy Speaker, Sir, we are here, we are 

there, we have an office, people know where we are, but we are in the Opposition. But what 
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about those in the Government! There is a Minister who is also an MP, and yes, this reminds 

me of something.  

Mr Deputy Speaker, Sir, in all constituencies we should have a PPS, isn’t it? I can see 

the smile of all those -  can I know who is the PPS of Curepipe, those who say that they don’t 

see... 

(Interruptions) 

Not only in his constituency, he has phoned in our constituency too, and anyway, forget about 

it.  

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Members, please allow her to...  

(Interruptions) 

Ms Sewocksingh: Forget it! Yes, Mr Deputy Speaker, Sir, I have seen his name on 

inaugural name plates, I have seen.  

M. le president, pour terminer, nous avons tous vu, tout entendu lors des précédents 

discours budgétaires, en passant par des scènes à la Shakespeare, par des discours « mal 

élevés ».  Pourquoi devrions-nous pour la énième fois croire en toutes ces balivernes? Fort 

heureusement, M. le président, ce sera le dernier budget amour, gloire et beauté de ce 

gouvernement factice.   

La réalité, M. le président, je l’ai décrite dans mon discours, à vous de me prouver le 

contraire et je doute que vous puissiez le faire. Merci. 

The Deputy Speaker: Hon. Mrs Monty. 

 (7.19 p.m.) 

 Mrs M. C. Monty (Third Member for Port Louis North & Montagne Longue): 

Merci, M. le président, de m’accorder la parole pour parler sur le budget de cette année. Et je 

tiens d’abord à féliciter le Premier ministre et ministre des finances pour cet exposé brillant, 

et pour avoir choisi, dans la même lignée, d’accorder à chacun sa part de gâteau, non pas du 

réchauffé, non pas un gâteau à demi-cuit, mais une vraie part, bien pensée, bien mesurée et 

fin prêt pour la consommation.  

And to borrow, Mr Deputy Speaker, Sir, the words of hon. Ms Sewocksingh, this 

beautiful novel awaits only to be unfolded. M. le président, il convient, au cours d’un 
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exercice budgétaire, de façonner la roule pour un meilleur lendemain, pour une meilleure 

destinée, et la particularité de ce présent budget demeure la consolidation, sinon la poursuite 

d’une voie déjà empruntée depuis 2015, et déjà marquée par les signes du renouveau de la 

modernité, par des jalons pour un futur qui se veut innovateur et à la pointe du progrès et de 

la technologie. C’est l’œuvre d’un visionnaire acharné, d’un pragmatique, d’un homme habité 

par un sens prononcé du devoir, de la responsabilité, d’humanisme et de compassion. 

 Mr Deputy Speaker, Sir, if we look at the precedent Budget Speeches and the titles 

given to each one of them, we will start by saying ‘Mauritius at the Crossroads of 

Development’. Progress had to be made, and it’s needed a clear vision of the needs of this 

country left in complete havoc after 10 years of past Government. The second Budget was 

entitled ‘A new era of development’ where the motto was development, provision, work and 

discipline. To further achieve progress and bring change in an era of fast evolution. A third 

one, Mr Deputy Speaker, Sir, ‘Rising to the Challenges of our Ambitions’ highlighted that 

mission should remain at the heart of all our undertakings and still hard work was needed to 

achieve progress and translate this vision and mission into reality.  

I would like, Mr Deputy Speaker, Sir, to qualify this enterprise as the revolution of 

dignity. Dignity why? Simply because, les laissés-pour-compte benefit now from the 

courageous and unprecedented decision of a Prime Minister full of compassion for the needy.  

Rendre leur dignité à ceux qui sont au plus bas de l’échelle.  Octroyer aux salariés un 

salaire décent, permettant de ne plus vivre en dessous du seuil de pauvreté et faisant entrer 

dans le système de rémunération le salaire minimum et aussi, mieux répartir la richesse avec 

le Negative Income Tax, en faisant entrer dans la poche du plus nécessiteux le prélèvement à 

partir du Negative Income Tax. Une mesure fort louable et sans precedent! 

Who else, Mr Deputy Speaker, Sir, has got the courage to introduce such a measure? 

Voices may raise to spread negativity, but the pockets that are full may speak and ward off 

tous les prophètes de malheur qui ont besoin de salir, pour ne pas dire souiller les autres, 

pour essayer de se rendre propre ou alors un peu moins fade et se faire remarquer aux yeux 

de la population. 

M. le président, l’éventail d’aide aux nécessiteux dépasse largement ce que d’autres 

yeux n’ont pas vu et que d’autres cœurs n’ont pas ressenti. A une époque, le leadership 

résidait, M. le président, dans les muscles. Aujourd’hui, il réside dans la façon de traiter les 

gens, et c’est ce qu’a fait notre Premier ministre, cette citation était de Mahatma Gandhi. 
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Allant de l’allocation pour la validité, à l’aide aux écoliers, la fourchette d’aide ressemble à 

celle du jardinier. Elle est grande, M. le président, généreuse et cultive sans réserve. 

Mr Deputy Speaker, Sir, in the pursuit of our transformative journey and in line with 

Goal 4 of the SDGs towards 2030, allow me to refer SDG Target 4 which speaks about 

ensuring inclusive equitable quality education and promote lifelong learning opportunities for 

all.  

Mr Deputy Speaker, Sir, our education system is ensuring that all boys and girls of 

this country are given the means et un encadrement nécessaire to move in the direction of 

change, innovation and relevant studies. Past mismatch in tertiary education has led to the 

unemployment of our young graduates and we are striving hard, Mr Deputy Speaker, Sir, to 

prevent this unfortunate glide towards saturated fields of studies, but rather move towards 

new trends and new market demands. And all this tribute goes, Mr Deputy Speaker, Sir, to 

the hon. Minister of Education and Human Resources, Tertiary Education and Scientific 

Research who has had a whole fruitful career in education and who understands that in the 

wake of change and educational reforms that she has courageously brought about holistic 

education should hold a privileged place. She is the one to understand that education as Pope 

Jean Paul II said –  

« L'éducation est donc plus qu'un métier, c'est une mission, qui consiste à aider 

chaque personne à reconnaître ce qu'elle a d'irremplaçable et d'unique, afin qu'elle 

grandisse et s'épanouisse. » 

More than that, elle est celle qui a compris comme le dit si bien Gustave Le Bon – 

« Il n'est d'éducation utile que celle cultivant les aptitudes spéciales de chaque être. 

On obtient alors tout ce que l'élève peut donner sans exiger un inutile travail. » 

M. le président, je ne viendrai pas ici répéter le vaste champ d’action qui solidifie le 

socle du renouveau du système éducatif. Toutefois, force est de constater que nombreux sont 

les buts et objectifs majeurs de la vision 2030 qui sont déjà en marche. 

I refer here, again, Mr Deputy Speaker, Sir, to Goal 4 of 2030 Agenda for Sustainable 

Development which is, as we all know, a broad Plan of Action for people, planet and 

prosperity and which aims at strengthening peace and larger freedom.  

Cependant, la population gagnerait à avoir plus d’accès, M. le président, à des cours 

d’alphabétisation. L’oral n’est pas un problème mais la graphie Créole aiderait vraiment ceux 
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qui ont besoin de s’exprimer par écrit et à se faire comprendre et à ne plus vouloir à tout prix 

franciser le message qu’ils veulent écrire sur des panneaux si petits soient-ils pour offrir leurs 

services ou écrire une annonce publicitaire qu’on trouve, par exemple : ‘ici on coupe les 

dames’, ou alors ‘terrien en vente, avis au acheteur’ ou encore ‘ici on va chef’. Allez 

comprendre ce qu’ils disent! 

(Interruptions) 

Une meilleure vulgarisation de la graphie aiderait, M. le président, grandement nos 

concitoyens à s’exprimer facilement. Ce qui aiderait aussi dans une grande mesure à mieux 

communiquer entre nous. 

Mr Deputy Speaker, Sir, Mauritius seeks to build on the Millennium Goals. And as 

we embark at our local level on that collective journey, the Prime Minister in his vision of a 

new Mauritius is the architect of this small and big island reaching in a transformative way to 

gradually, but surely lessen the burden of the poor and the needy, and to translate it as it 

applies the specific Sustainable Development Goals among the stipulated 17 goals, and 

choose among their 169 targets what can be involved in his action for a better inclusive 

Mauritius where gender mainstreaming also finds its place; and thereby achieving gender 

equality and empowerment of all women and girls. And, here, I refer to Goal 5, Target 5.1 

and 5(c). 

These measures, as I chose to mention, Mr Deputy Speaker, Sir, form part of the 

whole span constituting the three dimensions of the sustainable development, that is, the 

economic, the social and the environmental.  

Fortunately, Mr Deputy Speaker, Sir, the Gender Caucus, instituted in March 2017 by 

Madam Speaker, has not waited long to make its voice heard and to submit two reports which 

have been given due attention by the hon. Prime Minister as the implementation has known 

no delays.  

M. le président, dans le souci de servir, et servir pleinement ce présent gouvernement, 

la mise en place du portail communément appelé ‘The Citizen Support Unit’ vient confirmer 

que ce n’est pas un leurre que de dire  le développement est à votre porte. Les complaintes 

sont reçues, entendues, dirigées vers les autorités concernées et les actions sont prises. Plus 

de 40,000 cas répertoriés et 70% des cas ont été réglés.  

Cependant, dans ce souci de veiller au bien-être du mauricien et de mener notre île 

vers ce qu’il y a de meilleur, il serait bon peut-être qu’une vaste campagne de vulgarisation 



121 

 

de l’outil informatique soit aussi enclenchée à travers toute l’île de façon à permettre à nos 

aînés, aux ménagères de se familiariser avec l’informatique. Les centres communautaires très 

actifs, je dois dire, au niveau des cours dispensés, devraient aussi pouvoir servir à ces fins. On 

ne devrait plus voir, M. le président, aux guichets automatiques des personnes devant le 

désarroi de voir leurs cartes être bouffées par la machine ou alors demander de l’aide à 

quelconque utilisateur, et qui de surcroît peut être un malfaiteur habillé en sauveur près des 

guichets automatiques. On devrait aussi pouvoir compter sur les secteurs bancaires pour 

pouvoir mieux vulgariser leurs produits et leurs services. 

M. le président, permettez-moi maintenant de venir au développement et en ce qui 

concerne la NDU. Et je voudrais rappeler la somme colossale de R 5,6 billion que le 

ministère des Finances a accordée cette année à cet organisme chargé de l’infrastructure des 

routes et des aménités ou alors de l’installation des drains. Les nombreux projets de 

développement, d’installation de réseaux de drains et les aménités sont plus que visibles. J’en 

viens à ma propre circonscription, celle du numéro 4, où de nombreux projets ont été 

complétés. Mais par souci d’éviter un trop plein auditif à nos honorables membres et pour 

épargner l’oreille de ces derniers, j’en citerai quelques-uns, puisque la liste est tellement 

longue, le fascicule est trop épais pour être décrit et cité. 

Je parle en ce moment du projet qui a fait l’objet de nombreuses interrogations, de 

nombreuses inquiétudes justifiées des habitants de Cité La Cure, de nombreuses critiques 

aussi, mal placées, et qui demain verra le rehaussement du pont, la réfection des flancs, et 

aussi surtout l’aménagement de l’espace jouxtant le pont… 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Roopun! Please! 

Mrs Monty: …pour agrémenter le coin, embellir l’environnement des habitants qui 

ont trop longtemps souffert et attendu vainement des autorités du passé que leur cri soit 

entendu. Je parle ici, bien-sûr, du Pont Marjolin qui se trouve à Cité La Cure. La région de 

Père Laval a été réaménagée à différents niveaux. Plusieurs routes ont été terminées, ré-

asphaltées, entre autres Canal Bathurst, Coteau et Emile Basset en ce moment. Les travaux 

qui ont été entrepris permettraient cette fois qu’il y ait moins de choses à faire pour le 

pèlerinage du Père Laval qui arrive bientôt. La liste est longue, M. le président.  Et j’en 

citerai encore d’autres de ma circonscription. 
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Cela fait longtemps que les habitants de Crève Cœur attendent d’avoir une gare, où 

les personnes âgées n’ont pas vraiment un lieu à se garer. C’est dans une plaine ; les enfants, 

les jeunes, les dames et aussi les personnes âgées, comme je l’ai dit. Et maintenant, ce sera 

chose faite. Le projet est approuvé et bientôt sera lancé. Crève Cœur qui est au cœur même 

du village, au fond, près de Congomah et Les Mariannes, qui est en pleine verdure, un 

spectacle verdoyant, mais qui méritait d’être rehaussé. Alors, le stade vient d’être fait, les 

gradins ont été mis, et en ce moment on refait le fencing. Le terrain de foot ; la surface a été 

refaite aussi pour permettre aux habitants de l’endroit de pratiquer leur sport favori. Bien 

d’autres projets ! Et quand on entend aussi que Vallée des Prêtres et Les Mariannes seront 

dotés d’un incinérateur, cela viendra soulager beaucoup d’habitants qui, des fois, ont dû à 

enlever des cadavres a demi incinérés pour les transférer ailleurs. Et faut-il rappeler aussi que 

Vallée des Prêtres a vu aussi l’incinération de nos grands tribuns. 

Si j’en viens aux autres endroits, nous avons Vallée des Prêtres, Morcellement La 

Vallée qui bientôt aussi sera doté d’un grand réseau de drains, Morcellement Lamadi, 

Morcellement Tara, Goolamally, Riche Terre, avec le stade nouvellement refait et le jardin 

d’enfants emménagé, la route principale de Notre Dame et le jardin d’enfants, et bien 

d’autres. 

J’en viens maintenant à la circonscription numéro 1, où il y avait, M. le président, une 

maison, qu’on pouvait dire qui marchait vers le large, puisqu’elle était presque suspendue au 

bord d’un pont et que n’importe quelle grosse pluie, inondation aurait transportée vers le 

large. Le cher habitant de Pailles se trouve maintenant bien sécurisé. Un énorme travail est en 

train d’être abattu. Le flanc du pont a été refait, le mur rehaussé, et les flancs portent des rock 

buns as well.  Sable Noir qui se trouve dans la circonscription numéro 1 a aussi vu, verra 

bientôt, puisque le projet a déjà été soumis, le contrat a déjà été alloué et le travail qui avait 

déjà été fait dans le passé, mais mal fait, va être refait à la satisfaction du public. 

Canal Dayot, encore un point fort que le Premier ministre, lui-même, a vu des ses 

yeux, vu ce qu’on appelle vu, verra aussi bientôt de nouveaux travaux. Sans compter, M. le 

président, les nombreux travaux et réfections de routes et de drains à Pointe aux Sables, et 

bientôt la route Ménagerie, souvent décriée par les habitants qui circulent beaucoup dans 

cette région de Cassis. La région de Pailles, où nous avons plusieurs projets de drains, mais 

où nous avons décidé de travailler de pair avec la Wastewater Authority puisque beaucoup de 

projets ont été mis en veilleuse en raison des travaux de phase 1 de la Wastewater Authority. 
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Et le stade de Petite Rivière qui est en passe d’être terminé aussi ; la Tourelle qui sera bientôt 

aussi prise en charge. 

M. le président, je voudrais aussi me référer aux dotations budgétaires prévues pour la 

santé où un vaste champ d’action est prévu, et où des mesures sans précédent viendront 

combler de grandes lacunes et répondre aux besoins pressants. Les plus nécessiteux n’ont pas 

été oubliés ; les cancéreux, les dialysés, les déficients oculaires. Et surtout, une mesure que je 

salue est celui d’un bâtiment approprié pour stocker les médicaments. Ayant eu l’occasion de 

constater de visu dans quel bâtiment délabré étaient gardés des médicaments, dont beaucoup 

étaient déjà périmés. 

Je salue aussi bien bas le ministre de la Santé pour avoir planifié bien des mesures 

pour prodiguer les soins nécessaires et pour traiter les différentes maladies les plus 

récurrentes à Maurice. Mais ce que nous souhaitons tous, M. le président, c’est une 

population saine, en bonne santé physique, mentale, morale, psychologique, émotionnelle, et 

j’en passe. 

Commençons d’abord par ce qui donne force et vie à la personne humaine chaque 

jour de sa vie. Je me réfère, bien sûr, à son alimentation et veux, par là, accentuer 

l’importance de la nutrition. M. le président, si le Dr Schneider, spécialiste en nutrition, 

affirme que nous sommes ce que nous mangeons, eh bien, ici, chez nous, nous nous 

alimentons bien mal. Nos repas sont exceptionnellement gouteux, mais pas toujours ce dont 

nous avons besoin pour une bonne santé. 

Mr Deputy Speaker, Sir, if really we are what we eat, what is the Mauritian 

population then? Let’s have a look at the last available statistics of death rate. 23% of death 

rate is due to diabetes; 19% due to coronary heart disease; 28% due to hypertension patients, 

and we do also have 54% of obesity. This cluster of disease is what is called Western diseases 

brought about the population of the Earth as a consequence of colonisation in the 90s. 

Diseases such as these, Mr Deputy Speaker, Sir are crippling the country in many ways. A 

sick work force implies low productivity; a sick work force implies undue financial stress on 

the welfare state due to the need for increased healthcare, deviating, thus, financial resources 

from other sectors of development. We talk about improving the country in which people 

live, but it is also very important, Mr Deputy Speaker, Sir, to secure the health of the people 

who built the Nation.  To change the status quo, therefore, we need a shift in our eating 

habits. Que l’importance de la nutrition sur la santé soit rehaussée ; que des cours soient 
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dispensés de façon constante à travers nos centres communautaires, par exemple, nos centres 

sociaux ; que des caravanes de santé sillonnent l’île ; que  nos citoyens soient de plus en 

avisés en matière de nutrition. 

M. le président, nous célébrons aujourd’hui la fête de la musique et nous sommes un 

peuple où la musique tient une grande place. Malheureusement, je ne puis chanter. 

Notre pays, M. le président, doit raisonner de tous les sons harmonieux qui colorent 

son ciel et agrémente sa terre. On entend souvent parler des Sega Nights, but why not Qawali 

Nights, Ghazal Nights and why not a fusion of all styles?  Why not bring it to the door of our 

citizens? Pourquoi ne pas aussi apporter comme les cours sur la nutrition, la musique chez 

nos habitants ? 

La culture, M. le président, dit-on, est ce qui reste quand tout est parti. C’est ce qui 

nous habite, nous façonne, dicte notre façon d’agir, d’interagir, bref, c’est ce qui caractérise 

notre être. Et nos artistes ne sont que l’écho de ce qui constitue notre spécificité, notre 

identité bien à nous, notre voix et notre couleur. Entendons bien ici par couleur politique. Et 

je note avec plaisir, M. le président, tous les efforts faits dans cette direction par le ministre 

de tutelle, et avec la dotation budgétaire, nous attendons tous la concrétisation des projets fort 

louables mentionnés dans ce présent budget. 

M. le président, notre pays foisonne de talents et il est de mise que leurs efforts soient 

encouragés et qu’il y ait visiblement un lieu spécifique pour l’art. Je voudrais, ici, citer une 

phrase que j’ai trouvée dans un magazine de l’UNESCO sur la culture, et qui me plaît – 

 « La culture est une ressource renouvelable quand on l’entretient avec soin 

pour qu’elle se développe et s’épanouisse et qui risque de disparaître ou d’être 

détruit si on la néglige. »   

Ah bon entendeur, salut !  

M. le président, le temps presse, et je ne voudrais pas encore m’attarder sur d’autres 

sujets, mais n’empêche, je voudrais dire que nous vivons dans un pays, un beau pays, à 

l’avant-garde du progrès, ou de vastes chantier de construction, de changements 

infrastructurelles sont visibles et s’inscrivent dans notre champ visuel quotidien. Il faudrait 

être aveugle pour ne pas voir tous ces développements. Nous allons, M. le président, vers un 

nouveau moyen de déplacement bientôt avec la facilité du Métro, visant à améliorer les 

déplacements rapides et efficaces de nos citoyens, et les efforts sont faits au niveau du 

gouvernement pour améliorer la vie des tous les citoyens. Il est grand temps que chacun se 
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prenne en charge, et contribue à sa façon, à dépolluer pour avoir une attitude dit responsable 

en participant pleinement au développement de son pays, là où son potentiel et son talent 

puisse être mis à contribution, et ce n’est que de cette façon que nous pourrons poursuivre 

cette route déjà tracée. Et nous sommes déjà, M. le président, sur la route du progrès, où un 

Premier ministre digne et responsable nous invite à poursuivre ensemble, la main dans la 

main, le trajet vers une transformation en profondeur de notre société mauricienne. Encore 

faut-il qu’on consolide les valeurs mauriciennes et qu’on ne devienne pas avec le Métro, le 

style métro, boulot, dodo,; et qu’on reste le mauricien qu’on est, fier de sa culture, aimant, 

gentil et aidant toujours son prochain. 

I end here, Mr Deputy Speaker, Sir. I have chosen a quote from Barack Obama, who 

says – 

“If we stand together, we also rise together.” 

I will also add that the sun rises for everybody and sets after each day, but what is being done 

during the duration of light is what counts most, and that is the endeavour of this 

Government, Mr Deputy Speaker, Sir, striving each and every day to meet the needs of its 

population. 

On these words, Mr Deputy Speaker, Sir, I wish to leave the floor and thank you. 

The Deputy Speaker: Hon. Bhagwan! 

 (7.48 p.m.) 

Mr R. Bhagwan (First Member for Beau Bassin & Petite Rivière): Thank you, Mr 

Deputy Speaker, Sir. Mr Deputy Speaker, Sir, on Budget day, while sitting here, and all those 

who were listening to the speech of the hon. Prime Minister and Minister of Finance with 

regard to the Budget, il y avait quelque chose de très surprenant, not a single word was said 

on the fight against corruption. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the Budget Speech of the hon. Prime Minister and Minister 

of Finance was definitely silent on an issue so crucial to our moral latitude, not a word on 

efforts to combat corruption! Je comprends le problème du Premier  ministre et  Ministre des 

Finances. Vous savez pourquoi? Qui était assis, ici, en première loge, clapping his hands - 

fortunately there was no table? ‘Mr Prend Kas’, Mr Boskalis! You know whom I am talking, 

I won’t mention name, a Senior Adviser of the Prime Minister, who is facing justice for a 

corruption case, who is on bail, and sitting here – la crème du pays - among Senior Civil 



126 

 

Servants, members of the private sector, hon. MPs, Ambassadors. Clapping hands! Mr 

Boskalis, ‘Mr Prend Kas’! This is why, Mr Deputy Speaker, Sir, popular rates about graphs 

at the heart of politics sound the demise of this Government in less than a year. The time will 

come when they will have to confront the electorate, and he will have to confront the 

electorate 

Corruption and its effects is a tax on the consumers of our country, and hence, my 

emphasis on this. Since the advent of this Government, all layers of the State have been 

corroded - I use the word ‘corroded’ - by corrupt practices, from the highest office of the 

State through Ministerial echelon.  We have seen, we have witnessed these issues of 

Ministers being sacked on the case of bal couleur, trafic d’influence; our former Attorney 

General, Mr Yerrigadoo; investment in gold by Mr Goldfinger; the sale of Britam Assets, 

where there is a Commission of Enquiry. And not only high political personalities, 

intermediate level of political agents who have been appointed, heading parastatal bodies, 

involved in corrupt practices where there have been, I would say, enquiries, just to mention a 

few.  

 At the IBA, one Mrs Jhumka was appointed. We all know what happened. At the 

Trust Fund for Specialised Care, (Heart Centre), Mrs Sumputh! ICTA, famous Barrister, how 

many millions were pocketed! At the GRA, the notorious Mr Gulbul! All have been 

sanctioned by Government because they had no alternatives, zott  tou coule en place, et zott 

pou coule en place ensam. 

Mr Deputy Speaker, Sir, when I say at lower levels, you won’t believe, political 

agents of Constituency No. 8 are having contracts on newly formed companies, pou ale 

peinture buro Mauritius Telecom, for example. To supply cakes to the Mauritius Telecom, 

others have obtained contracts for Transport at Air Mauritius. And there is one Director, one 

famous Mr Bissoon Mungroo who is the Board Director of Air Mauritius.  

And he says: ‘yes, my company has obtained contracts for transport purposes.’ Mr 

Deputy Speaker, Sir, is there a level of impunity lower than this? There are so many cases. I 

won’t mention advisers who had to resign following our PQs here. And there is one case 

which we are following up. One adviser, former adviser of former Minister of Youth and 

Sports, where there is a case at ICAC and he was sacked at the Mauritius Post Council. 

Somebody who complained against him had to go to jure an affidavit and the case is still 

there sleeping at ICAC.  So, we are following up, Mr Deputy Speaker, Sir.  
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There are so many political agents. So many are using the CSR Fund of Orange 

Mauritius Telecom and the vast majority of projects in No. 8, donne molleton, donne kado, 

troisieme age which we are happy because we are having, but only the majority in No.8. And 

we know one who is a coordinator, who resides in Rose-Hill and who is not only the 

coordinator of the CSR Project of Mauritius Telecom, but he is a Board Director, Member of 

the Board of the DBM.  And before that he was a Board Member of the Heritage City 

Company.  There have been replies to Parliamentary Questions here. These are the lower 

levels. I can say it is not lower level it is intermediate level and having so many contracts. 

And the population must know about this.  

Mr Deputy Speaker, Sir, we cannot go lower than this and finally the case of Mr 

Prend Cash procrastination of this case in our Court of Law defies all records. But I am sure 

that he will be caught by in the long term by the long arm of the law. Mr Deputy Speaker, Sir, 

looking at the record of this Government on the issue of pilfering, state capture and impunity. 

Mr Deputy Speaker, Sir, stunt teams out from the advance state put to a fraction of our body 

– politics and the population has been taking note of that and he is taking note of that since 

this Government. 

Now the Government MSM/ML and Transfuge is in power. The people are waiting 

for you and the people will take charge of you – pou prend zot compte bientot. Mr Deputy 

Speaker, Sir, in the past, I have been here, I am not blowing my own trumpet. I have never 

been revoked, elected as a Village Councilor and then going to the District Council and 

revoke.  No! Je suis un député durable, on parle de développement durable. I am not blowing 

my own trumpet. I am happy, I am proud because people are listening to me, my constituents, 

I must thank them.  We have live coverage.  Less because of football. Mr Deputy Speaker, 

Sir, I am serving my constituency since 1993, continuously. I have gone through 8 elections, 

this is my 35th year. I am proud.  People of my Constituency for me they are proud and some 

batteur bus sitting here have been saying what he has done for my constituency? 

Mr Deputy Speaker, Sir, I am not like these people who once people have given them 

the trust, be it at lower level, village council or district council and then they don’t assume 

their responsibility. I assume my responsibility, I have intervened in this House in many 

capacities as backbencher, as PPS, as Minister, as Opposition Whip, I am proud of it and 

thank to my party which I have never left and thanks to my leader, hon. Paul Bérenger, with 

his guidance and in life you have to know where you are going and we know where we are 

going.  The MMM, we know where we are going, I know where I am going and I’ll wait for 
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that guy who had told me – fortunately for him I wasn’t here, what have I done in my 

Constituency, I will wait for him when the time comes we will regler some compte there with 

the people. 

Mr Deputy Speaker, Sir, je dois vous avouer d’emblée que cette classique lecture du 

discours du budget est devenue au fil des années quelque peu lassant et monotones.  Pour ne 

pas dire tapaz dan vide.  Every year we see that. I have seen this so many years. Toujours des 

effets d’annonce, des projets suspects qui poussent et disparaissent comme des champignons. 

Quelques innovations ici et là et de nombreuses mesures palliatives. Dotation budgétaire pour 

un projet capital ne veut pas dire que cette somme est disponible et sera effectivement 

investie au cours de l’année alors que certaines transactions financières sont faites hors 

budget.  C’est devenu la pratique avec ce gouvernement. 

Autant de manquements et de manipulations, il y a eu beaucoup de manipulations 

dans ce budget qui font que cet exercice est devenu maintenant simplement un grand oral 

pour une opération de communication soutenue par un grand bagage médiatique orchestré par 

un certain Monsieur Ken, surtout avec la complicité de la MBC qui est devenu une 

pourriture, je peux le dire ces jours-ci. 

M. le président, le budget a ainsi été réduit à un simple exercice comptable. Encore 

faut-il que les chiffres traduisent la réalité et qu’il n’y ait point de creative accounting.  Il y a 

eu beaucoup de creative accounting. J’estime, M. le président, que la présentation du budget 

doit être un moment de vérité, un ministre de finances doit venir dire la vérité. La vérité 

envers la nation, envers les générations de demain sur le progrès réalisé et les contretemps 

subis pendant l’année écroulée.  Les estimations et les projections réfléchies et honnêtes pour 

la prochaine année financière.  C’est ça le rôle principal d’un ministre des finances. Et surtout 

vers quel type de société.  Aujourd’hui, nous vivons dans une île Maurice qui fonce, sur quel 

type de société que nous menons nos enfants, c’est ça qui est important. Qu’est-ce que nous 

voulons pour les générations à venir, pour les jeunes, pour nos enfants. C’est cela que doit 

être la priorité du ministre des finances dans sa réflexion. 

Un budget c’est une piqûre de rappel des défis et les enjeux qui nous attendent à 

l’horizon et surtout notre responsabilité intergénérationnelle. Nous avons une grande 

responsabilité, nous, les membres du Parlement, un gouvernement, nous avons une 

responsabilité.  
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C’est vrai, M. le président l’exercice annuel n’est qu’un maillon dans une stratégie 

sur un plus long terme, ce n’est qu’un maillon.  Toutefois la rigueur et l’orientation 

budgétaire sont des puissants signaux qu’on envoie à la communauté internationale au monde 

des affaires et la population en générale. C’est pour cela qu’on invite des gens, on publie et 

on fait des débats qu’on envoie la communauté internationale, au monde des affaires et la 

population en général. C’est pour cela qu’on invite des gens; on publie ;on fait des débats. Et 

il faut que la population soit partie prenante de l’orientation budgétaire. C’est dommage ! 

Nous sommes tous concernés! Lorsqu’on sort dans la rue, on va à la boutique ou on achète le 

pain, personne ne parle du budget. On dit :  ‘Eh kisanla ine gagné, Colombie !’ 

(Intterruptions) 

‘Eh La France !’ Ou bien: qui a été le dernier corrompu qui a été attrapé par une  institution? 

Qui est celui qui a eu un dernier contrat de milliards ? Eh zot pe ale Parlement là, ki question 

pou posé !  C’est vrai que vous nous avez privés des questions parlementaires. Mais 

aujourd’hui personne n’en parle, mais nous, nous avons des responsabilités. Nous sommes 

payés par les deniers publics et nous assumons cette responsabilité. Nous sommes ici pour 

débattre. Tu me dis d’arrêter de parler la, non ! 

(Interruptions) 

Mardi prochain mo pou coze lor biscuit Marie. Pas tracasé twa ! 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker:  No crosstalking ! 

Mr Bhagwan:  Il est en train….. 

(Interruptions) 

Je me demande pourquoi il me…. 

(Interruptions) 

Mardi prochain !  Ah bon !  Tone fini cone agenda Premier ministre… 

The Deputy Speaker:  Address the Chair, please ! 

Mr Bhagwan:  M. le président, c’est un peu mon introduction sur le budget. 

(Interruptions) 

Si ou fatigué ale dans ou lacaz hein ! 
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(Interruptions) 

The Deputy Speaker:  Hon. Members! 

Mr Bhagwan:  M. le président, après ces quelques remarques générales, venons-en à 

ce présent exercice. Pour ne pas rompre avec une tradition bien établie, l’honorable Premier 

ministre et ministre des Finances a tenu à donner l’impression qu’il est totalement absorbé 

par cet exercice. C’est vrai ! Et d’ailleurs, il a fait savoir au juge qu’il n’avait pas eu le temps 

d’étudier le rapport du comité ministériel sur la réforme électorale et qu’il était pris par la 

préparation du budget. Belle excuse ! Nous pé atan li dans la croisée là !  Le temps passe !  

On s’est permis alors d’espérer qu’effectivement le locataire, je le dis bien, le locataire du 

bâtiment du Trésor aurait enfin pris conscience des vrais enjeux, durant la préparation du 

budget, de la nécessité de devenir lors de son discours du budget avec des propositions 

réalistes et réalisables pour sortir le pays de cette torpeur économique.  

Mais malheureusement, M. le président, malgré tout ces effervescences autour de la 

présentation du budget, le doute persistait par rapport à la volonté réelle du gouvernement de 

s’attaquer au problème de fonds de l’économie mauricienne. L’honorable ministre de 

Finances, c’est lui-même qui a mis le suspense ici en venant annoncer des mesures. D’abord, 

en venant affirmer que le secteur sucrier – c’est ça la population était focus sur le secteur 

sucrier qui a un grand problème… 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker:  Hon. Jhugroo ! 

Mr Bhagwan: Le secteur sucrier, M. le président, n’est nullement concerné par le 

budget de l’honorable ministre des finances, alors que cette industrie passe par des moments 

très difficiles provoquant une vive inquiétude au sein même de la communauté des planteurs 

et de la population en général. On a appris par la suite que l’honorable ministre des Finances 

a préféré de laisser le soin au comité ministériel de plancher sur ce dossier brûlant. Tandis 

que pour sa part, il s’est contenté de revoir la hausse de tarif douanier pour l’importation du 

sucre. 

Mais dès que la date de la présentation du budget fut rendue publique, on savait qu’il 

avait une stratégie. Dites-moi, M. le président, quel ministre des Finances qui souhaite laisser 

une empreinte durable sur ces mesures préconisées, va faire son discours à quelques heures 

du coup d’envoi du match de l’ouverture de la Coupe du Monde ? Il a été démasqué. C’est un 

coup doublement calculé. D’abord, il fallait apaiser la colère de la population. Le mood dans 
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le pays avant la présentation du budget, la grogne, la colère, sauf ceux qui roulent avec des 

VIPSU, comme certains là. 

(Interruptions) 

Sauf ceux qui sont protégés entre les quatre murs des grands bureaux ministériels ! 

(Interruptions) 

Sauf qu’ils sont quoi ? Dans la cuisine !  Taler tempo éclaté là-bas ! 

Il fallait apaiser la colère de la population au sujet des prix de carburants et la 

majoration projetée des tarifs d’eau après l’annonce faite par le Deputy Prime Minister, en 

offrant quelques friandises électoralistes aux groupes ciblés. Alors qu’est-ce qu’on discute 

autour d’un match ? 

On aura discuté le prix du gaz ménager, des carburants et de l’impôt ! Anesthésié la 

population ! M. le président, c’est vrai que les gens ont bien accueilli quelques propositions. 

Mais je m’empresse d’ajouter que le cimetière est rempli de bons projets tombés à l’eau. 

Simplement parce qu’il n’y a pas le right person in the right place. M. le président, the right 

person in the right place avec ce gouvernement ! Voilà quelqu’un là !  Sanjiv Kumar Babooa 

reconnu coupable sous quatre accusations, ki li nommé !  Corruption !  Right person, hein ! 

(Interruptions) 

Officer-in-Charge of Mauritius Maritime Training Academy! Ala li coule académie-là ou soit 

li vend académie-là ! Voilà, M. le président, right person in the right place, vous allez me 

dire !  Questions parlementaires et réponses !   

M. le président, l’absence de méritocratie au sein d’une organisation détruit la morale.  

Nous recevons pas mal de doléances, les gens viennent nous voir. Les gens sont déprimés. 

Comme moi-même j’avais soulevé un cas, un adviser au ministère de la Jeunesse est supposé 

là pour advice of youth Matter. Vous avez vu son dossier ?  Right person in the right place ! 

Chèque sans provision !  Condamné !  Voilà un peu, M. le président, sans compter quelqu’un 

qui est à la MBC là.  Very top guy !  L’heure to guet son antécédent, il a était arrêté et conduit 

à la station de police d’Eau Coulée.  Kokin serviette, Kokin whisky ! 

(Interruptions) 

 Kot li travaille ?  Mandarin ! 
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Il est supposé gérer maintenant notre station nationale où les gens paient R500 

millions par an. Fortunately, for the Prime Minister, deadline reached, my PQ was not 

reached.  Well, Just in time !  Voleur serviette ! Voleur whisky dans Mandarin. Monsieur le 

No. 1 !  Allez-voir à la station de police d’Eau Coulée, vous allez me dire si je mens ?  No. 1 

in the MBC TV ?  Il est en train de mettre tout le monde dehors.  Refaire la MBC TV ! 

(Interruptions) 

M. le président, il y a tellement de cas.  Je me rappelle d’un cas que j’avais soulevé ici, que 

quelqu’un travaillait avec l’honorable ministre Bholah, - Minister Mentor était le Prime 

Ministre – il était nommé adviser. Sous caution et condamnée !  Fou li dehors désuite ! Tire 

li !  Je n’ai pas eu le temps de sortir ici, bizin fou dehors. Il y a tellement de cas – where the 

right person in the right place. C’est ça, il fallait créér un feel good factor même éphémère 

pour tenter de renverser la vapeur de l’impopularité.  

Ensuite, M. le président, il fallait profiter de la frénésie suscitée par le mondial pour 

escamoter les véritables enjeux nationaux. Le taux et la qualité de la croissance, et là, je dois 

féliciter mon ami l’honorable Uteem pour son discours sur ce qu’il a informé la population : 

l’endettement du pays; l’emploi à long terme.  Ils sont loin de la préoccupation de la 

population en ce moment. Nous sommes peut-être les seuls, et je l’avais dit, a parler du 

budget et tout le monde est au mondial. Mais si ceux qui ont imaginé le scénario, estiment 

avoir réussi leur coup, tant mieux pour eux mais les problèmes demeurent et s’aggravent.  

Et en procurant les mesures budgétaires, on a l’impression que le gouvernement a mis 

en veilleuse tous les problèmes compliqués, et s’est uniquement contenté d’endiguer 

l’insatisfaction populaire et éliminer certains écueils se trouvant sur sa route vers 2019. 

Le locataire du bâtiment du Trésor s’est laissé convaincre, semble-t-il, à l’idée qu’il 

ne servait à rien de bien gérer l’économie si c’était pour perdre les prochaines élections. 

Après moi le déluge. 

Nous sommes, donc, ici pour parler de pourcentage, de millions, de milliards, de 

projections et de réalisations. Mais avant de passer à cet ordre des choses, attardons-nous sur 

un peu sur ceux qui sont les premiers bénéficiaires. Nous allons analyser le budget au 

Committee of Supply. Vous n’allez pas perdre M. le ministre. Al préparé d’avance. Symbolic 

sa. 

Nous allons être appelé à voter Office for the President. Je ne parle pas de la 

personne. J’ai trop de respect pour cette fonction pour remuer le couteau dans la plaie. 
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Chacun devra assumer, le moment venu, ses responsabilités. Ceci dit, outre notre réputation 

en tant qu’Etat, je pense que notre centre financier a également subi des dommages 

collatéraux. La réputation de notre pays en tant que centre financier, avec ses procédures 

claires, nettes et transparentes, est capitale. Mais, M. le président, c’est inadmissible. Je 

n’aurais jamais cru - je ne dis pas ça pour blesser mes amis du PSMD. J’ai entendu, à 

l’époque, amène ti toutou dan hélicoptère.  

Mais, M. le président, le tapis rouge du VVIP Lounge au chien l’investisseur Alvaro ! 

Dégoutante… 

(Interruptions) 

Be al denonce li. Al dementi ! Réduit… 

(Interruptions) 

E! mon ekut twa, res trankil! 

Réduit non pas à une république bananière, parce que c’est une injure à la banane qui est un 

fruit magnifique, mais un Etat voyou. Nous sommes devenus un Etat voyou avec ce qui se 

passe. La population aura-t-elle droit à toute la vérité sur cette affaire ? Nous allons attendre ! 

M. le président, jeudi nous allons voter - parfois on va nous empêcher de venir sur tel 

ou tel vote. Les nominations qui sont faites sous couvert ces jours-ci. Je vous dis, M. le 

président, on va nous demander d’appeler la Human Rights Commission. Êtes-vous au 

courant, M. le président, there is a machiavelic mind at work these days with regard to the 

office of the Vice-President of the National Prevention Mechanism Division de la 

Commission des droits humains, parce qu’on s’est permis de critiquer le Commissaire des 

prisons, qui est un des protégés de ‘la cuisine’ ? Voilà un peu, on est en train de régler des 

comptes autrement envers des gens compétents, droits, qui n’ont pas peur de dire la vérité. 

Voilà, subitement, pliy bagaz. Par contre, ceux qui sont des protégés, qui voyagent tout au 

long de l’année, n’ont rien ! 

Je ne voudrais pas revenir sur ce qui s’est passé sur le cas de Madame Ori. Il y a 

tellement d’institutions, que parfois, au niveau du Parlement, sous prétexte qu’on n’a pas le 

droit, les nominations sont faites par les petits copains, les gens qui ne méritent pas d’être 

nommés. Voilà un peu ce que nous allons être appelés, dans le courant de la semaine 

prochaine, à discuter au cours du budget. 
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M. le président, nous allons venir, vote après vote, pour souligner - je ne vais pas 

parler des couacs de d’ICAC. Récemment, l’Independent Police Complaints Commission, Mr 

Danny Denzongpa - everybody knows him. He has been appointed. The famous one was 

from the Mauritius Film Distribution Company.  

Vous allez m’excuser, c’est l’un de vos collègues, Mr Danny Denzongpa. Un autre 

qui été adjoint maire de Port Louis, grand agent du MSM. Voilà un peu. Independent Police 

Complaints Commission ! Savez-vous la première chose qu'ils ont faite ces deux-là ? Courir 

après leur duty-free certificate, aller quémander aux agences pour négocier le prix de leur 

berline, pendant que les pauvres policiers ont des problèmes. On nomme des agents 

politiques. 

M. le président, il y a deux facteurs fréquents : l’ingérence politique et gouvernance 

approximative favorisant la corruption. Ce gouvernement semble plus se soucier de son 

climat d’affaires que celui du pays. Et quand les enquêtes piétinent, la population en déduit 

qu’il y a cover-up. Et nous allons attendre le report du Fact-Finding sur le Trust Fund, qui a 

été envoyé à ICAC, qui aurait dû être rendu public ; le cas de Madame Sumputh. Nous allons 

attendre. Nous sommes dans un Etat de droit. Ils ont le droit d’aller se défendre là-bas. Le cas 

Choomka est en cour. On n’entend rien sur le cas ! J’espère que l’ICAC entend ce que je suis 

en train de dire ici ; que nous n’allons pas fermer les yeux. Nous allons suivre ce dossier du 

Fact-Finding sur le cas de Madame Sumputh du Trust Fund for Specialised Care, qui a été 

dénoncé par le ministre Husnoo lui aussi. Le Premier ministre a répondu ici, suite à ma 

question parlementaire ; il y a eu maldonne, le dossier a été référé à l’ICAC. 

Le Premier ministre a raison. Il faut faire du Clean Up Mauritius, mais il n’a pas 

besoin d’aller bien loin pour démarrer sa croisade. Le Premier ministre aime marcher - j’ai 

l’ai vu l’autre jour marcher, sortant du la municipalité de Port Louis, avec la MBC derrière 

lui, M. Mandarin surtout. Le Premier ministre sort de la municipalité à pied - c’est son droit - 

entre la municipalité et son bureau. Mais il doit commencer sa croisade de son bureau pour 

aller dans le bureau d’à côté et dire à monsieur ‘Boskalis’ pliy bagaz ! Monsieur ‘Pren Kass’  

est à côté de son bureau ! Il est là ! C’est ça le premier clean up ! Et je lui lance un défi, s’il 

est capable de mettre monsieur ‘Pren Kass’ à la porte ! 

M. le président, vous savez ce qui a fait beaucoup de tort à ce gouvernement ? Peut-

être que vous êtes au pouvoir et vous ne réalisez pas. Cet ex gratia payment de R 15 millions 

à l’ancien Commissaire de police. Vous savez quel sentiment de révolte au sein de la 
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population ! Et en voulant justifier l’injustifiable, l’Attorney General s’est empêtré dans les 

sables mouvants. J’ai pitié de lui. 

Si les ministres pensent que la population est indulgente - vous vous fiez à la MBC, à 

la NSS qui ne vaut rien - good luck ; le moment où il faudra répondre de ces malversations 

des fonds publics et assumer les conséquences de ses actes. La population a fini par être 

déshabillée par ce climat délétère de favoritisme, d’abus, de népotisme et de corruption 

tolérée en dépit des grandes déclarations d’intention « nou na pas pu tolerer ». La population 

n’a plus confiance. La corruption s’est institutionnalisée à Maurice sous le gouvernement 

Lepep, ML et transfuges, et a connu une rapide extension, touchant dramatiquement certains 

secteurs, et là le dernier en date. Là aussi, je demande au Premier ministre, à travers cette 

Chambre, dans son entourage, et surtout l’entourage du Mentor, les trois récents cas - moi 

j’étais avec l’honorable Bérenger, nous avons été parmi certains amis pour lutter pour une 

commission d’enquête sur les courses à Maurice. Pas mal de questions parlementaires, 

semaine après semaine. Certains du MSM étaient dans l’opposition. Semaine après semaine, 

nous posions des questions sur le scandale qui se passait au Mauritius Turf Club, aux courses. 

M. le président, il y a eu un rapport de la commission d’enquête. Le rapport a été 

égaré, le Premier ministre a fait des déclarations. Vous savez où est le mal ? Le mal, sap dan 

caraye tombe dan dife. Vous savez qui dirige la GRA aujourd’hui ? Anciennement c’était M. 

Gulbul. Je n’ai pas peur de le dire ; je n’ai pas honte, je n’en fais pas une affaire personnelle. 

La GRA est téléguidée, remote control par monsieur Dev Beekharry, le Senior Advisor du 

ministre Mentor maintenant. 

C’est lui qui va à la radio pour défendre la GRA ? C’est lui le grand patron de la GRA ! Et 

voilà, M. le président, vous savez ce qui se passe. Les trois récents cas de dopage des 

chevaux sont une parfaite illustration de ce qu’est devenu le crime organisé à Maurice. Des 

millions changent de mains en moins de deux minutes grâce au dopage ! Alors que les 

turfistes sont à l’afflux de la vérité, on entend parler des transferts dans la Brigade des Jeux 

ces jours-ci. L’identité des commanditaires est connue mais les autorités sont en mode de 

réflexion. Savez-vous pourquoi ? J’ai déjà dénoncé dans le passé. Comment voulez-vous que 

quelqu’un de très haut placé au sein de la hiérarchie du gouvernement, dont le fils est 

propriétaire de chevaux, et qui à un certain moment a approuvé les permis des jockeys - je ne 

vais jamais au course moi, mais vous savez comment je sais, j’ai mes ‘Jasoos’ !  

(Interruptions) 



136 

 

Je  suis ; j’entends ; je lis ce qui se dit dans les journaux. Et vous savez que les mauriciens ne 

sont pas bêtes !  Récemment, il y a eu la panique au Champ-de-Mars - tension missier la pe 

telephoner ! C’est lui qui téléguide ! 

(Interruptions) 

 Vous voulez que je dise des choses  qui s’y passent ? Allez enquêter, demandez au Premier 

ministre ! On prend du per diem pour aller faire des missions pour la GRA ! Et savez-vous 

qui héberge ces gens ? M. Lee Sim ! Tout le monde connaît M. Lee Sim ! The famous Mr 

Lee Sim, le grand financier du MSM ! M. le président, c’est grave ce qui s’est passé au 

Champ-de-Mars. C’est extrêmement grave.  Je lance un défi au Premier ministre, s’il a la 

volonté politique, s’il a le courage, faites encore une commission d’enquête  sur M. 

Beekharry et tous ses acolytes du GRA, a l’époque même où M. Gulbul était à la GRA. M. le 

président, voilà  ce qui se passe au niveau du Champ-de-Mars. 

(Interruptions) 

Res trankil, ale guet impe ou bann bagnons… 

(Interruptions) 

Ale guet barbara ou coz are mwa do mo camarade ! 

(Interruptions) 

Ki coz dehors, mo cozer dehors tout moi, pas peur mwa !  

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! 

Mr Bhagwan: M. le président, je suis patient, mais qu’on ne cherche pas des ennuis 

avec moi ! Les fracassantes saisies de drogue récemment ne font que continuer l’ampleur de 

ce trafic à Maurice et dans la région. Là aussi, également, on découvre avec effroi comment 

la corruption au sein de la Police permet à ce que commence ce commerce de la mort qui peut 

devenir prospère. Ce ne sont pas que les gendarmes en balade, nous avons maintenant des 

détenus en balade ! Il y avait un film, les gendarmes en balade avec Louis de Funès, 

maintenant nous avons des détenus en balade. 

M. le président, je crois que c’était hier lors de la PNQ, j’avais interpellé le Ministre 

Mentor. Il parlait de son gouvernement, que lui-même il va être sans pitié envers les brebis 

galeuses et contre ceux qui sont des trafiquants. Mais lorsque je lui ai posé cette question - 
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l’exemple doit venir d’en haut - je ne sais pas s’il a mal compris ou s’il ne veut pas 

comprendre  Comment peut-on à l’ile Maurice protéger l’image d’une police respectée quand 

le Commissaire de Police signe un papier pour le passeport de M. Brasse, et  que quand celui-

ci rentre à la Réunion il est arrêté pour la drogue ? Et je lui ai dit hier, that guy should have 

been sacked immediately as Commissioner of Police. Je n’ai rien contre ce monsieur. Qu’on 

vienne me taxer communale ou autre, moi j’ai eu ce vaccin, je n’ai pas de problème dans ma 

vie. Et hier, le Ministre Mentor a mal compris, il a répondu autrement. Allez lire le Hansard ! 

(Interruptions) 

A moins fer semblant ! Je ne vais pas commenter sur la Force Policière, c’est mon ami 

l’honorable Baloomoody qui le fera. Nous rencontrons des gens, Minister Mentor. Je suis 

triste ; je ne suis pas là pour faire une affaire personnelle  mais il y a un manque de leadership 

au sein de la Police. Il y a un problème de laisser-aller. Les policiers sont frustrés à tous les 

niveaux. Et on parle de law and order, on parle de combat contre la drogue ? Je laisse le soin 

à mon ami l’honorable Baloomoody de venir parler là-dessus.  

 M. le président, je ne vais pas être long.  Mais pour vous dire que ce sont des choses 

qui se passent à l’île Maurice aujourd’hui et je suis révolté. 

M. le président, rapidement je vais parler des institutions. Au Mauritius Telecom, qui 

ne connaît pas les frasques de M. Sherry Singh  ces jours-ci ? On peut parler du Safe City 

Project et autres. La MBC ! Même au Trust Fund for Specialised Care -  avec toute amitié 

que j’ai pour le ministre Husnoo . Dans tous les secteurs des corps paraétatiques, si vous 

aviez mis les gens appropriés, les gens  compétents, vous n’auriez pas eu de problème à 

répondre. Juste après les élections de 2014, ici-même, dans cette Chambre, à la suite d’une 

question parlementaire, il a été dit : «  Nous allons réduire les salaires de ces Chairpersons. Il 

ne vont pas avoir de voitures. Ils ne vont pas avoir de bureau.’ 

Est-ce que vous savez ce que fait le Chairman du CEB, M. Seety Naidoo, avec les 

compagnies qui furent créées ? Il utilise le CEB, il prétend qu’il va être candidat au No.13  - 

barrer la caisse missie Naidoo ! 

(Interruptions) 

Mr Seety Naidoo, Chairman du CEB et ces compagnies comme le Green Energy etc. !  Et le 

DPM avait justifié, kouma li vini  Mercedes ! Belle Mercedes !  

(Interruptions) 
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Là, je cite le CEB ! Savez-vous pourquoi, M. le président ? Il y avait quelqu’un qui m’avait 

traité de meter reader,  mais je ne sais pas où il est aujourd’hui ou dans quel coin il a été 

rejeté. Je suis fier d’avoir commencé même comme fitter…. 

(Interruptions) 

J’ai travaillé dur pour arriver là où je suis. A l’époque où je travaillais au CEB, c’était 

quelque chose. Ç’était les années 1967, 1968 et 1969.   We were proud to be an employee of 

the CEB then avec M. Roland Desmarais comme Chairman.  Il y avait aussi M. Jagdish 

Manrakhan comme Chairman, le Professeur Swaley Kasenally qui fut le Chairman du CEB 

en 2000-2005. Je cite quelques noms. À l’époque il y avait M. Ruthnaswamy, M. Desai. Des 

gens compétents ! M. Maurice Paturau, le Chairman. On était fier d’être au CEB. Tous des 

amis ! Mais aujourd’hui  le cœur fermal quand on voit  cette institution avec un Seety 

Naidoo ! Je n’ai pas honte de le dire - le DPM peut venir. Je lui lance un défi. Je suis un 

habitant de Rose Hill et je connais bien cette famille. Ce qui se passe est terrible ! On y 

reviendra là-dessus. 

M. le président, rapidement,  pour terminer. Je suis heureux que suite à ma question 

parlementaire au Premier ministre le 24 avril 2018  concernant le National Environment 

Commission - pour moi le ministère de l’Environnement est un ministère très important. 

L’honorable Bérenger, le Premier ministre d’alors, avait donné beaucoup d’importance à ce 

ministère du point de vue de hiérarchie, au point de vue d’importance, d’où nous  avions 

organisé le National Environment Commission, chaired par le Premier ministre, Paul 

Bérenger pour unlock plusieurs issues. Je sais que depuis 2005 cette Commission n’a pas 

siégé et j’ai posé une question Premier ministre le 24 avril 2018. Et cette question a été 

référée au ministre de l’Environnement, mais faute de temps il n’ avait pas eu de réponse. 

Mais je suis heureux que, suite à ma question parlementaire, - mais vous, vous allez me dire 

le contraire - il y a eu cette réunion. J’ai les Minutes of Proceedings. 

 Le 3 mai, à 15 heures, conference at the Prime Minister’s Office. Je suis heureux que 

grâce à ma question parlementaire, il a tenu cette réunion et j’ai lu le contenu. Beaucoup de 

issues ont été discutés et que des fonds ont été alloués au National Environment Fund et 

j’espère que finalement l’utilisation de ce fonds, le Premier ministre va venir nous dire 

comment le Board va - Qui feront partie de ce Board ? Que va chair ? J’espère que ce ne sera 

pas un politicien. On nous a rassuré que ce fonds va rester sous la responsabilité du ministère 

de l’Environnement, et qu’on va prendre action. J’espère que l’utilisation de ce fonds pas pou 
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vine ene mine pour faire casse pou certains. R 2 milliards environs. Avec ce qui se passe au 

niveau de ce gouvernement, la transparence, la gouvernance, le procurement, j’espère que 

cela ne va pas être le cas, et on va être aux aguets parce qu’il nous reste quelque temps.  

Toujours au niveau de l’environnement, malheureusement je constate ces jours-ci une 

dégradation.  On parle de Police de l’environnement, c’est moi qui l’a créé, c’était dans le 

programme 2000-2005, une des premières choses qu’on avait fait. Je vois l’état de ces vans, 

des jeeps de la Police de l’environnement, bizin prends zot meme contravention ; largue la 

fumée. C’est malpropre. Il faut aller voir.  A moins il y a quelques véhicules neufs qui sont 

sortis hier ou avant-hier. Quelle image du ministère de l’Environnement, qui est supposé de 

faire protéger l’environnement, voilà l’état de ces transports.  

Deuxièmement, c’est toute la stratégie. C’est vrai, il y a trop d’eyesore, trop de 

dumping. Le Vice-Premier ministre, Madame Fazila Jeewa-Daureeawoo, a fait état des 

terrains vagues. Mais s’il n’y pas une synergie entre la Police de l’environnement, les 

municipalités, les inspecteurs municipaux, le ministère de la Santé, rien de concret n’en 

sortira. Certains propriétaires qui peut-être sont à l’extérieur de l’île Maurice. C’est important 

d’avoir une synergie et moi aussi je le redis, Maurice est plein d’eyesore.  Malgré cette 

campagne devant la télévision, le Premier ministre avec casquette, T-shirt, marsé, etc. perte 

de temps. For one day, il faut avoir une compagne soutenue, il faut investir. Bon là vous avez 

de l’argent, il faut le servir. Moi j’avais fait, avec l’approbation du Premier ministre d’alors, 

mettre des amendes « Ou zeter ou payer! Pourquoi avoir peur ?  Si nous avons une 

population qui n’est pas disciplinée, il faut faire la sensibilisation mais il faut sévir aussi. 

Sinon we are bound to fail. Et l’île Maurice, un pays touristique, allez voir. Allez voir les 

dumping, allez voir les carcasses des véhicules. Là, je sais qu’on a commencé à faire 

ramasser les carcasses des véhicules. Je ne vais pas trop m’attarder sur l’environnement. On 

va venir au Committee of Supply, il y a eu des solid wastes,  il y a la stratégie sur les 

problèmes d’érosion. On va suivre, on va poser des questions en Committee of Supply.  

Pour terminer, M. le président, avec la présentation du budget par l’honorable Premier 

ministre, c’est un constat d’échec qui se dresse. Ce constat n’émane pas de l’Opposition 

seulement, qui est dans son droit. Nous sommes dans notre droit, et dans notre rôle de 

critiquer et de dénoncer la politique du gouvernement, la gestion des affaires de la Cité. Qui 

est d’une façon opaque. Opacity is the order of the day of the Government. Encore ce règne 

des petits copains, je viens de citer un cas, et des grands requins. Le gouvernement rencontre 

des échecs. Certains de nos amis ministres se plaignent. Mais qui pou faire ? Batiment Trésor 
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qui decidé. Advisor qui decidé. Et le Premier ministre, je suis sûr que lui-même il le sait. 

Mais il faut agir. A la veille des élections générales, certains diront pena election. Et ou la !  

Next December, this Parliament stands dissolved ou content, ou pas content. Ou 

content, ou pas content, next December, prends ou dernier la paye député, ministre. Next 

December. Atane kozer do. Atane ! Atane ! 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! 

Mr Bhagwan: Monsier atane, atane ! 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! Order! 

Mr Bhagwan: Next December, ce mandat lapse. C’est la Constitution qui a été 

amendée. C’est ça, je dis à la veille des élections, l’échec le plus puissant est que la principale 

promesse de l’Alliance Lepep aux dernières élections générales n’a pas été réalisée. Les 

dirigeants de cette alliance d’alors avaient berné l’électorat avec le second miracle 

économique. Ils n’avaient cessé de déclarer qu’une fois au gouvernement, un second miracle 

allait opérer. Mais où sont-ils aujourd’hui ?  

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Jhugroo! 

Mr Bhagwan: The other day, one Member from our side was thrown out by you, 

expelled. And he is sitting there interrupting? 

The Deputy Speaker: Hon. Jhugroo! Please! 

(Interruptions) 

Mr Bhagwan: Mr Deputy Speaker, Sir, I am just concluding.  

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Members! 

Mr Bhagwan: M. le président, où sont-ils aujourd’hui, ceux qui devaient être à la 

base de ce miracle ? Kot zot ? Dommage, Sir Anerood Jugnauth, relégué Mentor, troisième 

position, 1, 2,3. C’est comme ça. Ce n’est pas moi qui le dis. J’ai pitié. Li la, troisieme 

position. 
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(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Jhugroo! Please! 

Mr Bhagwan: Et plus grave, il a été relégué au second plan avec le deal papa-piti des 

plus illégitimes. Il a été remplacé par un Premier ministre l’imposte, illégitime. Ce n’est pas 

moi qui le dis, c’est le public. Et ce qui est plus, M. le président, il est en sursis avec l’appelle 

du  Privy Council du 15 janvier prochain dans le scandale « zot meme asté, zot meme vendé. » 

Ce n’est pas moi qui le dis, c’est la vérité.  

(Interruptions) 

Oui, ça mo pas gagne tracas to kozé. Mo fou pas mal. Mone mette vaccin. 

Et l’autre M. le président, l’autre faiseur de miracles, il a été relégué au second plan. 

Non, lui il s’est égaré. Sorry, M. le président, l’autre faiseur de miracle, notre chère grand 

argentier, M. Lutchmeenaraidoo, il s’est égaré en cours de route dans l’opération Gold 

Finger. Et aujourd’hui, il doit se contenter à  la méditation, aux affaires étrangères, pour ne 

pas faire des affaires étranges.  Le ministère n’est pas « aux affaires étrangères », au ministère 

« des affaires étranges », J’ai posé pas mal de questions. Qu’est-ce qui s’est passé en janvier 

2015 ? Ministre après ministre, l’ancien ministre de l’Environnement, le pauvre. Il a eu ces 

15 millions seulement,  Yerrigadoo, et notre pauvre Showkut, ou il est?  

(Interruptions) 

Bane grands faiseurs miracle. 

M. le président, le bilan de ce gouvernement alors que les élections générales se 

profilent à l’horizon, on ne peut pas dire qu’il y a que des mois maintenant, ne méritent 

mieux qu’un gros fail, zero. Mais il y a pire dans ce présent budget. Ce gouvernement, après 

avoir endetté le pays jusqu’au cou, cela malgré le fait que tout le montant de cette 

endettement n’a pas été relevé dans ce budget au public, ine cassiete. On a cru nécessaire de 

s’attaquer au bien le plus précieux de chaque mauricien, sa nationalité. Aujourd’hui, avec ce 

budget, M. le président, le pouvoir de distribuer la nationalité mauricienne à des étrangers est 

attribué à la cuisine du PMO, avec d’illustres inconnus prenant des décisions. Aujourd’hui, ce 

gouvernement s’apprête à brader la nationalité et le passeport mauricien à des étrangers 

contre l’argent public. Taler ou trouve banela gagne droit de vote, vine rod pension veillesse 

tou la. 
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La nationalité mauricienne n’a pas de prix, M. le président. Elle est l’âme et l’identité 

de chaque dimoune qui nait lors la terre Maurice. Elle a une valeur inestimable pour chaque 

mauricien. Ce droit inaliénable ne peut faire l’objet de commerce et ne peut être vendu à des 

Alvaro Sobrinho, à des Jean-Claude Bastos, bénéficiant de l’appui, li yeux dan li yeux, de 

certains de leurs complices à haut niveau. 

M. le président, j’en ai terminé 

The Deputy Speaker: I suspend the sitting for one hour. 

At 8.44 p.m. the sitting was suspended. 

On resuming at 9.51 p.m. with the Deputy Speaker in the Chair. 

The Deputy Speaker: Hon. Dayal! 

Mr R. Dayal (First Member for Flacq & Bon Accueil): Mr Deputy Speaker, Sir, 

Budget 2018/2019, this unprecedented Budget and in pursue of this Government 

transformative journey, securing sustainable development by making significant investment 

to protect and enhance our environment is highly, patriotically commendable, indeed. It 

allows us a highly, climatically vulnerable nation to meet the urgency imposed by climate 

change actively, reactively and proactively, whilst maintaining multisectoral innovative 

budgetary provisions in the national interest.  

It is a reality that climate change is adversely affecting traumatically our ecosystem 

and all Mauritians in their daily way of life that call for urgent, pragmatic responses. Hon. 

Pravind Kumar Jugnauth, the Prime Minister, Minister of Home Affairs, External 

Communications and National Development Unit, Minister of Finance must be congratulated 

for coming up with a Budget answering to the hopes and aspirations of the great majority of 

Mauritians who have voted us democratically, massively to bring meaningful change to better 

the way of life in a fast changing economic and social environment.  We are responding 

positively and responsively. 

 The budgetary provision for the transfer of Rs2 billion to the National Environment 

Fund, the mobilisation of funding from international sources such as the Green Climate Fund 

under Global Environment Facility together with Rs450 m. from the King Salman 

Humanitarian Aid and Relief Centre and the Adaptation Fund Board of the United Nations 

will definitely provide the much-needed funding for our INDC multi-sectorial Intended 
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Nationally Determined Contribution, bearing in mind the risk and vulnerability facing our 

motherland imposed by climate change. 

 SDG 3 for Climate Action is a sine qua non requirement, also to meet the committed 

mandatory requirement to implement mitigation and adaptation for which, as a former 

Minister of Environment, Sustainable Development, Disaster and Beach Management, I 

headed a delegation at COP 21, comprising of PPS hon. François of Rodrigues, our 

ambassador in France, and Mrs Hélène Echevin of the Chambre de commerce et d’industrie 

as well as Mr Jadoo, Permanent Secretary, and Mr Seewoobaduth. 

 The Republic of Mauritius pledge and support of its INDC over USD 1.5 billion for 

mitigation measures and USD 4 billion for adaptation measures across various sectors up to 

2030 in the form of finance, investment, technology development and capacity building to 

fully implement our forecasted INDC, to respond positively to climate change for saving life 

and property. 

 We have to be honest and acknowledge the truism about this Government’s 

achievement on environmental issues, disaster management and sustainable development.  

Realisation in that it has attracted international recognition, namely - 

1. the legislative framework for the banning of plastic bags - which the 

Opposition was not capable of doing - and its implementation, highlighting the 

political will of this Government; 

2. the provision of biodegradable bags made of potato pellets, maize and tapioca, 

manioc. 

We, as a Government, are trendsetters in that the Minister of Seychelles has taken a 

copy of our legislation for implementation in his country. The adverse effect of plastic bag is 

no secret to environmentally sensitised people and the gratitude of the Nation is with us, 

whether the Opposition likes it or not, for making possible what the Opposition did try hard, 

but had no political will to do so. 

The implementation of an Early-Warning System for incoming storm surge and tide 

in the Republic of Mauritius to increase the climate resilience of the coastal communities - 

nou pêcheurs, nou bane dimoune la cote - and funded by the Adaptation Fund in 

collaboration with Stichting Deltares and UNESCO-IHE - Institute of Hydraulics and 

Engineering of the Netherlands. I even signed a MoU to secure technical assistance in terms 
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of research, capacity building for coastal zone adaptation and operation of the Early-Warning 

System for storm and tidal surge. 

The Republic of Mauritius is the first SIDS, meaning Small Island Developing States 

- I say it again - in the world to have a fully operational Early- Warning System for storm and 

tidal surge. The Early-Warning System, which provides for three days probabilistic forecast 

for surges, even 6 hours on a continuous basis, enhancing disaster preparednesss level in our 

vulnerable coastal zone and to trigger strategic responses to save life and property and protect 

our coastal communities. 

This Government designed at Quatre Soeurs a trendsetting multi-faceted refuge 

centre, which will be replicated in Rodrigues, Agalega and St Brandon, which the previous 

Government could not do, and the local communities have been trained for timely evacuation 

of the inhabitants. A picture is worth a thousand words. We have documentary evidence for 

that effect. This will be done in a coordinated manner to their satisfaction, while ensuring no 

loss of life and property. And even the sick, bed ridden people will be evacuated. 

What is again noteworthy, during the World Environment Day in New York, our 

project for the plantation of 20,000 mangroves in Quatre Soeurs was showcased, and it was 

highly appreciated, and today, three years after, the mangroves have grown and they are the 

habitat of lots of fish species. We have just to go there and watch what we have achieved. We 

have successfully hardened two vulnerable beachfronts subjected to erosion; one at Bain 

Boeuf with a stripped pier beach facility, highly appreciated by the public and tourists alike; 

the only one of its kind in the world; a second one in Baie du Cap, and a third one is in the 

pipeline at Belle Mare with a multi-faceted beachfront.  And there, we are going to have 

swimming pool at sea. 

We have embarked on a project for the production of green cement with charcoal ash, 

which was a source of pollution for many years as well as production of renewable energy 

using sugar cane thrash to enhance our carbon neutrality.  

And I must say we have also identified plants that we are going to grow along road 

side to enhance our carbon neutrality. We have already completed surveys for the systematic 

disposal of electronic waste in collaboration with the Chamber of Commerce and Industry, 

which is a reality today, and the modus operandi has been chartered out for the disposal at La 

Chaumière within the confine of a MoU. 

Management of waste through triage at our transfer stations is in the pipeline and has 

been evaluated in collaboration with friendly countries. In the field of renewable energy, a 

number of solar farms are in the pipeline, and this is the 8th item, including that of small 
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planters.  We are well within our forecast as spelt out by our Deputy Prime Minister, hon. 

Ivan Collendavelloo. This Government, with a series of biodiversity schemes, is 

systematically increasing the green cover indispensable to attenuate temperature rise by land 

and sea. The identification and propagation of local plants to better our quality of air island 

wide is aggressively being attended to. 

 Paragraph 144 of this Budget lays the framework for the utilisation of the National 

Empowerment Fund for 8 projects among others, namely – 

¶ the construction of drain infrastructure in more than 25 flood prone regions, 

not withstanding numerous drains already completed;  

¶ to equip the 12 Local Authorities to undertake continuous maintenance and 

cleaning of drains, rivers and canals ;  

¶ to acquire a high resolution and aerial 3D imagery Digital Elevation Model to 

update our flood map and prepare a full-fledged Land Drainage Master Plan;  

¶ the rehabilitation, protection and management of our beaches, lagoons and 

coral reefs; 

¶ to carry out the Clean Up Mauritius and Embellishment Campaign – “Moris 

Nou Zoli Pei”; 

¶ expansion of Solid Waste Management facilities and developing a 

comprehensive Waste Recycling Framework; 

¶ undertaking Landslide Management initiatives;  

¶ conducting Disaster Risk Reduction Operations; 

¶ as well as the acquisition of 3 additional rainfall monitoring stations to get real 

time data on flash flood in regions that are vulnerable.   

¶ The operation of the Doppler Weather Radar by October in 2018. 

When I was in Japan together with the Commanding Officer of the SMF, Mr Khemraj 

Servansingh, in the UN World Summit on Disaster Risk Reduction that culminated in the 

Sendai framework, we visited the Doppler Radar facility of Japan Metrological Agency 

located at Mt. Takayasu-yama, Yao-shi in Osaka, utilised in the 2011 problem they had to run 

the great Eastern Japan earthquakes tsunami that hit Japan.  We had fruitful discussions 

concerning the installation and the operation of the radar at Trou aux Cerfs, coupled with 

other devices utilised in Reunion Island in their all set plan. We are confident that with the 

operation of the Doppler Radar, as planned, this will tackle flooding systematically, assisted 

by the state-of-the-art technology.  
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The recruitment of 114 firefighters trained in Swift Water and Rope Rescue 

Programme will enhance our response to flooding contingencies. They will be of great help 

to other stakeholders in that particular area. The integration of climate resilience in all 

infrastructure projects of the public sector, including new social housing projects will 

proactively help the Republic in its national campaign of hardening of targets in dealing with 

risks, as it is done in many places in the country as far as low-cost housing is concerned.  

The legal framework of a Drain Impact Assessment as part an EIA Report will, no 

doubt, provide better safeguard for dealing with flooding and is a commendable and laudable 

initiative. There was the need rejuvenating of our rivers and canals to increase the capacity to 

drain water to the sea and also to store water for irrigation purposes to ease off the 

dependency of farmers in the utilisation of treated water for agricultural use. In the same 

breath, the total tax deduction of funds invested in rainwater harvesting is a really laudable 

vision of our Prime Minister and this Government.  

 In this Budget there are laudable initiatives which have enlisted public acclaim wide 

and large in the national interest. Coming from a family of both sugarcane planters and 

vegetable growers, I must congratulate hon. Mahen Seeruttun, the Minister of Agro-Industry 

for what he has masterminded for the sugarcane sector and the crop sector in the context of 

ensuring the viability of sugar sector and dealing with food security. I will enumerate only 16 

initiatives identified, namely - 

¶ The contribution of Rs30 m. toward the new Crop Insurance Scheme for 

planters to be operated by the Small Planters Welfare Fund. 

¶ Increase of subsidies on production onions and potatoes, much needed to boost 

the production of these two items. 

¶ The setting up of  a National Animal Identification System to better protect 

livestock. 

¶ To provide an outlet for the sale of certain pigs through the Meat Authority at 

a reasonable price with the system of collection, slaughter and sale. 

¶ Income support to the Tea Sector. 

¶ Suspension of payment of cess for 2018 crop. 

¶ The payment of compensation under the Sugarcane Sustainability Fund and 

the Sugar insurance fund. 
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¶ All planters who produce up to 60 tonnes of sugar benefited from Rs1,100 per 

tonne of sugar, whereas those producing over 60 tonnes benefited - to protége 

ti planteurs! 

¶ Planters producing up to 60 tonnes of sugar are exempted from paying 

insurance premium and exemption of SIF premium. 

¶ Funding of ex-FORIB, SPRP some 11,000 hectares of land belonging to small 

and medium planters have been regrouped, de-rocked and planted under this 

scheme. 

¶ Provision of Rs130 m. for this Budget for replanting another 400 hectares. 

¶ Provision of Rs50 m. for the Land Management System to deal with 

abandonment of sugarcane. 

¶ Provision of importation of foreign workers by cooperatives of SMEs, a great 

support to my good friend. 

¶ Assistance for mechanical loading - hon. Bholah is  smiling! 

¶ Waiving of VAT for the procurement of lorries and other agricultural 

equipment. 

¶ The concessionary road tax of Rs4,000 instead of Rs13,000 paid to planters, 

breeders and fishermen will be extended to farmers engaged in sheltered 

farming, poultry breeders and growth of fines herbs in a commercial scale;  

¶ Investment in the administration of justice.  

Unfortunately, hon. Paul Bérenger is not here! Unfortunately, hon. Rajesh Bhagwan is 

not here!  We are investing in the administration of justice as a responsible Government, so 

that there is no miscarriage of justice and create the proper infrastructure and working 

environment for justice to be seen to be done as per the rule of the law.   

Not within machiavellic political agenda, constitutional amendment! The removal of a 

CP through the findings of a Commission of Inquiry -  I am referring here, to the Bill No. 13 

of 1999, signed by Dr Navinchandra Ramgoolam, and I have the Bill here…. 

(Interruptions) 

And what does the Bill say?  The Bill says –  

“The object of this Bill is to amend the Constitution so as to make provision for the 

Office of the Commissioner of Police to become vacant upon the resolution of the 
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Assembly requiring that he shall vacate his Office following the findings of a 

Commission of Inquiry chaired by a Supreme Judge”.   

And what Commission of Inquiry!  I will come to that.  And the response was immediate 

from the Leader of the Opposition, who was Paul Raymond Bérenger at that time.  And see 

what he said, I quote – 

“We have already made our stand perfectly clear that the amendment proposed by the 

Labour Government hits, damages a fundamental aspect of the Constitution and a 

fundamental aspect of democracy instead itself it is dangerous, undemocratic, 

unacceptable and you are speaking about the rule of law?  Where is your conscience?” 

And afterwards, seeking alliance to run this country, but divine justice is there. Vox Populi 

there! I was removed as Commissioner of Police, but I ousted Navinchandra Ramgoolam and 

his Government, and I did win. I did win by some 59% of votes.  This is the best jury. This is 

Vox Populi, Vox Dei. Divine justice was there, and today Navinchandra Ramgoolam is not 

there.  

(Interruptions) 

I will come to that. You know... 

(Interruptions) 

I will come to that. Wait! Have patience! Have patience!  

And what Commission of Enquiry?  The Commission of Enquiry Navinchandra 

Ramgoolam is talking about was condemned, not by me, by the Chief Justice of this Country, 

the full bench of the Supreme Court, and I am going to table two judgments and there are 

many judgments.  

For none respect of its Terms of Reference of Enquiry given by the President of the 

Republic and, here, we have a SPJ, who was promoted Chief Justice by Navinchandra 

Ramgoolam, who did not respect his Terms of Reference, and more than that, I will table 

another judgment and I want everybody, it is in the public domain, but I want everybody to 

know what type of people we had then at the highest level of decision-making. And the 

President of the Republic, in more than two cases - I am tabling the judgment of Their 

Lordship, Ariranga Pillay and Mrs Narayen, and... 

The Deputy Speaker: Hon. Dayal,  may I have a look at the judgment. 
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Mr Dayal: Yes. The first judgment is J. R. Dayal versus – 

1. Hon. Y. K. J. Yeung Sik Yuen 

2. C. B. Lala 

3. L. N. Ramtohul  

as respondents, and it is in Record No. 66815 and it is dated 16 October 2002.  

The second one concerns H. K. P. Padiachy, the famous Line Barracks Gate, issue 

expunged from the Commission of Enquiry.  

H. K. P. Padiachy in the Supreme Court versus – 

1. His Lordship Y. K. J. Yeung Sik Yuen, SPJ, 

2. Mr C. B. Lala 

3. Mr L. N. Ramtohul 

Record number 67284. 

This is in the public domain. 

And I will come to the third judgment, and this one is very, very interesting. It is at 

Beau Bassin and this is in record, in public record. It is in the Press. It said that I gave false 

evidence in a Commission of Enquiry and because of this I have to be removed. And do you 

know what, Mr Deputy Speaker, Sir! I have a ruling, Cause Number 392/2000 dated 02 

February 07.  

In this judgment, what people are going to read, and I want all Members of this House 

to read, they are going to see how people lack decency in handling the affairs of the State 

without fear and favour, attraction and in will for which they have taken an oath. I am tabling 

this.  And this judgment, this ruling, there was an appeal against it, Mr Deputy Speaker, Sir, 

and the appeal was lodged by the DPP, and I won at the Supreme Court, and with the full 

bench of the Supreme Court delivering the judgment, His Lordship Mr Domah and Mrs 

Swaleha Peeroo.  

And what has not been said!  There have been illegal demonstrations, even in front of 

this House by Gordon Gentil and the Press. What has not been said?  That I did illegal 

arrests!  

The Deputy Speaker: Do you have the... 
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Mr Dayal: Yes, I will be giving you the judgment. One minute, Mr Deputy Speaker, 

Sir.  Because I have to refer to it. 

And do you know that I was prosecuted for damages to the tune of 10 m.? I had 

patience, because I believe in Lord Shiva, and there is justice delayed, but there is no justice, 

what we call, not given in time and space against those who do wrong things.  

And this is what the full bench of the Supreme Court wrote – 

“I therefore find that the plaintiffs were not arrested because of any forceful 

order which was said to have been maliciously given by the defendant to cause 

prejudice to them. The order for an enquiry to be carried out as per Document 

P2 was given by the defendant while performing his duty as Commissioner of 

Police. He was therefore covered by the immunity of the POPA and the 

plaintiffs’ action accordingly falls and is set aside with cost.” 

I am tabling this as well.  

Now, there is one which I will be tabling, because I thought I will not table it and, 

here, we have one Member of the Opposition talking about corruption, and let me say, I know 

that a cheque of 10 m. was given at the Central CID. I know for sure, and also I know for 

sure, as a former Commissioner of Police, that Carnet de Tyack where money was paid to 

people. I did not receive any money from any Tom, Dick and Harry. And let me say it  

clearly, here, in this House, because in this House, I was criticised when I was not here, and 

God wants it that they are not here, except my good friend Ramful, and he was not there then. 

Unfortunately, those who were there seated, they have vacated the House.  

(Interruptions) 

No, unfortunately, because they won’t listen to me.  

And let me say it.  My house was searched. The house of a former Commissioner of 

Police was searched for drugs! If there is only one fighter in this country, with record arrests 

of drugs is no one else than me. I still have the records. for drugs arrest, be it gandia or 

anything and I can say it. This is where I will say that I will be tabling the judgment where 

the Prime Minister had my house searched and he said: “Dayal sera arrêté!” Do you know for 

what? For an allegation coming from a self-confessed criminal and drug trafficker, Antoine 

Chetty! Apparently, a confession at the SMF, he did not even verify. A Prime Minister 

having the NSS, he did not even verify the information with the Commanding Officer, the 
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Commissioner of Police whom he meets every day on whether this happened or not. It did 

not happen at all! There is no record for that. And, do you know for that I sued this 

Government and I want hon. Bhagwan and hon. Bérenger to know that I did not take any cent 

from this Government. I did not take any cent! And I sued the Commissioner of Police for … 

(Interruptions) 

… Rs500 m. and there were other people whom I prosecuted like Sooroojbally and others. 

And I did not claim anything. 

My personal belongings as Commissioner of Police, I was prevented when I was 

Commissioner of Police by the Ag. Commissioner of Police - when I was still Commissioner 

of Police - and I sued the Government to the tune of Rs90 m. Do you know? I did not take 

any money! I would not have said all these things had they not fingered an issue where they 

are condemnable but then, there is a limit to everything. I want them to know, if I have been 

capable of waiting for 21 years I can still wait for another 21 years. But, justice delayed is 

justice denied!  

(Interruptions) 

I will end with a last note that I am not defending my other cases, but let me say that 

what I have claimed is in terms of billions and I have not taken a cent on this one. I have 

taken what has been computed by the Ministry of Finance in 2013 when Navinchandra 

Ramgoolam was Prime Minister. I did not take any sick leave, any local leave, any 

accumulative leave or any vacation leave! I did not take a single duty-free car! I gave 

hundreds of them. 

Let me end on this note just to say that gagne zaffair ar tout, pas gagne zaffair ek ene 

chef la police! 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Hon. Mrs Boygah! 

(10.26 p.m.) 

Mrs D. Boygah (Second Member for Vieux Grand Port & Rose Belle): Merci, M. 

le président. M. le président, on voit bien que le budget a plongé l’opposition dans le désarroi. 

Elle n’a trouvé aucun argument concret contre les mesures annoncées, ça c’est sûr. Elle est 

réduite à la démagogie. Dès le départ les opposants ont repris en sueur le refrain de budget 
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populiste ou électoraliste, mais ils affichent leur mépris pour la population car ils qualifient 

les mesures budgétaires de bonbons électoraux, M. le président. 

L’opposition est en train d’insinuer que le peuple n’a rien compris du budget. En 

effet, ce peuple admirable, qui dans sa fracassante majorité, a applaudi les mesures 

budgétaires. C’est bien que l’autre côté de la Chambre que fait son bonheur, le bonheur du 

peuple, M. le président. Il sait qui sont ceux et celles qui prennent le soin de son bien-être. 

C’est pour cela que nous avons été confiés le pouvoir de ce peuple. 

M. le président, il a compris le discours du Premier ministre et le ministre des 

Finances. Et là, je dois féliciter le Premier ministre et le ministre des Finances pour avoir créé 

la magie dans la population des ptits dimounes avec son budget 2018-2019. C’est chez eux, 

M. le président, chez les opposants que l’incompréhension est totale.  

Pourtant c’est simple à comprendre. Ce budget, M. le président, est populaire parce 

qu’il mettra de l’argent dans le portefeuille de familles les moins aisées. Il établit ensuite une 

feuille de route pour répondre aux besoins à long terme de l’économie nationale. Ce budget 

prépare notre pays pour l’avenir, M. le président. 

Si ce budget ne tient pas la route comme disent les opposants, comment expliquer 

qu’il soit si populaire ? Descendez dans la rue, descendez dans les petits marchés, descendez 

dans les boutiques et vous allez voir le common people, les hommes et femmes de ce peuple 

admirable de l’île Maurice, ce peuple arc-en-ciel, tout le monde parle du budget populaire de 

l’honorable Pravind Jugnauth. 

Il est facile d’abuser le public et de l’accuser d’être myope. Attention! Attention, ne 

vous trompez pas sur le compte! Le moment venu il se souviendrait de ceux qui le traitaient 

de dupe. La population Mauricienne n’est pas dupe, M. le président. Sachez que la réaction 

de la population est parfaitement rationnelle! Le peuple sait que nous avons aujourd’hui un 

gouvernement responsable et un Premier ministre à l’écoute des citoyens. 

M. le président, il n’y a pas eu d’examens critiques du budget à proprement parler de 

l’autre côté de la Chambre, ça c’est sûr. Ils se sont beaucoup agités pour faire effrayer la 

population et faire croire que le marasme économique est pour demain. Aret rever! 

Cependant, M. le président, leur propos n’est qu’un relais dans l’opinion. Si l’on peut passer 

sur les propos légers des uns et les paroles théâtrales des autres, il faut néanmoins dénoncer 

avec force les bobards démagogiques, M. le président, répandus par certains. Je fais référence 

au terme disappearing babies prononcés par le Leader de l’opposition. C’est vraiment triste! 
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Et aussi, sans manquer à commenter le discours de l’honorable Ms Sewocksingh qui était de 

la bagasse, M. le président. 

M. le président, c’est tout de même étrange cette posture de l’opposition qui nous 

accuse de brader la citoyenneté mauricienne. Un gouvernement qui se bat avec autant 

d’acharnement pour avoir notre souveraineté sur l’ensemble de notre territoire, on n’a pas des 

leçons à prendre de patriotisme et surtout à recevoir de quiconque. 

M. le président, je comprends que le leader de l’opposition soit tombé de son piédestal 

après le partiel. Cela est très évident. Mais là, il devrait humblement, je répète humblement 

être en train de faire son mea culpa plutôt que de contester la mise en place de la politique 

d’ouverture aux investisseurs annoncés dans ce budget. 

M. le président, comment peut-on brader la menace d’une infiltration de déclin 

financier et de terrorisme et tenter déjà d’effrayer la population mauricienne, alors que nous 

ne connaissons pas encore les conditions qui seraient attachées à l’octroi de la citoyenneté 

aux investisseurs étrangers? 

Mr Deputy Speaker, Sir, with genetics and scientific acceleration, progress and 

technology advancement, the world has been moving very fast from the global village to be 

one single but highly competitive village. M. le président, this indelible  turns Mauritius into 

a country which is and which has to be in a hurry to be transformed into a high income 

country capable of effectively facing and overcoming economic downturns and turmoil 

outside our shore while also being ever and fully prepared to benefit from economic dooms 

externally.   

 The 7th pathway, Mr Deputy Speaker, Sir, does also prepare our country to adapt to 

such situation outside our geographical compound. They are the surest recipe for Mauritius to 

become and prove itself to be indeed ‘a great little country’, to quote late Shrimati Indira 

Gandhi. 

Mr Deputy Speaker, Sir, hon. Pravind Jugnauth has drafted a Budget which paves the 

way for modern Mauritius and sustainable development. All major stakeholders are agreeable 

with this Budget. Our policy is principally founded on a regime built on social inclusion and 

not on exclusion, Mr Deputy Speaker, Sir. Never ever has a Minister of Finance deployed so 

many measures meant to alleviate poverty to help the downtrodden, handicapped and, above 

all, restore the pride and dignity of middle-income earners.  
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In this context, the ‘ti dimoune’, M. le président, has once witnessed no increase in his 

cigarettes and daily ‘ti rum’, and most important, his water and electricity bills. He has surely 

appreciated the substantial decrease of bonbonne gaz, M. le president. The middle-income 

earners were slowly but surely losing their dignity and identity. This Government, the 

Government of Pravind Jugnauth, has restored their status by introducing some very, very 

important and bold measures.  

M. le président, ce budget contient beaucoup de mesures pour soulager les plus 

démunis et sauvegarder la classe moyenne. Cette classe moyenne fut, jadis, le parent pauvre 

de notre société. Plus maintenant avec le budget 2018/2019 de Pravind Jugnauth. Les 

mesures suivantes visent à valoriser cette importante frange de notre population - 

¶ la réduction du barème de la taxe de 15% à 10% pour ceux touchant jusqu’à 

Rs50,000 mensuellement, c’est un boost-up certain ; 

¶ la baisse du prix de l’essence et du diesel vient soulager toute la population, 

surtout la classe moyenne, et 

¶ la bonbonne de gaz descend à R 240, M. le président. 

La population, donc, la classe moyenne, a favorablement accueilli la hausse du 

plafond pour le paiement de la taxe de R 135,000 à R 200,000 pour les étudiants qui étudient 

à l’étranger, et de R 135,000 à R 175,000 pour ceux qui poursuivent leurs études tertiaires à 

Maurice. La taxe de R 2 sur les produits en plastique, à partir de 2019, aidera à assainir notre 

environnement. Mais moins de plastique sera jeté dans la nature. Le gouvernement donne 

ainsi un délai raisonnable aux utilisateurs de plastique pour trouver une autre alternative. Nul 

doute, ce budget a pu allier le social, l’économie et l’environnement, M. le président. 

Mr Deputy Speaker, Sir, for a country to progress healthily, it is imperative that a 

feel-good factor prevails. The dear opponents of this Government, in and out of this House, 

and in certain section of the Press, have unfortunately instilled a feeling of narien pas bon 

meme among the population. Well, Mr Deputy Speaker, Sir, in our dynamic democracy, the 

Opposition is expected to play a responsible role, that is for sure, to reasonably beg to differ, 

but certainly to be and to act as a prophète de malheur is no good. If it does and acts as such, 

it reduces itself to being a mere political Opposition, opposing for only the sake of opposing 

for sheer political reason. 

Mr Deputy Speaker, Sir, I understand that this Budget has taken all the winds from 

the political sail of the Opposition, which merely opposes without proposing anything better 
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to the country and to the people. The citizenship and passport issues are the two only issues 

on which it lengthens its intervention inside, but also outside this august Assembly, without 

understanding the positive outcome of same. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the trust of the population in our country and in the 

Government has been restored. How can it be otherwise when we have a Prime Minister and 

a Minister of Finance, humane at heart and striving around the clock in favour of the Nation? 

Hon. Pravind Kumar Jugnauth embarked himself in a dialogue at all levels prior to the 

preparation of his Budget. Even the common citizen had his say through a special portal set 

up by the Ministry of Finance, Mr Deputy Speaker, Sir. This is why this Budget of Pravind 

Kumar Jugnauth has addressed nearly all the problems from those encountered by the 

common man to the greatest of agency, institution, stakeholders in all fields. 

Mr Deputy Speaker, Sir, I have always shown concern with the status of women in 

our society. We are all aware of the uncomfortable position of women well before the advent 

of this Government. This Government has endeavoured and will continue to enhance the 

dignity and to improve the condition of women in this country. I have, myself, intervened 

whenever a Bill in favour of women, children, family was presented in this Assembly. 

I would like to voice my appreciation with the numerous measures contained in this 

Budget to further the cause of women. I mostly favourably welcome the Work@Home 

concept, Mr Deputy Speaker, Sir. This scheme shall benefit mothers, housewives, who are 

the carers of other members of the family. Mr Deputy Speaker, Sir, I, as a daughter, a mother, 

a spouse, I must give the heartiest welcome to the evolutionary measures taken in the context 

of gender mainstreaming. How wise is it for our Prime Minister and Minister of Finance in 

stating in no uncertain terms that, as a Nation, we must get the right perspective on gender 

issues. 

The nine evolutionary measures spelt in section 221, on pages 55, 56, and 57 of the 

Budget Speech of hon. Pravind Kumar Jugnauth will go a long way, as we can see right now, 

in ensuring gender equality across the board in giving to women the dignity and self-respect 

where deserved, as of right, and in empowering them to contribute significantly the equal 

share to the further and accelerated social economic upliftment of our country.  

Mr Deputy Speaker, Sir, all walks of life in all demographic sections of the population 

have been taken on board in the Budget 2018/2019: assisting women and protecting women 

and children victims of domestic violence; enhancing support to our elderly; enhancing 
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employability to our youths, which is our future, Mr Deputy Speaker, Sir; promoting of 

Work@Home; enhancing customer welfare; giving a boost to our food security programme 

and, in fact, consolidation of our welfare state.  All these, particularly, are actions that appeal 

to me as they are duly appealing to all women and mothers of this country. 

Mr Deputy Speaker, Sir, accidents with casualties have increased. The death toll on 

our road is indeed alarming. Families have been shattered due to careless and irresponsible 

drivers. Happiness has turned into desolation, Mr Deputy Speaker, Sir. I seize this 

opportunity to offer my condolences to all those who have lost their near and dear ones, Mr 

Deputy Speaker, Sir. Zero tolerance is what we preached. Our Prime Minister and Minister of 

Finance has announced bold measures to curb the number of accidents due to those 

irresponsible drivers, Mr Deputy Speaker, Sir. I am saddened by the fact that despite many 

awareness campaigns to sensitise the Mauritians about the ill of driving under alcohol 

influence, high-speed driving, non-compliance with code de la route, the mindset of certain 

people has remained astonishingly unchanged. To address these potential malfrats, bold 

measures and heavy fines have been instituted in our budget to deter, Mr Deputy Speaker, 

Sir, faulty practices on our roads. Very less families will, hopefully, be devastated. 

Mr Deputy Speaker, Sir, moreover the concept of safe city with smart cameras has 

now become a reality to relieve all law abiding citizen. No doubt more cameras will be 

installed throughout the country. Drug smuggling, gang robbery, braquages, prostitutions and 

many other fléaux will come to a hold with this digital tool, Mr Deputy Speaker, Sir. The law 

abiding citizen has absolutely nothing to fear. In fact, un sentiment de sécurité will prevail, 

knowing that the potential malfrats will be caught by cameras, monitored by competent 

authorities. 

M. le président, notre pays devient en ce moment même un vaste chantier.  Des 

infrastructures nouvelles poussent comme des champignons. Il y aura beaucoup de nouvelles 

routes, ce qui va changer notre réseau routier et cela me fait penser au Métro.  En moins de 

deux ans, la transformation sera totale. La population a mal à suivre les développements après 

des années et des années de léthargie, M. le président, à tel point que nous faisons face à un 

manque de bitume sur le marché.   

 Rien que pour la circonscription No. 11, M. le président, Rose Belle/Vieux Grand 

Port, en tant que PPS, j’ai pu avoir la collaboration de mes deux collègues, l’honorable 

Mahen Seeruttun et l’honorable Prem Koonjoo, afin de réaliser plus de 404 projets en moins 
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de trois ans. Le Premier ministre et le ministre des Finances a toujours porté une 

considération particulière à nos requêtes, sachant que sept circonscriptions de Rose 

Belle/Vieux Grand Port étaient en piteux états. Complètement négligés malgré la présence de 

celui qui se dit être le roi du Sud - qui s’est sauvé aujourd’hui, qui n’est pas là. Très peu avait 

été entrepris durant les neuf dernières années, M. le président, avant notre arrivée. 

M. le president, as we always say, figures talk. When we talk we talk with figures. 

Right! If you go around and see the number of projects implemented in the Constituency No. 

11 from 2005 and 2014 in the Labour Government, it is only 229 projects in nine years’ time, 

compared to us, who have been in Government since January 2015 as at date, we have 

completed 404 projects in Constituency No. 11 Rose Belle/Vieux Grand Port, M. le 

president. 

(Interruptions) 

Linn sauver meme li! 

 Let me tell you, each village of the Constituency No. 11 has been benefiting from four 

major projects. They are  – 

¶ Nouvelle France - 38 projects; 

¶ Cluny - 25 projects; 

¶ Banane - 8 projects; 

¶ St  Hubert- 35 projects; 

¶ New Grove - 87 projects; 

¶ Rose Belle - 66 projects; 

¶ Union Park - 33 projects; 

¶ Rivière des Créoles - 21 projects 

¶ Old Grand Port - 17 projects 

¶ Bois des Amourettes - 15 projects 

¶ Bambous Virieux - 9 projects 

¶ Grand Sable - 21 projects 

¶ Quatre Sœurs/Deux Frères - 29 projects 

It comes to a total of 404 projects, Mr Deputy Speaker, Sir. 

This is called the achievement of the Government of Pravind Kumar Jugnauth. This is 

called the achievement of all PPSs who work very hard in our responsible Constituencies. 
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This is not called planter cotomilli!  It is my first mandate in this National Assembly. Today, 

I have to pay respect. I have listened to the Attorney General who has given a very nice 

speech. My good friend, my good sister, hon. Mrs Monty was excellent, but after that I was 

devastated. When I listened to the hon. Members on the other side of the National Assembly, 

it is a shame for women. Yes, Mr Deputy Speaker, Sir, I was at the District Council as a 

President who was revoked and who had been mentioned by the Members of the Opposition, 

but today, I stand in this National Assembly - a woman who has been revoked by the Leader 

of those days in the Labour Party – and in front of my name I bear the title of hon. Mrs 

Daveena Boygah. It is not a shame. It is a pride for all women of this country. I am an 

example. All those of us who have started, we have started from the grassroots of any District 

Council or Municipal Council. We are proud to say that we got all the lessons, all we have 

been prepared for years and years to come to this National Assembly. We, women of this 

National Assembly, we are the landmark of all women who want to do politics in this 

country.   

(Interruptions) 

Mr Deputy Speaker, Sir, today, the hon. Mrs Deveena Boygah  who comes from the 

Village Council, District Council, PPS, did not have to plant ‘cotomilli’,who did not choose 

to be the mate of someone to be here, or to be the poupette, the doll of someone to be in this 

National Assembly!  We, women of this country, we stand firm for all those who will show 

fingers or will tarnish the reputation of any woman.  We have seen so many heads that have 

fallen in the last election, December 2014, when pointing fingers at women in the public. 

  A mere précaution, M. le président ! Soyez sages avec les femmes de ce pays.  Si 

nous sommes là, nous représentons toutes les femmes de ce pays, M. le président. 

(Interruptions) 

 Ce n’est pas la fête de la musique, c’est quelque chose de très important, M. le 

président. Je ne vais pas être long. Je sais très bien.  Mais pour revenir à ce qu’on disait, Mr 

Deputy Speaker, Sir, the term of the Budget “Pursuing Our Transformative Journey” says it 

all. 

 It reminds me of one thing that our Prime Minister has launched last year, the 

innovative digital way of transforming our Government commitment through our Citizen 

Support Portal. M. le président, donnez-moi l’occasion de donner un brief sur le Citizen 

Support Portal.  Dans les années 80… 
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(Interruptions) 

 The Deputy Speaker: Hon. Members, please! 

 Mrs Boygah: … les bureaux CAB créés par Sir Anerood Jugnauth, what was the 

intention? The intention was to breach the gap between the authorities and the members of 

the public, the citizens. He has built a bridge and the bridge was all the 35 CABs around the 

country and those CABs have been working perfectly to help the citizens of this country. 

 In this digital world where everything is innovative, everyone has a smartphone, 

everybody has an Ipad, everybody has a laptop at home. Our Prime Minister, the Minister of 

Finance has chosen a new pathway, a digital pathway to ease the life of all citizens of this 

country. The declared vision of the Government of the Republic of Mauritius stands the same 

as it provides Customer Centric Services that exceed the expectation of the citizen in a 

modern and digital manner, Mr Deputy Speaker, Sir. 

 It remains, therefore, of paramount importance that the voice of the citizen is heard 

and encountered and where Government ensures that complains and suggestions are promptly 

dealt with in a most effective digital manner and timely manner. It is in this context that on 

28 April 2017, the Prime Minister of the Republic of Mauritius has launched the Citizen 

Support Portal which is of innovative platform on the Internet, accessible around the clock at 

the website, address www.csu.mu.  This portal,   Mr Deputy Speaker, Sir, enable the citizen 

to register complaints and suggestions online and these are then processed by relevant 

Government Bodies in transparent, efficient and timely manner. 

 By end of May 2018, nearly 43 complaints and suggestion have been recorded under 

CSP with 68% of them already solved to the satisfaction of the citizen.  This accounts for 

around 3000 complaints and suggestions received and processed monthly by more than 1000 

dedicated officers in 283 Ministries, departments, parastatal bodies and Government-owned 

institutions. This is in answer to the Member of the Opposition of the other side who declared 

that Government Officers do not work; they don’t know their work rightly. 

 The achievement of the Citizen Support Portal, Mr Deputy Speaker, Sir, was launched 

by the hon. Prime Minister on 28 April 2017. Access is provided in 35 CABs and 95 post 

offices around the Island for those who do not have access to Internets at home and who do 

not know how to register complaints. 

 The Citizen Support Portal was launched in Rodrigues also, by the Prime Minister on 

13 October 2017. Those who register their complaint receive an email and an SMS to 

http://www.csu.mu/
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acknowledge their receipt. Since November 2017, CSU in collaboration with Cool FM of 

MBC, started a Radio Programme ‘ou demars nou priorité’. Since January 2018, CSU in 

collaboration with Cool FM started ‘CSU debark kot ou’, in Shopping Malls, in St Pierre, in 

Grand Baie, in Rose Belle, Bambous and in Riche Terre. 

(Interruptions) 

In Flacq very soon. Coming up! 

In October 2017, the CSP was launched for Rodrigues, NGOs were sensitised in 

December 2017 and Trade Unions also in October 2017. On 30 May of this year, Mr Deputy 

Speaker, Sir, the Prime Minister launched the Disability Feature of CSU. Even someone who 

is deaf, who cannot see, there are some features that they can use to use the CSP Portal. I 

won’t be long, Mr Deputy Speaker, Sir.  C’est mieux que je termine parce que c’est assez 

tardif et j’ai ma collègue qui est à côté de moi  

(Interruptions) 

Il n’y a pas de la page.  Ne vous en faites pas. Je vais terminer. 

 To conclude, Mr Deputy Speaker, Sir, let me remind you that everybody who has 

done anything in this world, has been criticised. Great leaders have also gone on with what 

they are trying to accomplish and do not let themselves get distracted by criticism. Albert 

Einstein was quite right when he said, I quote – 

“Great spirits have always encountered violent opposition from mediocre 

minds”. 

So, our works go on, Mr Deputy Speaker, Sir, every citizen of this country is invited 

to join in on this trip of Metro Express, thus those who are waiting for the passage of the 

Caravan to bark at can always watch a black and white film of the last century, Mr Deputy 

Speaker, Sir. 

Thank you so much. 

 (11.00 p.m.) 

Mr R. Rampertab (Second Member for Flacq & Bon Accueil): Mr Deputy 

Speaker, Sir, before I start my speech on the Budget, I would like to say a few words. I have 

heard during the last few days Members of the other side making comments on the Budget. 
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Some have probably read the Budget thoroughly and made some good comments, 

some bad comments. But I am very disappointed tonight and appalled by one Member of this 

Assembly on the other side who attacked people who are not present in this House and he 

said proudly that he has been in this Parliament; he has been elected for 8 occasions. With all 

due respect to him, he has been elected 8 times, very good, but the way he attacked some 

people, it is appalling. 

We are here to discuss about the Budget, not to do personal attacks, hitting below the 

belt, naming people for the wrong reason, hiding under the Parliamentary immunity.  It is sad 

that they are not here. We know that we all have been elected to do a job for the nation. I 

have witnessed several Parliament sessions in many countries in my life. They have been in 

politics so long; they should have learned how to work with the Government. Even being in 

the Opposition, sometime you have to work with the Government because it is in the interests 

of the nation, where the country can progress. Go and learn from India how the Opposition 

and the Government work together even after their Budget.  

Hon. Bhagwan has been accusing so many people. None of his sentence concerned 

the Budget. He spoke about corruption in the Government. Well, there is ICAC. There is the 

central CID. He should go there! If you have got any evidence that X, Y or Z is a corrupted 

person, who is part of the Government, be it an adviser or Member of the Parliament, please 

go, but don’t come and hide under the parliamentary immunity.  

(Interruptions) 

And I am sure and certain he would have been happy to be in on our side. But, unfortunately, 

it is their decision to be on the other side. We were all together going for a big victory in 

December 2014. 

(Interruptions) 

60-0, as hon. Gayan said! And he is right! 

(Interruptions) 

Well, we all know about it! But it is their choice. They enjoy being in the Opposition. And 

we, MSM, like to work. We have got a culture to work hard and people know, all Mauritians 

know when MSM is in the Government, things are moving in the right way; progress is made 

always; new things come up. They were in the Government between 2000 and 2005. They 

know how we work. And what Sir Anerood Jugnauth did as Prime Minister in those days! 
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Hon. Bérenger became the Prime Minister because of Sir Anerood Jugnauth. He is a man of 

word. He kept his word despite being under a lot of pressure from socio-cultural and other 

groups not to give him Prime Ministership, but we gave him the Prime Ministership. And he 

would have become Prime Minister again if he was with us. But you know, if you can’t make 

up your mind, that’s how you end up. He accused so many of us being corrupted, the 

Members who form part of the Government. And we all know, like hon. Gayan said, a Rs10 

million cheque written under the name of the party from BAI.  

(Interruptions) 

But I would say it is most unfair to hit like that. You must go and sweep your own yard first, 

and then come up with any other solutions for other people. 

(Interruptions) 

No, but it is sad to see! They would have been in the Government flying high, working like 

we did between 2000 and 2005 where we did put Mauritius in a different level. But never 

mind it is their choice! It is their choice! So, I would say again, being a Member of the ICAC 

myself, if you have got any evidence please go out and say it loudly to the ICAC and to the 

Police and come up. 

(Interruptions) 

We will see what happens. 

Let me come back to my speech now, Mr Deputy Speaker, Sir. It gives me an 

immense pleasure and honour to be able to address this august Assembly to share my humble 

views on the Budget 2018-2019. I am equally very proud to be part of hon. Pravind Kumar 

Jugnauth’s team, our Prime Minister and Minister of Finance and Economic Development 

who has been entrusted to deliver the roadmap for a fair, modern and prosperous nation. In 

2014, the population gave us a solemn mandate to fundamentally change to how the country 

was being managed and again, through this Budget, we are humbly honouring this 

responsibility. 

Mr Deputy Speaker, Sir, during my Budget Speech 2017-2018, last year, I 

emphasised the strong positive impacts, the measures announced would have on a rekindling 

business and consumer confidence while strengthening our economic fundamentals.  I would 

like to congratulate the hon. Prime Minister and Minister of Finance and Economic 

Development on the confident results his Budget 2017 has achieved over the last year.  
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Vision 2030 was designed and launched under the Prime Ministership of the Rt. hon. 

Sir Anerood Jugnauth and now Minister Mentor, and hon. Pravind Kumar Jugnauth has 

shown his mastery in carefully manoeuvring the implementation of the ambitious roadmap. 

This Budget is only one chapter of this transformative journey. And I am pleased to note that 

it has been welcome by the population at large.  

Mr Deputy Speaker, Sir, in 2017, the Prime Minister and Minister of Finance and 

Economic Development set some very ambitious targets for our macroeconomic 

fundamentals and the results achieved after one year speak for themselves. This Government 

is staunchly committed in achieving an economy which is thriving, sustainable and inclusive. 

The Opposition is free to oppose and criticise, but they cannot shy away from the facts.  

Mr Deputy Speaker, Sir, no other Government has ever put such a strong emphasis on 

our youth. In his Budget Speech, the hon. Prime Minister and Minister of Finance and 

Economic Development shows the commitment of this Government to be a prosperous and 

vibrant future for our youth. We have guaranteed a seat for every Mauritian child in our 

primary and secondary schools, but this is not sufficient. The Nine-Year Continuous Basic 

Education Strategy again crafted by this Government, through the Ministry of Education, 

guarantees that a child who has secured a seat is not pushed out of the system. It is one of the 

most inclusive reforms in education that this country has ever known. This Budget 

consolidates this project.  

Moreover, through the Student Support Programme and the video produced by the 

Open University of Mauritius, knowledge is being taken to the doorsteps of every child. Mr 

Deputy Speaker, Sir, a nation is judged by the way it treats its children with special education 

needs. As far as I know, no other Government has ever increased the annual per capita grant 

for SEN students for teaching aids, utilities, furniture and equipment by fourfold. Only this 

Government can do it and has done it.  That’s not all. SEN students at all levels, including 

primary, secondary and tertiary education will benefit from taxi fares now. We don’t just say 

that we want an inclusive society, we are working hard to make the Republic of Mauritius an 

inclusive society, and the proof is evident. 

Mr Deputy Speaker, Sir, clearly this Budget puts the Mauritian child at the centre of 

development. On this side of the House, we have always promoted the well-being of our 

students so that they are empowered and in turn head to fashion a bright future for Mauritius. 

The message is clear and explicit. Unless we empower the children and youth today, unless 
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we give them the right environment to progress, unless we ensure that they are acquiring the 

right set of skills, the future of this country will be bleak. We, as a serious Government, will 

never let this happen, Mr Deputy Speaker, Sir. We are a service-oriented economy and, 

therefore, we need to ensure that every pair of hands become thinking hands. Even the 

Commonwealth Heads of Government, including our Prime Minister who was present, which 

met in the United Kingdom last April, focussed on youth. We should not forget that 60% of 

the Commonwealth population are under the age of 30. This has led the Heads of 

Governments to affirm that youth empowerment is critical in realising the 2030 agenda for 

sustainable development and the aspiration of the Commonwealth Charter. 

After ensuring that everyone receives a high quality education, he is creating 

opportunities for them to obtain jobs, because a job means a life full of dignity today. This 

Government has always been a Government responsable, and as a Government responsable, 

we accompany our citizens from schools to the job market. Indeed, Mr Deputy Speaker, Sir, 

by mainstreaming the priorities of our youth in the Budget, national development policies and 

plans, we are giving the proof that we mean business, we have at heart the wellbeing of our 

nation. This Budget is promoting the participation of youth in the socioeconomic 

development of our country. This Budget shows that this Government goes beyond palliative 

measures to solve serious problems like youth unemployment that is not only plaguing 

Mauritius, but most of the nations in the world. This Government is developing meaningful 

employment opportunities for our youth. It has adopted a well thought strategy to support our 

people. The National Skills Development Programme and the Youth Service Programme will 

play a pivotal role in empowering our young unemployed people, with both soft skills and 

technical skills. National Apprenticeship Programme aims at ensuring that there are 

sufficiently skilled people to take and support our enterprises. 

The SME Employment Scheme, which the Prime Minister and Minister of Finance 

mentioned and which targets some thousands graduates, is one of the most laudable 

initiatives that will play an important role in building a nation of entrepreneurs. I am 

confident that through this scheme, many of our graduates would be sufficiently empowered 

to start their own business. I am glad to see the consolidation of the Youth Employment 

Programme that targets about 3,500 youngsters, and indeed, I am sure this will help to solve 

the chicken and egg problem of no experience no job and no job no experience. Through the 

Budget measures, employers are being fully involved in skilling our young people. The 

recruiters not only have a say, but they also contribute meaningful in empowering the young 
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people when they are placed in the organisation. This will definitely reduce the mismatch in 

demand and supply skills. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the Work@Home Scheme, which has been mentioned by 

quite a few Members of the Government, will increase the pool of skilled people available. 

The focus on digitalisation, enhancement of connectivity and bandwidth coupled with the 

globalisation of the work force, provide the right framework for the success of such a 

scheme. Employers who in the past were hesitating to employ people who wished to work 

from home can now benefit from the tax incentives while expanding their business. 

Mr Deputy Speaker, Sir, in this House we have heard skills mismatch, which has been 

discussed several times by Members of the Opposition.  But it is the first time that a 

Government has come with such bold measures to tackle the issue of mismatch in demand 

and supply of labour. Here, I must again congratulate the hon. Prime Minister, Minister of 

Finance and Economic Development for coming up with such historic measures to tackle the 

problem of unemployment. 

While the Mauritian economy evolves, the household realities are moving at an 

equally rapid pace. However, it requires a great amount of vision and leadership to be able to 

adapt to such changes. It is very heartening to note that the Minister of Finance and 

Economic Development has acknowledged the middle class squeeze our country has been 

going through for many years by lowering the tax rate of income earners of up to Rs50,000 

per month.  Our Minister of Finance has shown that he is keenly listening to the pulse of the 

country and has the right remedies to prescribe. This decision will come as a massive relief 

for many Mauritians ranging from the young professionals who started a career in the Civil 

Service and in the private sector and who is working hard, night and day, to cater for his 

family. 

Moreover, we welcome the decision to allow 100% finance by commercial banks for 

the purchase of residential property. This will indeed alleviate the immense burden on young 

professionals and families who are struggling to raise a deposit to build or purchase their first 

homes. In fact, we need to do more to help these struggling youth through enhanced first time 

buyer incentives. 

Mr Deputy Speaker, Sir, under this Government, our judiciary, prisons and legal 

system are all undergoing reforms, which were long outstanding. Our Attorney General has 

aimed to modernise our judiciary through legislation such as the Judicial and Legal Provision 
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Bill. It is now high time to introduce bolder legislative frameworks such as the upcoming 

Police and Criminal Evidence Bill. Indeed, we all know that this legislation will revolutionise 

the way investigation methods are conducted and more importantly demonstrate the 

commitment of this Government to review the provisional charges system. Many poor and 

innocent souls have fallen in the trap of this outdated mode of policing, and only this 

Government has shown tenacity to change the widely known and accepted unfair system. 

This Government has left no stone unturned to draft this legislation, and I am sure and certain 

that the Attorney General’s Office is working very hard on it, and we have even approached 

Geoffrey Rivlin, QC, a legal trade name to advise us on this matter. Undoubtedly, the 

population will welcome the introduction of the Bill to be debated by the Parliament very 

soon. 

 Mr Deputy Speaker, Sir, during the debates on the Judicial and Legal Provision Bill I 

did congratulate the hon. Attorney General for increasing the fines and payment schedule for 

a series of offences but, more importantly, stressed that the Government should also consider 

upgrading the fine collection system into a modern and IT driven one.  

And, today I am indeed very pleased to note that the hon. Prime Minister and Minister 

of Finance and Economic Development has made provision for the computerisation of the 

revenue collection system for all Courts. This new system will definitely arm our judiciary to 

become more modern and efficient.  I hope that the new platform is implemented in the 

shortest possible delay to bring relief to our Courts which are inundated with paperwork and 

face difficulties to flag fine payments in certain cases. 

Mr Deputy Speaker, Sir, following this Government’s efforts the United Nations 

approved the joint Mauritius-Seychelles extension of the Continental Shelf, leaving our 

country with an Exclusive Economic Zone (EEZ) of 2,300,000 km². That is the combined 

size of France, Spain, Germany, Italy, United Kingdom, Greece and Bulgaria out of which 

land based EEZ is only around 0.1%. This leaves us with an astronomical EEZ of around 

2,100,000 km² to fully tap into our nation’s sustainable economic capabilities. 

Mr Deputy Speaker, Sir, we need to applaud our Prime Minister’s commitment in 

giving a new impetus to our aspiration of becoming an ocean economy for the setting up of 

an Ocean Economic Unit. Indeed, we were in high need of a clear roadmap in unlocking the 

potential of our territorial waters and this Budget sets us on the right path. Our ocean 

economy strategy must also be backed up by the right skills and technical expertise alongside 
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the appropriate research and development capabilities. Hence, I welcome the merging of the 

Mauritius Oceanography Institute and the Albion Fisheries Research Centre which is quite 

significant and which will contribute to create synergies. I am sure our Minister of Ocean 

Economy will have a lot more to say on that in his speech. 

Mr Deputy Speaker, Sir, we have in the past formed partnerships with countries like 

Japan and now we can consider approaching the Nordic region to share their know-how and 

funding opportunities on sustainable fishing and aquaculture. 

Mr Deputy Speaker, Sir, our   ocean is deep and uncharted, but could unchain 

economic activities such as renewable energies, seafood processing or hydrocarbons and 

minerals exploration, and our Prime Minister should be congratulated for his foresight in 

revamping the strategy and providing the required funding and tools for the implementation. 

Again, Mr Deputy Speaker, Sir, we need to applaud the hon. Prime Minister and 

Minister of Finance and Economic Development for the decision to revamp the National 

Environment Fund with a starting balance of Rs2 billion to combat the side-effects of the 

climate change and global warming.  

The NEF, I am sure, will be used extensively for projects ranging from flood 

prevention, drains maintenance, cleanup campaigns and crucial beach rehabilitation. 

Mr Deputy Speaker, Sir, it is our Government which introduced the historic decision 

to ban plastic bags. I am grateful to my colleague Member of Parliament from Constituency 

No. 9 who did implement this policy to ban plastic bags. And this Budget has gone further by 

adding a levy on plastic containers with a view to reducing considerable plastic pollutions. 

Mr Deputy Speaker, Sir, in December 2014 we made a solemn promise to the 

population to enhance their daily lives by bringing down the bureaucracy and less paperwork 

and long frustration queues in the provision of our local services. Since the launch of the 

CSU platform by the Prime Minister, the population is now more engaged and empowered to 

raise any local or personal issues concerning whatever they have to face. And, I must tell you, 

in one year, there were about 44,000 cases reported in the CSU and out of them about 32,000 

have been solved, which is really amazing within 12 months. That is only directly 

communicating with the CSU because, we know, every Wednesday, we have to go to the 

CAB office, see our mandates that come up with their problems. We have to take note 

personally and see what we can or cannot do for them. So, this CSU has done its job and we 

have to thank the Prime Minister for the initiative. 
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(Interruptions) 

Mr Deputy Speaker, I have been given only 20 minutes. I am nearly finished. This 

year I was indeed very proud for one district in Mauritius, that of Flacq. I cannot go home 

without mentioning the district of Flacq and Constituency No. 9, where the Prime Minister 

inaugurated the first District Council one-stop-shop customer service centre… 

(Interruptions) 

First ever! And I must tell you, when I was a counsellor in the UK I did champion a similar 

project there and it did materialise during my mandate there. I am proud to say that with the 

help of my friends, hon. Minister Roopun and hon. Dayal, we did manage to face some 

difficulties, but we did it. And today, it houses the CWA, the CAB office, the Central Water 

Authority, the Accountant General Cashier Office, the District Council Cashier, the Civil 

Status Office, and even with a small wedding room. I did copy it from the UK, to be honest. 

And whenever I go on Wednesdays, I always make it a duty to go and check how it is 

operating, and it is great. Only recently, Mr Deputy Speaker, Sir, we managed to fit in the 

NTA. People do not have to leave Flacq at 5 o’clock in the morning to come to Cassis at 9.00 

and go back at 6 o’clock in the evening. They can do their formalities there in Central Flacq 

now instead of coming to Cassis. 

(Interruptions) 

Pharmacies? There are plenty there! 

I must announce one thing which is not official yet, but I can do it now. I have already 

discussed that with the Head of the Civil Status Office, they can have their ID card in a 

couple of weeks’ time. So, again, they don’t have to go to Rose Hill or Port Louis early 

morning. Also, there was a request from the Senior Magistrate of the Flacq District Court to 

visit the place and they showed me how bad it was. I am sure, Mr Deputy Speaker, Sir, as a 

barrister, you have been to the Flacq District Council. That building is a historical building; it 

was done by Governor Gordon in the 18th century and it is still there standing strong, but 

some work needs to be done. 

Following my visit, and the report which I sent to the Ministry of Public Infrastructure 

and Land Transport, I am grateful to hon. Bodha for supporting that project, and today, the 

hon. Prime Minister and Minister of Finance and Economic Development did announce that 

all District Courts and other Courts that need rehabilitation will be done. 
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(Interruptions) 

What I would like to see and I am sure all the Members of the Government would like 

to see that a one-stop shop in all the districts, be it Rose Belle, be it Rivière du Rempart, 

Pamplemousses, Souillac or Bambous. I won’t comment on my projects because there are 

hundreds and hundreds of projects that have been completed in Constituency Nos. 8 and 9. 

That is a first one-stop shop. But I must again mention something that happened in Number 8, 

a very modern public market, which has been inaugurated only a few weeks ago, and I urge 

everyone to go and visit the one-stop shop and the market in St. Pierre. 

So, I would like to thank everyone in the House for their attention. But a remark I 

would like to make to all the elected Members and nominated Members that we are paid out 

of the public fund to be present in the Parliament, to follow the work, but, unfortunately, I do 

not know. They are so disrespectful to the House. I do not understand why. I told you, it is 

amazing. There are other countries in the world where people are there until 3 o’clock, 4 

o’clock in the morning.  Be it Opposition or the Government, they are present here for their 

work. So, I would really urge our friends. 

Thank you very much. 

The Deputy Speaker: Hon. Koonjoo! 

Mr Koonjoo: Mr Deputy Speaker, Sir, I move that the debate be now adjourned. 

Mr Roopun rose and seconded. 

Question put and agreed to. 

Debate adjourned accordingly. 

ADJOURNMENT 

The Vice-Prime Minister, Minister of Local Government and Outer Islands (Mrs 

F. Jeewa-Daureeawoo): Mr Deputy Speaker, Sir, I beg to move that this Assembly do now 

adjourn to Friday 22 June 2018 at 3.00 p.m. 

 Mr Roopun rose and seconded. 

Question put and agreed to. 

The Deputy Speaker: The House stands adjourned. 
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At 11.36 p.m., the Assembly was, on its rising, adjourned to Friday 22 June 2018 at 

3.00 p.m. 

 


